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  СТАДИОН 
«САУЫН СИЫР» ЕМЕС

МЕМЛЕКЕТ ПЕН БИЗНЕС АРАСЫНДАҒЫ 
ЫҚПАЛДАСТЫҚ НЫҒАЙДЫ

Қасым-Жомарт Тоқаев қа зір-
гі заманның басты мәселелерін 
шешу жолында Қазақстан жаңа 
к�з қарастар мен тәсілдер дәуі рі-
не қадам басқанын, ал ескірген 
сте реотиптер �ткеннің еншісінде 
қал ғанын атап �тті. Сондықтан 
елі міз түбегейлі �згеріп, жаңа 
жағ дайға бейімделуі керек.

Президент мемлекеттің бо ла-
шағы, соның ішінде �скелең 
ұр пақтың келешегі осы мәсе ле-
нің шешіміне тікелей байла ныс-
ты деп санайды. Оның ай туын-
ша, ірі инфрақұрылымдық және 
�нер кәсіптік жобалар, цифрлан-
дыру мен жасанды интеллект, 
к�лік және логистика салалары 
эко номиканы дамытудың басым 
ба ғыттарына айналуға тиіс. Бұл 
рет те шағын және орта бизнесті 

қол дау мәселесі ұдайы Үкімет 
на зарында болады.

Қасым-Жомарт Тоқаев алға 
қойыл ған міндеттерді шешу жо-
лын да мемлекет пен ірі кәсіп-
орын иелерінің арасындағы нә-
ти  желі серіктестіктің маңызды 
еке нін атап �тті.

– Ірі бизнес болмаса, Қазақ-
стан экономикасының әлеуетін 
толық ашу мүмкін емес. Бізге 
эко номиканың дамуын жаңа 
дең гейге к�теру үшін инф ра-
құры  лым, индустрия, цифр лан-
дыру және басқа да салаларда 
сер  пінді әрі ауқымды жобалар 
қа  жет. Мұны іске асыруға ірі биз-
нес мендердің шамасы жетеді. 
Сіз дерде оған қажетті қаржы да, 
ма  мандар да, ең бастысы, білім 
мен тәжірибе де бар. Бұл ретте 

ин     вестиция салуға тартымды 
дәс түрлі салаларға мән беріп қа-
на қоймай, табыс әкелетін жаңа 
бағыттарды қарастырған ж�н. 
Қа зіргі геосаяси жағдай мен 
әлем дік сауда конъюнктурасын 
ес керсек, к�лік-логистика сала-
сы ның орасан зор әлеуеті елеусіз 
қа лып жатыр. Теміржол, автомо-
биль және әуе арқылы жүк тасы-

ма лына сұраныс артып келеді. Іс 
жүзінде, аталған сектор басым-
дық қа ие бола бастады. Кейбір 
шолушылардың айтуынша, пай-
да сы да мол. Болашағы зор тағы 
бір сала – туризм. Шетелдіктер 
Қа зақстанның тұмса табиғатына, 
хал қымыздың салт-дәстүрі мен 
та рихи мұрасына ерекше қызы-
ғушылықпен қарайды. Бірақ 

отандық туризмнің әлеуеті зор 
де сек те, нақты іске келгенде бұл 
са лада олқылықтар мен кем ші-
лік тер к�п. Сондықтан Үкімет 
ту ризм ді дамытуға мейлінше к�-
бірек инвестиция тарту үшін қо-
сымша шараларды ұсынады, – 
деді Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы отандық бизнес өкіл -
дерімен кездесті. Атал мыш жиын мемлекет 
пен экономиканы да мытуға үлес қосып жүрген 
кәсіпкерлердің мақсат-ниеті бір екенін көрсетті. 
Президент айқындаған стратегиялық міндет – эко-
номиканы нығайту арқылы Қазақстанның өңірдегі 
көшбасшылық рөлін сақтау және күшейту. Мем-
лекет басшысының пікірінше, бұл міндет ұлттық 
идеяның маңызды элементіне айналуға тиіс.

Өрелі өзгерістердің азды-кемі, шағын-ұсағы жоқ: 
әрбірі құнды. Олар жинақтала келе, ел басшылығының 
саяси ерік-жігерін, қалың елдің тілегін орындауға жұ-
мылады. Осы орайда антимонополистер мен аудитор-
лар бұрын жасалған, былайғы жұрттан жасырулы 
жат қан заңбұзушылық белгілерін анықтады. Елдегі 
ең ірі стадион мен елордадағы алып мұз сарайлары 
«КВН»-ның экс-ойыншысы құрған компанияға заң-
сыз беріліпті. Оларды ұстап тұруға ел қазынасынан 
ұшан-теңіз мол қаржы жұмсалады. Мәселенің мәнісі 
мы нада. 

(Жалғасы 6-бетте)

ҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТАР ҰЛЫҚТАЛАТЫН ЖЫЛ
Ұлттың тұтастығы мен 
бір лі гін, елдің стратегиялық 
дамуын қам  тамасыз ететін 
басты жүйе – ол идеология. 
Сол арқылы азаматтардың 
санасына ор тақ құндылықтар 
сіңіріліп, қоғамдық ұстаным 
ай қындалады. Осы тұрғыдан 
алғанда биыл идео логиялық 
ерекше атаулы жыл болмақ.

ТАУ ТҰЛҒАЛЫ
ҚАЙРАТКЕР
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Қазақтың тәуелсіздік тарихында 
өлшеулі ғұмырын өлшемсіз 
өнегеге ұластырған, мың 
санаттағылардан емес, шын 
саңлақтардан шыққан 
тау тұлғалар аз емес.

«АНДАСАЙҒА» 
АРАША КЕРЕК

«Андасай» қорығы  алматылық 
«Охот зоопром» мекемесінің қарауы-
на өтіп, қақпасы тарc жабылды. 
Бү гін де Жамбыл жерінде тұрған 
қорық қа жергілікті қорықшылар 
аттап баса алмайды.

МӘСЕЛЕ
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МЕМЛЕКЕТ пен БИЗНЕС 
АРАСЫНДАҒЫ ЫҚПАЛДАСТЫҚ НЫҒАЙДЫ

(Басы 1-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаевтың ай-
туынша, еліміздегі іскерлік ахуалды 
жақсарту – ең басты мақсаттардың 
бірі.

– Квазимемлекеттік сектор 
субъектілерін құруға мораторий 
енгізілді. Реттелетін сатып алу лар ға 
бизнес %кілдері %тінім бер ген жағ-
дайда, оған мемлекеттік кәсіпорын-
дардың қатысуына заң жүзінде 
шектеу қойылды. Биз несті негізсіз 
қыспаққа алудан және салалық 
органдардың заңсыз тексеруінен 
қорғау үшін жүйелі жұмыс қолға 
алынды. Қылмыстық кодекстің бес 
бабы ізгілендірілді. Екі бап бо-
йынша қылмыстық жауапкер-
шілікке тар ту талаптары жоғары-
л а д ы ,  эко номикалық құ   қық  -
бұзу шылықтың 29 түрі бо йын ша 
тұтқындауға тыйым салынды. 2022 
жылдан бері кәсіп керлік саласында 
тір келген қыл мыстық істердің саны 
екі есе қысқарды. Бұдан б%лек, 
кәсіпкерлік қызметке заңсыз 
араласқаны үшін әкімшілік жауап-
 кершілік күшей тілді. Ин вес-
торларды негізсіз тексерудің, олар-
ға айыппұл салу дың алдын алып, 
рұқсаттама беруге кедергі келтірмес 
үшін «прокурор сүзгісі» енгізілді. 
Бүгінде про курорлар инвестор 
құқығын бұза тын 700-ден аса фак-
тіге тосқауыл қойды. Мұның бәрі 
биз нестің құ қығы мен заңды мүдде-
сін қорғауға зор ықпал етті, – деді 
Мемлекет бас шысы.

Мемлекет басшысы Үкіметке 
қосымша құн салығы мәселесін 
тағы да пысықтауды тапсырды.

– Кез келген реформаны жан-
жақты сараптап, байыппен жүр-
гізген ж%н. Экономика салалары-
ның ерекшеліктерін  ескере 
оты    рып, түрлі нұсқаларды әзірлеу 
ке рек. Қосымша құн салығына 
қатысты бұған дейін к%зқарасым ды 
білдірмеген едім. 5йткені қызмет-
тік дәрежеме сәйкес, ме нің әрбір 
с%зім, пікірім қатаң тапсырма сияқ-
ты қабылданады. Соған қарамастан 
бұл мәселе бо йынша ойымды 
жеткізгім келеді. Қалай десек те, 
қосымша құн салығының м%лшер-
лемесі сара ланып белгіленуге тиіс. 
Үкімет түпкілікті шешімді білікті 
сарап шылардың, қайталап айта-
мын, білікті сарапшылар мен кә-
сіпкерлердің, әлбетте депутат-

тардың пікіріне құлақ аса отырып, 
нақты есептеулер негізінде қабыл-
дағаны дұрыс. Бір анығы, Үкіметтің 
қазіргі ұсынып отырған м%лшер-
лемесі тым жоғары. Сіздер нақты 
цифрды айттыңыздар. Оны қоғам 
қызу талқылады. Тіпті, кей жағ-
дайда артық с%здер де айтыл ды. 
Дегенмен бұл қоғам талқы сына 
алдын ала салынған ұсыныс бола-
тын. Тағы қайталап айтамын, 
Үкіметтің бұл бағыттағы жұмысы 
бизнес, қоғам, кәсіпкерлер, сарап-
  шылардың, яғни барлық тараптың 
пікірі ескеріле отырып жалғасуы 

керек. Биыл нақты шешім қабыл-
дануға тиіс. Мен бұған дейін де 
айттым: Үкімет бұл мәселені депу-
таттармен және сарапшылармен 
егжей-тегжейлі талқылауы керек. 
Бүгін айтылған ой-пікірлер де 
ескеріледі. Мемле кетке барынша 
оңтайлы шешім қажет. Яғни, бір 
жағынан бизнес жүргізуге кедергі 
келтірмей, қо лай  лы жағдай жасай-
тын, ал екін ші жағынан, салыққа 
қатысты тәртіпті күшейтіп, бюджет 
кірісін арттыратын тиімді жолды 
табуы мыз қажет, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы еліміздің 
қаржылық тұрақтылығын жетек ші 
рейтинг агенттіктерінің бол жам-
дары растап отырғанына назар 
аударды.

– Кейбір «сарапшылар» айтып 
жүргендей, ел экономикасының 
жағдайы соншалықты мүшкіл 
деген пікірмен келіспеймін. Салы-
мыз суға кететіндей күйде емеспіз. 
Бірақ босаңсуға да бол майды. Иә, 
экономикада 4,8 пайыз дық %сім 
бар. Үкімет оты ры сында мұның 

Қазақстан үшін жеткіліксіз екенін 
айттым. Үкімет дамудың жаңа 
даңғылын іздеуі керек. Бұл ретте 
бизнес қоғамдас тықтың р%лі үлкен. 
Халықаралық қаржы ұйымдары 
мемлекеттік қарыз деңгейін «аса 
жоғары емес», яғни басқаруға 
икемді деп бағалап отыр. Қарызды 
басқару саясаты бекітілген қаржы-
лық шектеулерді қатаң сақтау 
арқылы жүргізіледі. Кіріс деңгейін 
арттыру есебінен бюджет тапшы-
лығын азайту к%зделген. Бұл мем-
лекеттің боры шын т%мендетуге 
мүмкіндік бере ді. Сондай-ақ ұзақ-

мерзімді эко номика лық %сімді 
қамтамасыз етеді, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
пікірінше, тек бюджет қаржы сы-
мен экономиканы жаңғырту мүм-
кін емес. Аталған үдеріске банктер-
дің бәрі атсалысқаны маңызды.

– Үкімет кредит м%лшер ле-
месін субсидиялау арқылы банк 
қаржысын тарту туралы бастама 
к%терді. Қаржы секторы осы мін-
детті орындауға белсенді қатысуға 
тиіс. Үкімет Кепілдік қорын құру 
мәселесін пысықтап жатыр. Бұдан 
б%лек, Бірыңғай жинақтаушы 
зейнетақы қорынан «ұзақ мерзімге 
берілетін» қаржы тартылады. 
Бұл – жеткіліксіз. Нақты секторды 
кредиттеу к%ле мін арттыру үшін 
басқа да ұсы ныс тар қажет. Мен 
Үкімет оты рысында Ұлттық қор ел 
эко    номика  сының бір б%лшегі 
екенін айттым. Кейбір шолушы лар, 
қоғам қайраткерлері Үкімет тің 
Ұлттық қордан жиі әрі к%п қаржы 
алатынын айтады. Бұл – қалыптас-
қан ахуалға байланысты қабыл дан-
ған шешім. Осыған бола «дағда-

рысқа тап болдық» деп байбалам 
салатындай себеп к%ріп тұрған 
жоқпын. Қорды не үшін құрдық? 
Қор қаржысы мемле кеттік маңызы 
бар міндеттерден %зге мақсатқа 
жұмсалып жатса бір ж%н. Сондық-
тан тағы да қайталап айтамын, 
банктер бизнеске к% мек тесіп, 
экономиканың дамуына қаржы 
салуға тиіс. Дегенмен рет теушілік 
шаралардың қатаң дағанына қара-
мас тан, тұтыну шылық несие к%лемі 
бұрынғыдай %сіп келеді. Былтыр 
аталған к%рсеткіш 33 пайызға ұл-
ғайды. Ал проблемалық борышкер-
лердің саны 1,5 миллион адамнан 
асты. Қарызға белшесінен батқан 
азаматтарға к%мектесу ке рек. Бұл 
– аса %зекті саяси мәселе. Соны мен 
қатар қаржылық сауатты арттыру, 
әсіресе %скелең ұрпақтың осы ба-
ғыттағы білімін жетілдіру маңызды. 
Осы ретте банктер проб лемалық 
займдарды қайта қаржы ландыру 
жұмыстарын күшейтіп, борышкер-
лердің санын %сіруге жол бермегені 
ж%н. Аза мат тарға алаяқ тық жолмен 
рәсім делген кредит терге айрықша 
мән беру қажет, – деді Мемлекет 
бас шысы.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаев мемлекет пен бизнес ара-
сындағы қарым-қатынасты цифр-
ландыру %зекті екеніне назар ау-
дарды. Прези денттің айтуынша, 
бұл – бизнес тің нарықтағы бәсекеге 
қабілет тілігін арттырудың ең тиімді 
жолы. Ал мемлекет үшін басы ар-
тық бюрократияны қысқар татын, 
жемқорлық тәуекелдерінің алдын 
алып, жалпы тиімділікті жақсар-
татын маңызды қадам.

Мемлекет басшысы с%зін қо-
ры тындылай келе, былтыр к%ктем-
де болған су тасқыны ке зінде 
қаржылай қолдау к%рсеткен барша 
кәсіпкерлерге, сондай-ақ «Қазақ-
стан халқына» қорына жарна сал-
ған бизнес %кілдеріне алғыс айтты. 
Қор қаржысы ден саулық және 
білім беру сала ларындағы %зекті 
әлеу меттік мін деттерді шешуге 
жұм салып жатыр. 

– Бүгін ашық әрі пайдалы әң-
гіме болды. С%з соңында қайталап 
айтқым келеді: мемлекет еліміздің 
%ндірісіне қаржы сала тын, тұрақты 
жұмыс орындарын ашатын адал 
кәсіпкерлерді әрдайым қолдайды. 
Бәріңізді жақсы танимын. Соңғы 
үш жылда мемлекет пен бизнес 

арасындағы ықпалдастық пен %зара 
түсіністік айтарлықтай нығайғанын 
к%ріп отырмыз. Мемлекетке пай-
дам ды тигізсем деген отаншылдық 
ұста нымдарыңызды жоғары баға-
лай  мын. Біз реформалар жолына 
түстік. Елімізде жүргізіліп жатқан 
саяси, әлеуметтік-экономикалық 
%згерістер біздің аймақта бұрын-
соңды болмаған. Халық қолда маса, 
бұл реформалар іске аспас еді. 
Қазақ станның экономикалық әле-
уетін нығайтуға бағытталған стра-
тегиямды бизнес қоғамдас тықтың 
қуаттағанын айрықша атап %ткім 
келеді. Үкімет немесе құқық қорғау 
органдары арқылы мемлекет кәсіп-
керлердің заңды қызметіне ешқан-
дай кедергі келтірмеуге тиіс. Бұл – 
менің мызғымас ұстанымым, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Жиын барысында Премьер-
Министрдің орынбасары – Ұлт тық 
экономика министрі Серік Жұман-
ғарин, «Resmi компания лар тобы» 
ЖШС, RG Brands АҚ президенті 
Қайрат Мәжібаев, «Қазақмыс 
Холдинг» директорлар кеңесінің 
т%ра ғасы Эдуард Огай, InDrive 
компаниясының бас ат қарушы 
директоры Арсен Томский, AUDA-
CIA Express ЖШС бас дирек торы 
Бақытбек Қадыров, «Қазақ стан 
Халық банкі» АҚ басқарма т%ра-
ғасы Үміт Шаях ме това, BI-Group 
холдингі директор лар кеңесінің 
т%рағасы Айдын Рахымбаев, Karaz-
hal Operating компаниясының тең 
иегері, Paryz ҚР Жұмыс берушілер 
ұлттық конфедерациясы т%р алқа-
сы ның т%рағасы Жұмабек Жаны-
құлов, «Евразия инвест» ЖШС 
директоры Иван Георгиади, «Қара-
ғанды фармацевтикалық кешені» 
ЖШС бас директоры Сергей 
Барон, «Ата мекен» ҰКП т%ралқа-
сының т%ра ғасы Райым бек Баталов 
с%з с%йледі.

Сонымен қатар  Freedom 
Holding Corp басқарма т%рағасы 
Тимур Турлов, ЦАРКА президенті 
Олжас Сәтиев, «ЭлтексАлатау» 
Ж Ш С  д и р е к т о р ы  Н ұ р л а н 
Жәнібеков,Aq Niet Group ЖШС 
Бақылаушылар кеңесінің мүшесі 
Нұржан Ния зәлиев, Қазақстанның 
қорғаныс-%неркәсіп кешені 
кәсіпорындары қауымдас тығының 
т%рағасы Ай бек Барысов пікір 
білдірді.

М.ЖАСЫН
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БАҒДАР

Отырыс барысында депутаттар Қазақ-
стан Республикасының Бюджет кодексін 
және «Қазақ стан Республика сының кей-
бір заңнамалық акті лері не бюджет заң-
нама сын жетілдіру мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар ен гізу және 
«Концессиялар туралы» Қазақ стан Рес-
пуб ликасы Заңының күші жойылды деп 
тану туралы» заңды екі оқылымда қарады. 
Мемлекет басшысы ның тап сырмасымен 
әзірленген Бюджет кодексі халықара лық 
стандарттар мен қазіргі заманғы сын-
қатерлерге сәйкес келетін ашық, тиімді 
және икемді бюд жеттеу жүйесін қалып-
тастыруды к�здейді.

Жаңа Бюджет кодексі бюджеттік 
процесті тү бе гейлі жеңілдетуге, «бюджетті 
басқарудан» «нәтиже лерді басқаруға» 
ауысу арқылы бюджет саясатының үлгісін 
реформалауға, блоктық бюджет элемент-
терін енгізуге, бюджеттік саясаттың шекті 
параметр лерін айқындауға және фис-
калдық орталықсыздан дыруды күшейтуге 
бағытталған.

Талқылау кезінде сенаторлар заңдарды 
концеп туалды түрде қолдап, оларға бір-
қатар ұсыныс ен гізді.

Нақты айтқанда, палата депутаттары 
енгізген түзетудің бірқатары �ңірлерді 
дамытуға және қаржылық дербестікті 
қамтамасыз етуге арналған. Осылайша, 
ауылдық жерлерде жайылымдардың то-
зып, ш�лейттенуіне байланысты олардың 
тапшы лығының артып келе жатқанын 
ескере отырып, сенаторлар жайылымдық 
инфрақұрылым нысан дарын дамыту мен 
реконструкциялауға қаражатты аудандық 
және ауылдық бюджеттердің шығыс-
тарына жатқызуды ұсын ды. 3йткені бұл 
функциялар «Жайы лымдар туралы» сала-
лық заңда к�зделген.

Сенаторлар енгізген тағы бір жаңа-
шыл дық қаржыландыру мәселелерінде 
аналитикалық тәсілді күшейтуге қатысты 
болды. Бұл мониторингтеуді, шығыстар-

дың тиімділігін бағалауды және мемле-
кеттік аудиттің қатысуын білдіреді. Қол-
данылатын салық жеңілдіктерінің 
тиім    ділігін объективті бағалау үшін сена-
тор  лар талдамалық есепті қалып тастыру 
кезінде Қаржы министрлігіне салық 
т�леу шілер қолданған салық жеңілдік-
терінің к�лемі туралы мәліметтер беруді 
ұсынды.

Сонымен қатар тұрғын үй-коммунал-
дық шаруа шылық саласындағы бюджеттік 
инвестициялық жобалар бойынша аумақ-
тылығына қарай белгілі бір шектеулер 
белгіленбейтін болды. Мәселен, жылу 
электр орталықтарынан қалаға дейін 
жылу магис тралін салу кезінде. Осыған 
байланысты «шегінде орналасқан» деген 
с�здерді алып тастау қарас тырылған.

Су тасқынының салдарымен күресу 
және жой қын су тасқыны жағдайында 
міндеттерді жедел шешу мақсатымен 
республикалық бюджет шығыс тарында су 
қоймаларын, каналдар мен гидро техника-
лық нысандарды дамытуға мем лекеттік 
кепілдікпен тартылған қарыздар бойынша 
шығыс тарды субсидиялауды к�здеу ұсы-
нылады. Осыған орай сена торлар Су 
кодексі шеңберінде уәкілетті органның 
құзыретін аталған бағыттар бойынша 
жобаларды іске асыру үшін субсидиялау 
және бюджеттен субсидиялар т�леу қағи-
даларын әзірлеу әрі бекіту құқығымен 
то лықтыруды ұсынды.

Талқылау нәтижесінде сенаторлар осы 
және басқа да түзетулер енгізіп, екі заңды 
да Парламент Мәжілісіне қайтарды. 
Қаралған заңдарға қатысты пікір білдірген 
Сенат Т�рағасы мемлекеттік қар жыны 
басқару жүйесіндегі үрдістер, сондай-ақ 
фис калдық саясат саласындағы проблема-
лар елдің бюджеттік үлгісін қайта қарау 
қажет екеніне дәлел болғанын атап �тті.

Сондай-ақ палата отырысында сена-
тор лар депутаттық сауалдарын жолдады.

СЕНАТОРЛАР 
БЮДЖЕТ КОДЕКСІНЕ 
ТҮЗЕТУЛЕР ЕНГІЗДІ

Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен 
палата отырысы өтті. Онда сенаторлар Бюджет кодексін 
және оған ілеспе заңды қарады. Сондай-ақ өздерінің 
депутаттық сауалдарын жолдады.

Депутаттарға Біріккен Ұлттар Ұйымы-
ның б�луді бақылау ж� ніндегі күштеріне 
(UNDOF) ресурс ұсынатын Қазақстан 
Респуб ликасының Үкіметі мен Біріккен 
Ұлттар Ұйымы арасындағы �зара түсініс-
тік туралы меморандумды ратификациялау 
туралы заң жо басын талқылау ұсыныла-
ды.

2024 жылғы 14 ақпанда Нью-Йоркте 
жасалған Меморандум Қазақстанның 
ұлттық контингентін БҰҰ-ның Голан 
шыңдарындағы бітімгерлік миссиясына 
жіберуге байланысты әкімшілік, логис-
тикалық және қаржылық шарттарды 
белгілейді. Келісім Меморан думды 
толықтырып, БҰҰ тарапынан Қазақстан 
Үкіметіне бітім герлік миссияға қатысатын 
қазақстандық контингентке қажетті пер-
сонал, негізгі жабдықтар мен �зін-�зі 

қам тамасыз ету құрал дарын ұсынғаны 
үшін т�лем жасау тәртібін анықтайды.

Сондай-ақ Мәжілістің жалпы оты-
рысында Тәуелсіз Мемле кеттер Достасты-
ғына қатысушы мемлекеттердің сыбайлас 
жемқор лыққа қарсы іс-қимылдағы ынты-
мақ тастығы туралы келісімді ратифика-
циялау туралы заң жобасы қаралатын бо-
лады. 

Құжатта ынтымақтастықтың негізгі 
бағыттары мен нысандары, оның ішінде 
сыбайлас жемқорлықтан түскен кірістерді 
іздеу және қайтару, сыбайлас жемқорлық 
қылмысын жасаған адамдарды ұстау және 
ұстап беру, сондай-ақ �зге де іс-шаралар 
ай қындалады.

Сонымен қатар Мәжіліс бәсекелестік 
мәселелері ж�ніндегі жаңа заң жобасын 
жұмысқа қабылдайтын болады. 

МӘЖІЛІС БІРҚАТАР 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
КЕЛІСІМДІ ҚАРАЙДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн тәртібі 
нақтыланды.

Бұл – �зекті мәселе. «Былай тартса, 
арба сынатын, былай тартса, �гіз �леді» 
дегендей ахуал қалыптасты.

Мемлекет басшысы аса маңызды мә-
селеге �те байыппен қарап, �з пікірін 
білдірді.

– Кез келген реформаны жан-жақты 
сараптап, байыппен жүргізген ж�н. Эко-
номика салаларының ерекшеліктерін 
ескере отырып, түрлі нұсқаларды әзірлеу 
керек. Қосымша құн салығына қатысты 
бұған дейін к�зқарасымды білдірмеген 
едім. 3йткені қызметтік дәрежеме сәйкес, 
менің әрбір с�зім, пікірім қатаң тапсырма 
сияқты қабылданады. Соған қарамастан 
бұл мәселе бойынша ойымды жеткізгім 
ке леді. Қалай десек те, қосымша құн са-
лы ғының м�лшерлемесі сараланып бел-
гіленуге тиіс, – деді.

Жауапкершілік пен шешім қабылдау 
тарапында Президент Үкіметке бірқатар 
еркіндік пен мүмкіндік беріп отыр.

– Үкімет түпкілікті шешімді білікті 
сарапшылардың, қайталап айтамын, 
білік ті сарапшылар мен кәсіпкерлердің, 
әлбетте депутаттардың пікіріне құлақ аса 
отырып, нақты есептеулер негізінде 
қабыл дағаны дұрыс, – дей келіп:

– Бір анығы, Үкіметтің қазіргі ұсынып 
отырған м�лшерлемесі тым жоғары. 

Сіздер нақты цифрды айттыңыздар. Оны 
қоғам қызу талқылады. Тіпті, кей жағ-
дайда артық с�здер де айтылды. Дегенмен 
бұл қоғам талқысына алдын ала салынған 
ұсыныс болатын. Тағы қайталап айтамын, 
Үкіметтің бұл бағыттағы жұмысы бизнес, 
қоғам, кәсіпкерлер, сарапшылардың, 
яғни барлық тараптың пікірі ескеріле 
отырып жалғасуы керек. Биыл нақты 
шешім қабылдануға тиіс. Мен бұған дейін 
де айттым: Үкімет бұл мәселені депутат-
тармен және сарапшылармен егжей-
тегжейлі талқылауы керек. Бүгін айтылған 
ой-пікірлер де ескеріледі. Мемлекетке 
барынша оңтайлы шешім қажет. Яғни, бір 
жағынан, бизнес жүргізуге кедергі 
келтірмей, қолайлы жағдай жасайтын, ал 
екінші жағынан, салыққа қатысты тәр-
тіпті күшейтіп, бюджет кірісін арттыратын 
тиімді жолды табуымыз қажет, – деді 
Президент.

Сайып келгенде Мемлекет басшысы 
ақылға қонымды шешім қабылдауды 
Үкімет алдына қойды. Ендігі әрекет қалай 
болады? Оны уақыт к�рсетеді.

Нұрт�ре ЖҮСІП,
Парламент Сенатының депутаты

МӘСЕЛЕНІҢ МӘНІСІ
Мемлекет басшысы отандық бизнес өкілдерімен 

кездесіп, көпті толғандырған мәселелерді талқыға салды. 
Әсіресе, Үкіметке қосымша құн салығы мәселесін тағы да 
пысықтауды тапсырды.
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МӘЖІЛІС МІНБЕРІ

 Осы ретте «Мәжіліс мін-
бері» бұл тақырыпты ұдайы 
на з арда ұстап отыр. �ткен 
сәрсенбі күні �ткен Жалпы 
отырыста Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фрак-
ция сының мүшесі Берік Бей-
сен ғалиев Премьер-Министр-
дің атына осы мәселені к�теріп 
депутаттық сауал жолдаған 
болатын. 

«Салық кодексі бойынша 
жұмыс тобының жетекшісі 
ретінде, маған осы саланың 
са р ап шыларынан, білікті эко-
номистерден, ірі бизнес қа-
у ымдастықтардан және саяси 
партиялардан нақты әрі жүйелі 
ұсыныстар к�птеп түсуде. Бү-
гінде Үкіметтің салық саясаты-
на байланысты қосымша құн 
салығын к�теру ұсынысы қо-
ғам да қызу талқыланып жатыр. 
Оған себеп – Үкіметтің бюджет 
тапшылығын толтырудың 
жолы ретінде ҚҚС-ты бірден 
20 пайызға дейін к�теруді ұсы-
ну ында. «Аталған межені кім 
ан  ық  тады, жүйелі есеп-қиса-
бын кім жүргізді? Оны ресми 
түрде Мәжіліске қарауға қашан 
бере сіздер?» деген сұрақтар 
ту ын дайды», – делінген депу-
тат тық сауалда. Біз де «темірдің 
ыстық кезінде» соқпақ ниетпен 
аманаттық депутаттан сұхбат 
алған болатынбыз.

– Берік Тұрсынбекұлы, қазір 
ҚҚС-ты қолдаушылар да, қарсы 
пікір айтушылар да бар. Осы қос 
тараптың қай жағын к�бірек 
қолдауға болады деп санайсыз? 
�йткені инфляция қысқамер-
зімді ғана шок береді, одан кейін 
жағдай қайта түзеледі деушілер 
бар. Ұсыныс жүзеге асса, бюд-
жет ке қосымша 7 триллион тү-
с е ді екен-мыс.

– 7рине, �ткен аптада  Үкі-
мет Қосымша құн салығы м�л-
шерін 20 пайызға дейін к�тер гісі 
келетіні туралы жоспарын жа-
р ия лағаннан кейін бұл мә селе 
бойынша қоғамда әртүрлі пікір 
тарауда. Осы жерде айта кете-
тіні – ол ұсыныстар Парла мент 
Мәжілісіне әлі келіп түс кен жоқ. 
Депутаттар ол ұсын ыст армен 
таныс емес. Бірақ біз де Мәжі-
ліс тегі бірнеше партия лар фрак-
циясының депутат тары �з пікір-
імізді депутаттық сауал жариялау 
арқылы біл дірдік. 

Үкіметтің бұл ұсынысы 
б�л    шек саудамен айналысатын 
үй жанындағы дүкендер, кафе, 
шаштараз сияқты B2C форма-
т ында жұмыс істейтін кәсіпкер-  
 лер ге әсер етпейді. Олар бұ-
р ын ғыша жылдық жиынтық 
табысы 2,2 миллиард теңгеге 
дейінгі шекте б�лшек сауда 
режимінде жұмыс істей беретін 
болады. Яғни, 4 пайыздық са-
л ық т�лей береді. 

Бірақ біздің ойымызша, 
ҚҚС м�лшерін бір мезетте күрт 
�сіру асығыс болады. Бұл сал ық-
тың жалақыға қатысы бол маса 
да жалпы әлеуметтік маңы зы 
бар болғандықтан, халықтың 
т�лем қабілеттілігіне кері әсерін 
тигізетіні анық. �йт кені тауар 
мен қызмет құны ның артуы 
қарапайым халық тың қалтасына 
тиетіні с�зсіз. Осы ретте қосым-
ша немесе қосылған құн салығы 
дегеніміз не, оны қалай есеп-
тейді, соған тоқталып кетсек. 
Бұл –  әлемнің к�птеген елде-
р ін де кездесетін салықтың түрі. 
Яғни, тауарлар, жұмыстар мен 
қыз меттердің сатылуынан 
ал ын атын салық. Қазақстанда 
2004  жылдан бастап салық 

нормалар. Соның ішін де, айтар-
лықтай фискалдық қайтарымы 
жоқ т�лемдер ал ынып тастала-
ды, кейбіреу лері біріктіріледі. 

Бізде тек 12 салық бар. Олар 
хал ықаралық тәжірибеге сәй-
кес келеді. Шаруа және фермер 
қожалықтарынан алынатын 
бірыңғай жер салығы ғана та-
быс салығымен мәндес. Сон-
дық тан бірыңғай жер салығын 
(БЖС) жеке табыс салығына 
ауыстыру ұсынылған. Шаруа-
лар мен фермерлер үшін жеңіл-
дікті режимнің �зі сақталады. 

Сыртқы жарнаманы орна-
лас тырғаны үшін және жекеле-
ген қызмет түрлерімен айна-
лыс қаны үшін, лицензияларды 
пайдаланғаны үшін т�лемдер 
алып тасталады.

Жерүсті к�здерінің су ре-
сурстарын пайдаланғаны үшін, 

мәліметтер бойынша экономи-
ка мыздың үштен бірін құрай-
тын к�леңкелі экономиканы 
жою үшін іс-шаралар қабылдау 
да қажет. �з істерін жүргізіп 
отырған немесе жаңадан кәсіп 
ашам деген кәсіпкерлерге ол 
үшін ыңғайлы жағдай жасау 
керек. Бұл – бір.

Екіншіден, қаралып отыр-
ған Салық кодексінің жоба-
сын да арнаулы салық режим-
дері оңтайландырылу к�з  -
дел ген. Яғни, салық жеңілдік-
тері нің к�лемін кем дегенде 
20%-ға қысқарту. Кодекс ж о-
басы бойынша 1,3 трлн теңге-
ден астам сомаға 110 салық 
жеңіл діктерін алып тастау 
ұсынылады. Одан б�лек, 400 
млрд теңгеден астам сомаға 29 
салық жеңілдіктері бойынша 
қолданылу мерзімін шектеу де 
қарастырылған. Біздің ойы-
мыз ша, Салық кодексінің 
жобасы осы тұстарды қайтадан 
қараған ж�н. 7лі де салық 
жеңілдіктерін қысқартатын 
резерв бар деп есептейміз.

Үшіншіден, ҚҚС бойынша 
есепке қою шегін қазіргі 78 
мил лионнан 15 миллионға 
дейін т�мендету де негізсіз деп 
санаймыз. Біз мұндай әрекет 
кәсіпкерлікті дамыту, қолдау 
к�рсетудің орнына, керісінше 
теріс ықпал етеді деп ойлаймыз. 
�йткені, соның салдарынан 
бизнестің к�леңкеге кетіп 
қалуы немесе жабылып қалуы 
мүмкін. Ол дегеніміз әлеуметтік 
қатерлерге, яғни жұмыс орын-
дары ның жабылып қалуына 
әкеп соғуы мүмкін. Сондықтан 
оны да қайтадан жан-жақты 
талқылау қажет.

Т�ртіншіден, салық әкім-
ші лен діру мәселесі бойынша 
жұмыстарды жандандыру 
қажет. Осы жерде бюджетті 
толықтыру бойынша тетіктер 
бар. Мысал ретінде темекі 
�німдерінің акцизі бойынша 
айтайын. 2022 жылы �ндіру-
шілер мен импорттаушылар 1,3 
миллиард қорап темекі акциз-
бен таңбаланса, 2024 жылы 
1 миллиард қорапқа жуық 
темекі таңбаланған. Яғни, екі 
жыл ішін де саны 300 миллионға 
азайған. 

Сонда елімізде темекі шеге-
тіндер сонша азайып кетті ме? 
Заңды импорт неге азайып 
кет кен? Оған жауап – темекі 
контрабандасының к�бейге- 
н інде. Заңсыз темекі �німдері 
базарлар мен дүкендерде ашық 
түрде 350-400 теңгеден сатыла-
ды. Бұл мысал, тек темекі 
�н імдеріне ғана қатысты. Ал 
темекіден басқа бізде басқа да 
тауарлар, аяқкиім, дәрі-дәрмек 
сияқты заттар да импортталады 
ғой. Олардың қаншамасы 
заңсыз елімізге кіріп жатқаны 
белгісіз. Басқаларын қоспаған-
да темекінің �зінен 100 мил-
ли ар дқа жуық түсім бюджеттен 
тыс кетіп отыр. Сондықтан да 
сал ықты әкімшілендіруге баса 
назар аудару қажет.

– *ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

Берік БЕЙСЕНҒАЛИЕВ,
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

Елімізде соңғы уақыттары 
қызу талқыланып жатқан 
мәселенің бірі – қосымша 
құн салығы. Күні кеше 
Мемлекет басшысының 
өзі отандық бизнес 
өкілдерімен кездесуде 
Үкіметке бұл мәселені тағы 
да бір мәрте пысықтап 
алуды тапсырды. Олардың 
қазіргі ұсынып отырған 
мөлшерлемесі тым жоғары 
екенін айтқан Президент 
Қосымша құн салығының 
мөлшерлемесі сараланып 
белгіленуге тиіс екеніне 
назар аудартты. 
«Үкімет бұл мәселені 
депу таттармен және 
сарапшылар мен егжей-
тегжейлі талқылауы керек. 
Мемлекетке барынша 
оңтайлы шешім қажет. 
Яғни, бір жағынан, биз-
нес жүргізуге кедергі 
келтірмей, қолайлы жағ-
дай жасайтын, ал екінші 
жағынан, салыққа қатысты 
тәр тіпті күшейтіп, бюджет 
кірі сін арттыратын тиімді 
жолды табуымыз қажет», – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев. ТОЛТЫРУҒА БОЛАДЫ

ҚҰН САЛЫҒЫН ӨСІРМЕЙ-АҚ

БЮДЖЕТТІ
т�леушілер ҚҚС-ты 12% м�л-
шерінде т�леп келеді. Оған дейін 
ол салық одан жоғары 20 па-
й ызға жеткен кездері де бол ған.

Ал бюджетке 7 триллион 
түс еді дегенге келетін болсақ, 
тағы да қайталаймын, бізге әлі 
ешқандай ұсыныстар, соның 
ішінде Үкіметтің есептері келіп 
түскен жоқ. Бірақ солай бол-
сын дедік. 7рине, бюджетімізді 
толықтырудың басты құралы 
салықтан түсетін түсімдер ғой. 
Дегенмен біз сол салықты, атап 
айтқанда, Қосымша құн салы-
ғын күрт �сірмей де бюджетті 
толықтырудың жолдары бар 
деп санаймыз. Экономика 
секторлары бойынша ҚҚС-
тың сараланған (дифференциа-
цияланған) м�лшерлемесін 
қолдануды қарастыру керек. 
Мысалы, әлеуметтік маңызы 
бар салаларға т�менірек болса, 
жоғары табысты салаларға жо-
ғары м�лшерлеме қолдануды 
қарастыруды ұсынамыз.

– Салық кодексінің бас-аяғы 
айқындалды ма? Онда фискалды 
риторика қаншалықты сақталып 
қалуы мүмкін? Ынталандыру 
(мотивационный) риторикасына 
қатысты қандай тұстар, ұсын ыс-
тар бар? Қысқаша айта кетсеңіз.

– Қазіргі кезде, �ткен жыл-
дың қыркүйек айынан бері Пар-
ламент Мәжілісінде Мем лекет 
басшысының тапсыр масы бо-
йын ша Үкімет әзір ле ген жаңа 
Салық кодексінің жо басы қара-
лу да. Оған сәйкес, жаңа жеңіл-
дік тер мен ынталан дыруға қа-
тысты нормалар к�з дел ген. Атап 
айтсақ, салықтар мен бюджетке 
т�ленетін басқа да міндетті 
т�лемдер санын кем дегенде 
20%-ға қысқарту бо йын ша 

орманды пайдаланғаны үшін 
және жануарлар дүниесін пай-
даланғаны үшін т�лемдер бір 
т�лемге, яғни табиғи ресурс-
тар ды пайдалану үшін т�лем 
болып біріктіріледі. Жалпы, 
жоба бойынша т�лем м�лшер-
лемелер саны 77-ге қысқарады. 
Сонымен қатар алымдардың 6 
түрін қысқарту ұсынылып, 
олар бойынша м�лшер леме-
лердің 34 түрін алып тастау 
ұсын ылып отыр.

Мемлекеттік баждардың да 
5 түрін алып тастап, олар бо-
йынша м�лшерлемелерді 51-ге 
қысқарту ұсынылып отыр. Бұл 
салықтар мен т�лемдер санын 
20%-дан астамға қысқарту мін-
детін орындауға мүмкіндік 
береді.

Салық кодексінің жобасы 
бойынша жұмыс тобының құ-
ра мына депутаттардан басқа 
қоғамдық ұйымдар мен бизнес 
�кілдері қосылды. Жоба бо-
йын ша к�птеген ұсыныстар 
түсіп, олар жан-жақты талқы-
лау дан �туде. Пікірлер әртүрлі 
бірақ олардың бәрі жобаның 
тұстарын жақсартуға бағыттал-
ғаны с�зсіз. Қаралатын тұстары 
әлі к�п. Жұмыс тобының же-
тек шісі ретінде айтсам, алды-
мыз да әлі к�п жұмыс бар.

– �зіңіздің депутаттық сау-
алыңыздағы 4 ұсынысыңыз ды 
тарқатып айтып берсеңіз?

– Біздің ұсыныстарымыз-
дың мәні біреу – ҚҚС м�лшер-
лемесін күрт �сірмес бұрын 
қо л да бар басқа тетіктерді қарау.

Яғни, бюджеттің шығыс 
және кіріс б�ліктерінің тепе-
теңдігін, балансын керек емес 
шығындарды қысқарту арқылы 
қамтамасыз ету қажет. Түрлі 
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Шара барысында талқылауға 
қатысушылар – мемлекеттік ор-
гандар мен Парламент �кілдері, 
жетекші талдау орталықтарының 
басшылары, тәуелсіз сарапшылар 
мен қоғам қайраткерлері Қа зақ-
станда соңғы үш жылда жүзеге 
асырылған саяси реформалардың 
негізгі аспектілерін, олардың 
мем лекеттік басқаруды, құқықтық 
жүйені және азаматтық қоғамды 
дамытуға ықпалын талқылады.

Талқылаудағы алғыс�зінде 
Қазақстан Республикасының 
Пре зиденті жанындағы ҚСЗИ 
ди ректоры Еркін Тұқы мов Қа зақ-
станда соңғы үш жылда елімізде 
ғана емес, бүкіл посткеңестік 
елдерде бұрын-соңды болмаған 
демократиялық реформалар жүзе-
ге асырылғанын ерекше атап �тті.

«Мемлекет басшысы бірнеше 
рет атап �ткендей, саяси жаң ғыр-
тусыз елдің тұрақты ілгерілеуі 
мүм кін емес. Жаһандық тұрақ-
сыз дық жағдайында жан-жақты 
саяси реформалардың жүзеге 
асуы – әлемдік қауымдастыққа 
Қазақстанды аяғына нық тұрған 
мемлекет және біздің ауызбірлікті 
біртұтас ұлт екенімізді білдіретін 
сигнал. Президент Тоқаев Қазақ-
станның даму, ілгерілеу және ре-
формалар жолын таңдап жатқа-
нын к�рсетті. Бұл оның тарихи 
миссиясы, ел басшысы ретінде гі 
жауапкершілігі. Реформалар дың 
түпкі мақсаты – әрбір қазақ -
стандықтың әл-ауқатын арттыру, 
елі міздің егемендігін нығайту, 
де мократиялық институттарды 
ны  ғайту және жаңа саяси дәс-
түрлерді қалыптастыру», – деді 
Е.Тұқымов.

Сараптамалық алаңның оты-
рысына сондай-ақ Қазақстан 
Республикасы Конституциялық 
Сотының т�рағасы Эльвира 8зі-
мова, Парламент Мәжілісінің 
де путаттары Айдос Сарым, Ер мұ-
рат Бапи және Никита Шаталов, 
Бала құқықтарын қорғау ж�-
ніндегі уәкіл Динара Зәкиева, 
Қа зақстан халқы Ассамблеясы 
 хат  шылығы меңгерушісінің 
орын басары Анастасия Ще-
горцова, Қолданбалы этносаяси 
зерттеулер Талғат Қалиев, Astana 
Open Dialogue аналитикалық 
платформасының негізін қалау-
шылардың бірі, Парламент Мә-
жілісі жанындағы Қоғамдық па-
лата мүшесі Александр Данилов, 
саясаттанушы және медиа менед-
жер Сырым Итқұлов, сондай-ақ 
саясаттанушы 8діл Сейфуллин де 
қатысып, пікір білдірді. Талқылау 
барысында сарапшылар саяси 

реформалар Қазақстанның тұ-
рақты дамуы мен мемлекеттік 
бас қарудың тиімді жүйесін қа-
лыптастыруға, сондай-ақ қоғамды 
топтастыруға және азаматтардың 
елдің саяси �міріне белсенді 
қатысуына берік негіз қалағанын 
ерекше атап �тті.

Конституциялық Сот т�ра-
ғасы Эльвира 8зімова 8ділетті 
Қазақстан тұжырымдамасы ая-
сында заңның үстемдігі мәдениеті 
жаңартылып, адам құқықтарын 
қорғау және құқық қорғау инс-
титуттарын нығайту саласында 
кешенді шаралар жүзеге асыры-
лып жатқанын – олардың ішінде 
қалпына келтірілген Консти ту-
циялық Сот орталық орын ала ты-
нын атап �тті.

«Қазақстан Республикасының 
Конституциялық Соты Консти-
туцияның сақталуын қамтамасыз 
ету бойынша маңызды миссияны 
жүзеге асырады. Ол азаматтардың 
конституциялық құқықтары мен 
бостандықтарын қорғайтын тежеу   
мен тепе-теңдік жүйесінің негізгі 
элементіне айналды. Сот заңдар 
мен нормативтік құқықтық ак-
тілердің Конституцияға сәй кес-
тігін тексеріп, конституциялық 
дауларды шешеді, бұл – мемле-
кетіміздегі заңдылық пен құқық-
тық тәртіптің кепілі. Консти ту-
циялық Сотты құру оның �з 
функ цияларын тиімді орында-
уына мүмкіндік беретін тәуел-
сіздік пен әділдік қағидаттарын 
сақтай отырып жүзеге асырылады. 
Конституциялық сот қызмет етуі 
жылдарында заңның үстемдігін 
бекітіп, азаматтардың мемлекеттік 
институттарға сенімін нығайтуға 
к�мектесетін маңызды нәтиже-
лермен к�рінді», – деді Эльвира 
8зімова.

Мәжіліс депутаты Айдос Са-
рым Үкімет бірқатар жағдайларға, 
атап айтқанда Қаңтар оқиғасына 
байланысты саяси реформалар 
жүргізуге мәжбүр болды деген 
аңыз ды жоққа шығарды.

Қоғамдық-саяси реформа-
лардың қажеттілігі мен сұранысы 
туралы айта келе, ол 2015-2019 
жылдары Қазақстанның эконо-
микалық дамудың шегіне жетке-
нін атап �тті.

«Ол кезге дейін �суді қамта-
масыз ететін әлеуетіміз болмады. 
Халық саны 5 миллионға �сті, 
бі рақ бізде осы 5 миллион аза мат-
ты бойына сіңіріп, әлеуметтік 
жеңілдіктер жасай алатын эко-
номика болмады. Қалай болғанда 
да, біз әлеуметтік-саяси рефор-
маларға келер едік. Сол кездің 
�зінде-ақ «Халық үніне құлақ 
аса тын мемлекеттің» кейбір инс-
титуттары іске қосылды, олардың 
міндеттеріне Үкіметті, оның ор-

гандарын болатын �згерістерге 
дайындау, түзету кірді», – деді 
Айдос Сарым.

Бала құқықтары ж�ніндегі 
уәкіл Динара Зәкиева �з с�зінде 
заң үстемдігі қағидатын нығайту 
және әйелдер мен балаларды заң-
намалық қорғау сияқты ре фор-
маның маңызды бағытына тоқ-
талса, Мәжіліс депутаты Никита 
Шаталов Президенттің саяси 
реформалары ұлттық мәдениет 
пен ұлттық институттармен бай-
ланысты екеніне назар аударды.

«Институт дегеніміз не? Бұл 
үнемі қайталанатын ережелер мен 
қағидалар. Президенттің саяси 
реформаларының басты міндет-
терінің бірі – осы ережелер мен 
қағидаларды біріктіріп, оларды 
жүйелі ету. Мысалы, егер бұл сай-
лау болса, олар тұрақты �тіп к е-
леді. Iңірлерге іссапарлар бары-
сында сайланған әкімдерге деген 
сенімнің артып келе жатқанын �з 
тәжірибемнен к�ріп жүрмін. 
Iйткені халық әкімге сенеді, ал 
әкім тұрғындар үшін жауапкер-
шілікті �з мойнына алады. Бұл 
билік пен халық арасындағы бай-
ланысты нығайтады. Мұның бәрі 
жоғары экономикалық �судің 
негізгі құралдарының бірі ретінде 
қоғамға базалық сенімді қалып-
тастыру үшін қажет. 8ртүрлі дең-
гейде сенім жоғары болған жерде 
транзакциялық шығындар бол-
майды, меншік құқығының ке-
пілдігі және құқықтық жүйелердің 
тұрақтылығы болады. Қазіргі 
таңда біз соған қарай жылжып 
келеміз», – деді мәжілісмен.

Қолданбалы этносаяси зерт-
теулер институтының дирек то-
ры Талғат Қалиев: «Реформалар 
қашан да жайлылық аумағынан 
шығуды білдіреді», – деп мәлім-
деді. Сонымен қатар реформа бұл 
нысанның �згеруі екенін, ал жа-
ңартылған институттардың маз-
мұны мен толықтырылуы аза мат-
тық сектор мен мемлекеттік 
ор ган дардың бірлескен жұмысы-
на байланысты болатынына 
тоқталды.

«Қазақстан жойқын дауыл 
жағдайында реформаларды жү-
зеге асырды: бір жағынан Қаңтар 
болды, екінші жағынан геосаяси 

жағдайдың шиеленісуі болды. 
Мұның бәрі реформаларды тоқ-
татып, неғұрлым қолайлы саяси 
және экономикалық сәтті күтуге 
себеп болуы мүмкін еді. Реформа-
лардың жүзеге асыру перспек-
тиваларынан г�рі тәуекелдері к�п 
болды. Оларды осындай жағдайда 
�ткізу батыл шешім болды. Соңғы 
үш жылда біз бұл реформалардың 
нәтижелерін, олардың күрделілігі 
мен ауқымдылығын к�рдік. Бұған 
дейін Ұлттық қоғамдық сенім 
кеңесінде сарапшылар талқылап, 
сол кезде іске аспайтындай болып 
к�рінген к�птеген бастамалар 
қазір шындыққа айналды», – деді 
саясаттанушы.

Сондай-ақ Қазақстан халқы 
Ассамблеясы хатшылығы мең-
герушісінің орынбаса ры Анас-
тасия Щегорцова �з с�зінде ха-
лықтың қолдауы реформалардың 
табысты болуының маңызды 
шарты екенін ерекше атап �тсе, 
Astana Open Dialogue аналити-
калық платформасының тең 
құрылтайшысы, Мәжіліс жанын-
дағы Қоғамдық палатаның мү-
шесі Александр Данилов Қаңтар 
оқиғасынан кейін «қысым күше-
йеді» деп болжаған сарапшы-
лардың болжамы жүзеге аспай 
қалғанын атап �тті. Ал саясат-
танушы, медиа-менеджер Сырым 
Итқұлов «саяси реформалардың 
нәтижесінің бірі – ақпараттық 
мәдениетті арттыру» деген пікір-
де. Келесі бір спикер 8діл Сей-
фуллин саяси реформалар жүргі-
з у дегі мақсат реформаның �зі 
емес, оның басты нәтижесі – заң 
мен тәртіп басты құндылық бо-
латын әділетті мемлекет пен қо-
ғам құру екенін атап �тті.

Расында да,  реформалар 
басталған 3 жылда жан-жақты 
жұмыстар атқарылып жатқанын 
к�з к�ріп отыр. Қозғалыстар мен 
�згерістер болып жатқаны с�зсіз. 
Оның алғашқы жемістері де бар. 
8лі де болса жеміс берер баста-
малар аз емес. Десе де, үлкен ау-
қымдағы мақсат-міндеттер салған 
жерден нәтиже береді деп күтуге 
әсте болмайды. Бұл туралы жур-
налистерге Қазақстан Рес пуб-
ликасы Президенті жанындағы 
ҚСЗИ директорының орын ба-

сары Алуа Жолдыбалина айтып 
берді.

«Реформалардың жүріп жат-
қанына 3 жыл болды, дегенмен де 
ол бірден нәтиже бермейді. Біз 
мұны дұрыс түсінуіміз керек. 
Iйткені кез келген реформа үшін 
бірінші оған заңнамалық негіз 
салынады. Яки, заң қабыданады, 
к�птеген заңнамалық құжаттарға 
�згерістер мен толықтырулар ен-
гізіледі. Одан кейін де оның ба-
рысында кемшіліктер болса, 
олар ға түзетулер жасалады. Бір 
с�збен айтқанда, реформа де-
геніміз – үздіксіз жүріп жататын 
процесс. Егер халықаралық тәжі-
рибені алып қарайтын болса, 
реформа жақсы нәтиже беруі үшін 
кемі 10-15 жылдай уақыт қажет. 
Осы ретте мен соңғы 3 жылдағы 
бастаманың бірі – ауыл әкімдерін 
сайлау процесін айтқым келеді. 
2021 жылдан басталған бұл бас-
тама барысында 6 800-ге жуық 
ауыл әкімі сайланды. Биыл шілде 
айына дейін барлық ауыл әкімдері 
жаңармақ. Енді осы реформа ба-
рысында оның артықшылықтары 
мен кемшіліктері сараланатын 
болады. Сол сияқты аудан әкім-
дерімен де биыл экспиреманталды 
түрде басталатын сайлау кезінде 
де жергілікті �зін �зі басқару мә-
селесі жетілдірілетін болады. 
Басқа реформалық бастамаларға 
да қатысты осыны айтуға бола-
ды», – дейді Алуа Жолдыбалина.

Оның айтуынша, Қазақстан 
саяси зерттеулер институты ел 
да муындағы осындай тың идея-
ларға платформалық алаң болып 
отыр. Мәселен, бүгінде жүзеге 
ас қалы жатқан «8кімдер мектебі» 
бас тамасы ҚСЗИ-дың қабыр -
ғасында �ткен осындай сарапшы-
 лар басқосуында к�терілген екен. 
Онда әкімшілік аумақтың бас-
шылығына келген тұлғалар оқу-
дан �тетін болады. Айталық, бұ-
рын мемлекетт ік  қызметте 
іс те меген адам лауазымды орынға 
келген кезде мұндағы жүйені, 
заңнамалық ерекшеліктерді, 
мемлекеттік сатып алу ережелерін, 
бюджетті жоспарлау практикасын 
білмеуі мүмкін. Сол үшін де олар 
«8кімдер мектебінен» �тіп, білім 
алатын болады.

РЕФОРМАЛАР МАҚСАТЫ – 
ХАЛЫҚТЫҢ ӘЛ-АУҚАТЫН АРТТЫРУ
6 ақпан күні Қазақстан Республикасы Президенті 
жанындағы Қазақстанның стратегиялық зерттеу-
лер институтындаٶ«Қ.Тоқаевтың 3 жылдық саяси 
реформаларының нәтижелері» атты тақырыпта 
«КИСИ GPS: Gylym. Pikir. Sayasat.» Ұлттық сараптама 
алаңыныңٶотырысы өтті.
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МӘСЕЛЕ

Астана мүлкін тиімсіз бас қару дың үлгісі 
ретінде аудиторлар Mtex management 
ЖШС-ын келтірді. 15 жылға, яғни 
2034 жылға дейін оның сатып алу 
құқығынсыз се нім ді басқаруына – 
«Барыс Арена» көп функционалды мұз 
сарайы; «Астана Арена» футбол 
стадионы; «Алау» мұз сарайы 
табысталды. 

«САУЫН СИЫР»

(Басы 1-бетте)

СТАДИОНДЫ САЛУДАН 
ЖНДЕУ НЕГЕ ҚЫМБАТ?

Жуырда ақпарат құралдары 
«Ас тана Аренаның» ж�ндеу жұ-
мыс тарына орасан зор қаржы 
жұм салғанын жарыса жазды. 
Қара жат бұл стадион UEFA, FIFA 
мун диалінің топтық сайыстарын 
�т кізуге толық дайын болуы үшін 
инф рақұрылымына, техникалық 
жабдығына шығындалған. 

Бұған бюджеттен 15 мил-
лиард тең ге жұмсалды! 

Ж�н деу жұмыстарына дейін ста-
дион ның шатырынан үнемі су 
аға тын. Ескі жүйе жанкүйерлердің 
қа лың н�пірін еңсере алмай, адам-
дар сағаттап сыртта кезекте тұ ра-
тын. Инженерлік желілер тозып, 
жел дету және �рт қауіпсіздігіне 
қа тысты проблема туындаған. 
Мас  қарасы, тізерлей құлаған фут-
болшының терісін сыдырып �те тін 
газонның т�мен са пасы еу ропа  лық 
футбол клуб та рын айран-асыр ете-
тін. Осы және басқа ж�нсіз дік тері 
жойылыпты.

Қазақстанның осы ең алып 
ста дионын салып, 2009 жылы іске 
қосқан түріктің Sembol Construc-
tion компаниясы оның құрылы сы-
ның құны 182 миллион долларды 
құрағанын хабарлады. Сол кездегі 
бағаммен шамамен 27,3 миллиард 
теңгеге тең. Олай болса, қазіргі 
ж�н деу шығыны оның құрылыс 
құ нының жартысынан асты! Са-
лыстырсақ, �збек астанасы Таш-
кент тегі 34 мың адамға арналған, 
ұлттық құрамасының қожайындық 
аренасы саналатын жаңа «Бунёд-
кор» стадионының құрылысына                               
29,2 миллион доллар (шамамен 8,7 
млрд теңге) ғана кетті. 

Мұнда әділін айта кеткен ж�н, 
«Астана Арена» әу бастан жаһан-
дық деңгейдегі жарыстарды �т -
кі зу  ге дайын етіп салынды. Ен-
деше не ге 15 жыл толмай «лайық» 
бол май қалды? Түпкі бір себебін 
Бәсе ке лестікті қорғау және дамыту 
агент тігінің астаналық депар та-
мен ті анықтады. Ведомство Астана 
әкім дігінің Активтер және мем ле-
кеттік сатып алу басқармасының 
іс-әрекеттерінде «Астана Арена» 
стадионын, «Барыс Арена» және 
«Алау» мұз сарайларын жалғыз бір 
компанияға сатып алу құқығынсыз 
сенімгерлік басқаруға беру кезінде 
монополияға қарсы заңнаманы 
бұзу белгілерін әшкереледі. 

Департамент мамандары бұл 
заң бұзушылықтың 2020 жылы 
бол ғанына назар аудартты. Ол кез-
де Астананы әкім Алтай К�лгінов 
(2019 жылғы 13 маусымнан 2022 
жыл ғы 8 желтоқсанға дейін) бас-
қа рып тұрған еді. Антимонополия-
лық органның ақпаратынша, 
елор даның аталған басқармасы 
2020 жылы ірі 3 объектіні сенім-
гер лік басқаруға беру бойынша 
тен дер �ткізген. Бір ғажабы, қоры-
тындысында жалғыз Mtex manage-
ment ЖШС жеңімпаз танылып, 
қа ла басшылығы сол үш алыпты 
оған 15 жылға табыстай салды. 

Антимонополияшылар тен-
дер дің заңбұзушылықтармен �тке-
ні не табандап отыр. Kйткені бас-
қар ма оған қатысу үшін барлық 
тарап қа тең жағдай туғызуға тиіс 
еді. Бұдан мемлекет те ұтады. Алай-
да оның орнына шенеуніктер сол 
кезде қатысушылардың қатарын 
шектеген талаптарды құжаттамаға 
әдейі жазып қойыпты.

– Заңнамаға сәйкес, тендерді 
�т кізу бәсекелестікті дамыту қа ғи-
даттарын сақтай отырып, барлық 
әлеуетті басқарушы үшін қатысу-
дың тең жағдайларын қамтамасыз 
етуге тиіс еді. Алайда аталған 

спорт кешендерін беруге тендер 
жа рияланған кезде құжаттамада 
қатысушылар шеңберін шектейтін 
талаптар жазылған. Салдарынан 
Астана қаласының Активтер және 
мем лекеттік сатып алу басқар ма-
сы ның бұл әрекеттері Кәсіпкерлік 
ко дексінің 194-бабының бұзыл уы-
на әкелді, – деп хабарлады агент-
тік.

Осыған байланысты БҚДА-
ның Астана қаласы бойын ша 
департаменті «Активтер және 
мем лекеттік сатып алулар басқар-
ма сы» мемлекеттік мекемесінің 
аты на бәсекелестік заңнамасын 
бұзу шылықтарды жою қажеттігі 
ту ралы хабарлама жолдады. Бас-
қаша айтқанда, қазіргі әкімдік 
бұрынғы әкім командасының ше-
ші мін бұзып, қайта тендер �ткізсе 
ж�н. 

СТАДИОНДАР «СЕРКЕСІ», 
БҰЛ КІМНІҢ ЕРКЕСІ?

Бүкіл әлемде үш емес, бір 
ға  на стадионды басқару 

үшін әдетте мықты компаниялар 
бі  рігіп, консорциум құрады, ара-
ла рына ірі инвесторларды шақы-
ра ды. Сонда астаналық ірі актив-
тер ді жалғыз қанжығалап кеткен 
Mtex management – қандай алып? 
eGov.kz дерегінше, Mtex manage-
ment құрылтайшылары ретінде 
Роза Мантыкова, Санат Шапашов 
пен Илья Мещеряков тіркелген. 
Са нат Шапашов – Астана.kz 
к�ңіл    ділер мен тапқырлар клубы 
ко мандасының бұрынғы қаты су-
шы сы, «Астана-концерттің» негі-
зін қалаушы. Ақпарат құралдары 
оның 2018 жылы күтпеген жерден 
«Алау» спорт сарайының тізгінін 
қо лына алғанын жазды. Ал әкім 
К�л гінов тұсында елордалық Мә-
де ниет басқармасының басшысы 
бол ды. Жаңа әкім оны алып тас та-
ды. 

Ал Илья Мещеряковты ақпа-
рат құралдары Астананың бұрынғы 
әкімі Tділбек Жақсыбековпен 
бай ланыстырады. Ресми биог ра-
фиясында айтылғандай, 1982 жыл-
ғы 5 желтоқсанда туған Мещеряков 
Илья Николаевич еңбек жолын 17 
жасында, 1999 жылы «Цесна-Ас-

тық» концерні» ЖШС-ның  3 са-
нат ты элеватордың слесарі ре тінде 
бас тады. Содан тез �сіп, он жыл 
ішін де сол кездегі астаналық басты 
ал пауыт компанияның б�лім ме-
нед жерінен – бас директорына 
дейін �сті. «Цесна-Астық» концер-
нін де түрлі қызмет атқарды. 2016 
жы лы Илья Мещеряков VI ша қы-
рылымдағы Астана мәслихатының 
депутаты болып сайланды. Қазіргі 
VII құрамдағы депкорпуста жоқ.

РЕВИЗОРЛАР 
НЕ АНЫҚТАДЫ?

BES.media хабарлауынша, 
атал  ған нысандарды тексерген ау-
ди торлар олардың орасан шы ғын-
ға батып жатқанын әшкереледі. 
Тек серу басқарушылардың тә жі-
ри  бесінің аздығын, сондай-ақ 
ке    лісімшарттың талабын бұзу, 
мем лекеттік активтерді басқаруда 
алуан түрлі махинациялар жасау 
тәуе келі барын к�рсетті.

Астананың Тексеру комис сия-
сы («Ревизионная комиссия») 
елор    даның жеке секторға сенімді 
бас қаруға беріліп кеткен ком му-
нал дық меншік объектілерінің 
тиім ділігіне талдау жүргізді. Бұл 
рет те Астана қаласының Активтер 
және мемлекеттік сатып алу бас-
қар масы тексеру объектісіне ай-
нал ды. Сонда бір тосын жайт 
анық талған. Аталған басқарма 78 
ке лі сім негізінде бірден 820 ком-
му налдық меншікті әлдекімдердің 
басқаруына беріп жіберіпті. Же ке-
ге тапсырылған астаналық мүлік-
тің жалпы баланстық құнының �зі 
562,8 млрд теңгені құрады. 

Соның ішінде қалалық ак-
тивтердің жартысы, 50%-ы тым 
ұзақ қа – 10 жылдан асатын мерзім-
ге беріліп кеткен. Ішінде аталған 
үш алып нысан бар. Тек 40%-ы – 
ор та мерзімді кезеңге, 5-10 жылға, 
ал бар-жоғы 10%-ы – қысқа мер-
зім ді, 5 жылға дейінгі кезеңге се-
нім ді басқаруға берілді. 

Астана мүлкін тиімсіз бас қару-
дың үлгісі ретінде аудиторлар Mtex 
management ЖШС-ын келтірді. 15 
жылға, яғни 2034 жылға дейін 
оның сатып алу құқығынсыз се-
нім ді басқаруына – «Барыс Арена» 
к�п функционалды мұз сарайы; 
«Астана Арена» футбол стадионы; 
«Алау» мұз сарайы табысталды. 

мен 150 миллион теңге т�леген. 
Сон дай-ақ «Астана» еурокубоктар 
кез десулерін Алматының Орталық 
ста дионында �ткізді. Ол – «Қай-
рат» клубының қожайындық аре-
на сы. 

Мемлекеттік аудиторлар анық-
тағандай, 2020 жылғы маусымда 
кон курсқа қатысып, жеңіске 
жеткен Мtex management ком па-
ниясының сол кезде ешқандай 
жұ мыс тәжірибесі болмапты. Се-
бебі дәл осы тендер қарсаңында, 
2020 жылғы 6 наурызда құрылған. 
Оның жарғылық капиталы небәрі 
100 мың теңге болды.  

Аудиторлар Mtex management 
ком паниясының Sport Projects 
ЖШС-мен ымыраластығы ж�нін-
де күдігін жеткізді. Мысалы, қала-
лық Спортты дамыту дирекциясы 
Sport Projects ЖШС-мен келесідей 
шарт тар бекітіпті: 2021 жылғы 23 
мау сымда – баскетболмен және 
во лейболмен айналысу үшін залды 
3 айға жалға алу ақысына 15 мил-
лион теңге; 2021 жылғы 26 қара-
ша да – футбол алаңын, волейбол 
жә не баскетбол алаңқайларын 3 
айға жалға алу ақысына 21,7 млн 
тең ге; 2022 жылғы 8 маусымда жә-
не 20 қазанда �зара келісімшартқа 
�згеріс енгізілген: аренда ақысы 5 
ай үшін 36,8 млн теңгеге дейін 
ұлғайтылған. 

Сонымен бір мезгілде дел-
дал фирма – Sport Projects 

ЖШС аталған залды Mtex manage-
ment ЖШС-нан ай сайын небәрі 
750 мың теңгеге жалға алып отыр-
ған. Бюджеттің шығысы бастапқы 
құннан 6 есеге асып кетті. Бірде бір 
би з нес осынша ғаламат табысты-
лық к�рсетпесе керек. 

Спортты дамыту дирекциясы 
се німді басқарушымен тікелей ке-
лі сімшарт бекіте алатын еді, сонда 
бюджетті бірнеше есе артық шы-
ғын дамақ түгіл актив басқару шы-
дан жеңілдік алатын еді. Балаларға, 
к�п балалы отбасыларға, спорт 
мектептерінің тәрбиелену шілері-
не, басқасына стадиондарға тегін 
кіріп, жаттығуына қол жеткізуге де 
мүм кіндігі болған.

Kткен жылдың соңында Аста-
на ның қазіргі әкімі Жеңіс Қасым-
бек Mtex management басқаруын да-
ғы ірі спорт кешендеріне ба қы лауды 
қайтару мәселесі қарастырылып 
жат қанын жеткізді. Оның айтуын-
ша, спорт объектілерін коммунал-
дық кәсіпорын арқылы басқаруға 
бо лады. Бұл мәселені қалалық 
мәс лихат депутаттары, қала тұр-
ғын дары т�тесінен қойды. Олардың 
айтуынша, толығымен мемлекет 
қаржысына салынған бұл спорт 
са райларын мемлекеттік мекеме-
лер, спорт секциялары және бас қа-
сы үлкен ақыға жалдауға мәж бүр.

Астана қаласы бойынша Тек-
серу комиссиясының отырысында 
ұлттық заңнамада мүлікті сенім-
гер лік басқаруға берудің экономи-
калық және әлеуметтік пайдасын 
ба ғалаудың бірыңғай әдістемесі 
жоқ тығы ашық айтылды. Бұл бас-
қару нәтижелерін бағалау тәсіл-
дерінің сәйкессіздігіне әкеледі, әрі 
басқаруға берілген объектілердің 
табыстылығын әділ анықтауды 
қиындатады. Демек, бұл проблема 
барлық �ңірге тән. Сондай-ақ ел 
заң намасында сенімгерлердің 
мем лекеттік мүлікті «тиімді бас-
қару» ұғымы, �лшемшарттары 
нақ ты, жан-жақты регламент тел-
ме ген. Ал құжаттарда бұл термин 
«се німгерлік басқарудың негізгі 
мақ саты» ретінде қолданылады. 
Осы және басқа олқылықтар заң 
жүзінде де жойылса, бұл Президент 
жариялаған «Заң мен тәртіп» қағи-
датын орнықтыруға септесер еді.

 Елдос СЕНБАЙ

СТАДИОНСТАДИОН
ЕМЕС

Беруге дайындау кезінде мә-
мі ленің жалпы құнын сол 

кездегі әкімдік небәрі 89 млрд 
тең геге бағалады. Оның 47,2%-ы 
не месе 42 миллиард теңгесі – қа-
ла  лық бюджеттің шығысы, қалған 
52,8%-ы немесе 47 млрд теңгесі 
бо лашақ сенімді басқарушының 
шы ғысы ретінде есептелген. Се-
нім ді басқару шартына сәйкес, 
әкімдік нысандарды ұстап тұрудың 
эксплуатациялық шығыстарына 
жыл сайын 3 миллиард теңге т�леп 
тұруға міндеттеме алды. Қала билі-
гіне объектілерді жылына 30 күн 
ғана тегін алуға рұқсат етіліпті. Ал 
се німді басқарушыға әкімшілік 
шы ғыстарын «жабу», жыл сайын 
1 млрд теңгеге ағымдағы ж�ндеу 
жүр гізу қалды.  

Кейінгі жылдары «Астана Аре-
на» айналасы даудан арылмай-ақ 
қойды. Мысалы, 2023 жылы ста-
дион ның к�галына ғана 336 мил-
лион теңге жұмсалғаны анықтал-
ды. Алайда италиялық жеткізуші 
193 миллион теңгесін ала алма ға-
нын айтып, қала билігін сотқа 
бер ді. Стадионының ж�ндеу жұ-
мы сы тым ұзаққа созылып кет кен-
діктен, «Астана» клубына бүкіл 
мау  сым бойы Алматыдағы ста-
дион  дарды арендаға алуға тура 
келді. 2024 жылғы 12 желтоқсанда 
«Астананың» «Челсимен» кездесуі 
де Алматыда �тіп, астаналық жан-
күйерлер бар қызықтан қағылды.  

Біреуге жұт – біреуге құт 
бо лып, «Астана» клубының 

�з аренасын жыл бойы жалға 
алуы нан «Хан-Тәңірі» футбол клу-
бы ұтты. Елордалық клуб оның 
ста дионын жалдағаны үшін ша ма-
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МЕЖЕ

Биыл бірқатар атаулы мерей-
той мен мәдени іс-шара �ткізіл-
еді. Олардың қатарында Қазақ-
стан халқы Ассамблеясының 30 
жыл дығы, Ұлы Жеңістің 80 жыл-
дығы, Конституцияның 30 жыл-
дығы, &лемдік және дәстүрлі 
дін д ер к�шбасшыларының съезі 
бар. Сонымен қатар Абай Құнан-
бай ұлының 180 жылдығы, Шо-
қан Уәлихановтың 190 жылдығы, 
Нұрғиса Тілендиевтің 100 жыл-
ды ғы және басқа да к�рнекті 
тұл ғалардың мерейтойлары 
аталып �тпек.

Аталған мерейтойлық әрі 
маңызды іс-шаралармен қатар, 
белгілі тұлғалардың мерейтой-
ларын да жоғары деңгейде �ткізу 

міндеті тұр. «Бұл іс-шараларға 
қа тысты кешенді жоспар бекі-
т ілді. Дегенмен атқарылар жұ-
мыс  тар формальды түрде �тпеуі 
ке рек. &р іс-шараның мәні мен 
маз мұны, тағылымы терең болуға 
тиіс», – деді Мәдениет және ақ-
парат министрі. Ұлы Жеңістің 80 
жылдығы аясында ауқымды іс-
шаралар жоспарлануда. Сондай-
ақ «Батырларға тағзым» онлайн-
платформасы іске қосылады. 
Пор талға 1 млн-ға жуық қазақ-
стан дық жауынгердің есімі бо-
й ынша мәліметтер, сондай-ақ 
жеке құжаттары мен фотосурет-
тері енгізілді.

Аида Балаева саланы цифр-
ландыру мәселесіне де жіті назар 

аудару қажетін айтты. Цифрлан-
дыру – мәдениет пен ақпарат са-
ла сындағы тың мүмкіндіктер 
алаңы. Министрлік мәдени мұра-
ларды сақтау және қолжетімді ету 
үшін цифрландыруды басты мін-
деттердің бірі ретінде қарастыра-
ды. «E-museum» веб-порталы іске 
қосылып, Қазақстан музейлері нің 
виртуалды желісі жасақтал мақ. 
Бұл жоба тарихи-мәдени мұра-
ларға 3D-модельдеу техно ло гия-
сын қолдану арқылы он лайн-
қолжетімділікті қамтамасыз етеді.

Кино саласына қатысты �зек-
ті мәселелер де ұдайы назарда. 
Солардың бірі – «Қазақфильмді» 
дамыту. Президент қол қойған 
заңға сай, енді мемлекеттік қар-
жыландырудың кемінде 30%-ы 
«Қазақфильмге» бағытталады. 
«Бұл жерде ерекше атап �ткім 
келетіні – мемлекеттен б�лінетін 
әр тиынның есебі, сұрауы бар. 
Сон дықтан бұл қаражат сарап-
таудан �ткен лайықты туынды-
ларға ғана б�лінеді», – деді Аида 
Балаева. 2024 жылы алғаш рет 
ұлттық мүддемізге, идеология-
мызға сай келетін басым тақы-
р ып тар бекітіліп, жаңа форматта-
ғы конкурс �ткізілді. Былтыр 16 
ұлт тық фильм прокатқа шықса, 
2025 жылы 14 жаңа кинотуынды 
жарық к�реді.

Сондай-ақ анимация саласы-
на ерекше к�ңіл б�лініп отыр. 
2025 жылы 10 анимациялық жоба 
жасалып, балаларға арналған қа-
зақша мультфильмдер �ндірісі 
артады. Телеарналардағы сериал-
дардың да сапасы жақсарып 
келеді. 2024 жылы мемлекеттік 
тапсырыс аясында 41 сериал да-
й ындалып, к�рермен назарына 
ұсы нылды. Ұлттық кино мен 
сер иалдарды шетелге экспорттау 
мәселесіне де назар аударылып, 
ұлттық стриминг платформасын 
іске қосу жоспарланып отыр. Бұ-
дан б�лек, кинопрокатқа шыға-

тын отандық және шетелдік 
фильм дердің мазмұнына байла-
н ысты прокаттау куәлігін беру 
бой ынша заңнаманы күшейту 
жұмыстары жүргізілуде. Сондай-
ақ кино саласын бұдан әрі кезең-
кезеңмен жетілдіру жұмыстары 
жалғасады.

Бүгінде жалпы мәдениет са ла-
сында 8 мыңға тарта мәдениет 
ұйымында 58 мыңнан астам адам 
қызмет етеді. Былтыр театрларда 
�ткен 16 мыңға жуық іс-шараға 3 
млн-ға жуық к�рермен келсе, 
музейлерде ұйымдастырылған іс-
шараға 2 млн-нан аса адам қа-
тысқан. Бұл ретте министр мә дени 
ұйымдарда �тетін ком мер циялық 
іс-шаралардың да маз мұны на мән 
беру керек екенін айтты.

«Hйткені киелі сахна – талғам 
мен тағылымның ордасы. Сол 
се бепті де мәртебелі �нердің қа-
дір-қасиетін түсірмей, бәріміз де 
жауапкершілікпен қарауға тиіс-
піз. Мәдениет ошақтары саяси 
лозунгтар мен ұрандардан ада 
болып, нағыз �нердің кең қанат 
жаюына жағдай жасауы керек», – 
деді Аида Балаева.

Сонымен қатар министр ел 
ішінде алауыздық туғызып, діни, 
этносаралық араздықты қоздыру 
фактілерін болдырмау үшін жа-
у ап кершілікті күшейту керек 
екенін де атап �тті. Қазір елімізде 
18  конфессияны білдіретін 
4 мың ға жуық тіркелген діни бір-
лестік бар. Сондықтан қоғамның 
рухани мәселелерін шешуде бұл 
салада да бірлесе жұмыс істеу 
орынды.

Сондай-ақ этномәдени бір-
лестіктерді гранттық қолдау 
этносаралық келісім мен бірлікті 
дамытуға ықпал етеді. Ведомство 
басшысы осы мәселенің құқық-
тық қамтамасыз етілуін пысықтау 
қажетін айтты.

Жалған ақпаратпен күресу 
және ақпараттық кеңістіктің 

қауіпсіздігін арттыру үшін «Масс-
медиа туралы» жаңа заң қабыл-
данды. Былтыр онлайн-плат-
формаларда заңнаманы бұзған 67 
мыңнан астам факті анықталып, 
18 мыңнан астам материал жо-
й ыл ды. Министрлік журналис-
тер дің біліктілігін арттыру, медиа 
сауаттылықты к�теру және факт-
чекинг бойынша тренингтер 
ұйым дастыруды қолға алды.

2025 жылы Орталық Азия 
медиафорумы �теді, онда медиа 
саласының �зекті мәселелері тал-
қы ланбақ.

Тағы бір маңызды бағыт – 
креативті индустрияларды дамы-
ту. Мемлекет басшысы таяуда 
креативті индустрияларды қолдау 
және дамыту мәселелері бойын-
ша заңға қол қойды. Енді креа-
тивті индустрияларды дамыту 
қоры жұмысын бастайды. &р 
�ңірде креативті хабтар ашылуда. 
Бүгінде республика бойынша 12 
креативті орталық жұмыс істейді, 
ал 2025 жылы тағы 8 орталық ашу 
жоспарланған.

Министрлік мәдениет сала-
сын дағы инфрақұрылымды жаң-
ғырту жұмыстарын жалғастыруда. 
2024 жылы ел �ңірлерінде мәде-
ни ет нысандарына қатысты 255 
ж�ндеу және 45 құрылыс жұмыс-
тары аяқталды. Ұлттық музей, 
Мұх тар &уезов атындағы драма 
театры, Наталья Сац атындағы 
театр және басқа да мәдениет 
нысандарында ж�ндеу жұмыс-
тары жүргізілуде.

С�з соңында министр 2025 
жыл ға арналған ауқымды жос-
парларды іске асыруда барлық 
сала мамандарын, қоғамдық кең-
ес тер мен журналистерді белсенді 
қатысуға шақырды. «Халықтың 
бірлігін нығайтып, еліміздің тұ-
р ақ ты дамыту – баршамызға 
ортақ мүдде. Ендеше ортақ 
мақсат жол ында бірлесе қызмет 
ете берейік», – деді Аида Балаева.

ҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТАР ҰЛЫҚТАЛАТЫН ЖЫЛ

Ұлттың тұтастығы мен бірлігін, елдің стратегиялық 
дамуын қамтамасыз ететін басты жүйе ол – идео-
логия. Сол арқылы азаматтардың санасына ор-
тақ құндылықтар сіңіріліп, қоғамдық ұстаным 
ай қындалады. Осы тұрғыдан алғанда биыл идео-
логиялық ерекше атаулы жыл болмақ. Бұл туралы  
Мәдениет және ақпарат министрлігінің кеңейтілген 
алқа отырысында сөз болды. Жиында ведомство 
басшысы Аида Балаева 2025 жылғы жұмыстың 
бағыт-бағдарына, мақсат-міндеттеріне тоқталды.

А л м а т ы  қ а л а с ы н д а 
«AMANAT» партиясы жанын-
дағы «Жастар Рухы» жастар 
қанатының кезектен тыс VIII 
есеп беру-сайлау конференция-
сы �тті. Жиын барысында ұй ым-
 ның �ткен кезеңдегі қызметі 
қорытындыланып, алдағы ба-
с ым бағыттар айқындалды. 
Кон ференция делегаттарының 
дау ыс беруімен филиалдың 
жаңа т�рағасы сайланды.

Конференцияда жастар сая-
саты, к�шбасшылықты дамыту, 
еріктілік қозғалысын нығайту 
және жастардың әлеуметтік-
экономикалық мәселелерін 
ше шу жолдары талқыланды. 
Қатысушылар жастардың �з 
бастамаларын іске асыруға қа-
жетті қолдау мен мүмкіндіктер 
алуы, сондай-ақ қоғамдық �мір-
ге белсенді араласуы туралы 
пікір алмасты.

Делегаттардың ашық дауыс 

беру нәтижесінде «Жастар 
Рухы» ЖҚ Алматы қалалық 
филиалының жаңа т�рағасы 
болып Ділдәбек Дидарбек 
Жұмағалиұлы сайланды. Hз 
с�зінде ол жастар саясатын 
дамы туға қатысты к�зқарасын 
білдіріп, ұйым жұмысының 
жаңа кезеңінде жастардың 
әлеуетін толық іске асыру үшін 
бар күш-жігерін салуға дайын 
екенін айтты.

«Жастардың қоғамдық �мір-
дегі р�лін арттыру, олардың 
әлеуметтік мәселелерін шешуге 
белсене қатысуына жағдай жа-
с ауды қолға алатын боламыз. 
Жас тарды қоғамның барлық 
саласына әсер ету үшін бірге жұ-
мыс істейтін боламыз», – деді 
Дидарбек Ділдәбек.              

Іс-шараға қатысқан «Жастар 
Рухы» жастар қанатының т�ра-
ғасы Ақерке Искандерова жаңа 
к�шбасшыға сәттілік тілеп, ал-

дағы бірқатар жоспар, міндет-
термен б�лісті.

«Қазақстан жастары – ел да-
му ының негізгі қозғаушы күші. 
Бүгінде елімізде 6 милли он ға 
жуық жас бар, оның іш ін  де ең 
к�п шоғырланған �ңір – 700 
мыңға жуық жасы бар Ал маты 
қаласы. Алматы – білім мен 
ғылымның, мәдениет пен кәсіп-
кер ліктің ғана емес, жас тар дың 
бастамалары жүзеге асатын, 
үлкен армандар орында ла тын 
қала. Сондай-ақ бұл қала креа-
тивті индустрияның қар қын ды 
дамып келе жатқан орта лы ғы. 
Алдымызда жаңа белестер мен 
үлкен міндеттер тұр. Жұм ыс шы 
мамандықтар жылы, кре ав тивті 
жастарға қолдау беру, осы және 
�зге де міндеттерді бірлесе ат-
қарамыз деп сенемін», – деп 
атап �тті Ақерке Искандерова.

«Мемлекет басшысы «Жас-
тар Рухы» жастар қанатының VI 
съезінде ел жастардан тың бас-
тамалар және озық идеялар 
күтеді, сондықтан әркім қоғам 
алдындағы жауапкершілігін 

терең сезініп, туған елге құрмет 
жалынды с�зден емес, жасампаз 
істен к�рінетінін ерекше атап 
�ткен болатын. Расымен, Ал-
маты – жастар қаласы. Мұнда 35 
жоғары оқу орны мен 85 колледж 
бар. Олардың барлығымен жұ-
мыс істеуде үлкен тәжірибе мен 
зор жауапкершілік қажет», – де-
ді �з с�зінде «AMANAT» партия-
сы қалалық филиалының т�-
р ағасы Станислав Канкуров.

Сонымен қатар жиында 2022 
жылдан бастап жастар қанаты-
ның Алматы қалалық филиал ы-
на жетекші болған &кежан Ке-
ң ес ов атқарылған жұмыстар, оң 
нәтижелермен б�лісті.

Одан б�лек, шараға Алматы 
қаласы Жастар саясаты басқар-
масының басшысы Азиз Каж-
денбек, қалалық мәслихат деп у-
тат тары, жастар ұйымдарының 
жетекшілері, қоғамдық пікір 
к�шбасшылары және белсен-
ділер қатысты.

«Жастар Рухы» ЖҚ Алматы 
қа лалық филиалы алдағы уақыт-
та жастар бастамаларын қолдап, 
олардың қоғамдық �мірге бел-
сенді араласуына жағдай жасауға 
бағытталған жұмыстарын жал-
ғас тыратын болады.

�. САМАТҰЛЫ

ЖАСТАР САЯСАТЫНЫҢ 
ЖАҢА БАҒЫТТАРЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Делегаттардың ашық дауыс беру нәтижесінде 
«Жастар Рухы» ЖҚ Алматы қалалық филиалының жаңа 
төрағасы болып Ділдәбек Дидарбек сайланды.
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ОЙТОҒЫС

Ел еңсесін тіктеп, азаттыққа қол жеткізгелі өткен тарихымыздың 
көлеңкелі тұстары, көмескі қалған беттері ақырындап ашылып келеді. 

Әдебиет майданында тарих сахнасындағы елеулі оқиғалар туралы біршама 
ақын-жазушы қалам тербеп жүр. Олардың арасында Кеңестік заман 
тұсында ашаршылық тақырыбына арнап роман жазған Смағұл Елубайдың 
шығармашылығын атап көрсетуге болады. 
Таяуда біз қазақ әдебиеті мен мәдениетінің дамуына қарымды қаламы 
арқылы үлес қосып келе жатқан жазушының өзімен сүбелі сұхбат құрған 
едік. Смағұл Елубай бүгінгі қоғамның өзекті мәселелерін қаузап, төл 
тарихымызға қатысты тың деректерді бөлісті. Жазушының күрмеуі қиын 
мәселелерді шешуге бағытталған ұсыныстары да жоқ емес.
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– Смағұл Абатұлы, сұхбат-
тарыңыздың бірінде �ркениетті 
қоғам құру жолында аяққа тұсау 
салатын, елдің нағыз жауы – 
жемқорлық екенін айтып қал-
дыңыз. Жемқорлық тыйылмай, 
жұмыссыздық тыйылмайтынын, 
осының нәтижесінде халық нара-
зылығы туындайтынын еске сал-
дыңыз. Аға, қазіргі биліктің алы-
с ы п  ж а т қ а н  ж е м қ о р л ы қ 
мә  се ле сімен күресудің балама 
жолы бар ма? 

– Бар. Оған келмес бұрын 
жемқорлықтың қаншалықты 
қауіпті екенін айталық. Жаңа 
Қазақстанның жауы – жемқор-
лық. �йткені бюджетке қол сұғу 
– халық несібесіне қол сұғу. 
Отыз жыл солай болды. Ақыры 
жабайы жемқорлық Қаңтар 
қасіретіне алып келді. Қаңтар 
қалаға келген ауыл жастарының 
бейбіт шеруімен басталған еді. 
Қалаға келгенде оларды ешкім 
құшақ жая қарсы алған жоқ. 
Қала оларды қара жұмысқа сал-
ды. Мардымсыз айлығы шай-
лығына жетпей, не үй ала алмай, 
не үйлене алмай байғұс жастар 
тайқы маңдай тағдырдың тәл-
кегіне ұшырады. Мұндай қалаға 
шоғырланғандар  саны тым к(п 
еді. Олардың мұңын, үнін тың-
даудың орнына сол тұстағы 
жемқор билік жанталасып (з 
қалтасын толтырып жатты. Бұл 
әділетсіздік ақыры Қаңтарға 
алып келді. К(шеге шыққан 
жастарды жаңа Қазақстанның 
ішкі және сыртқы жаулары оп-
оңай отқа итерді. «Сіздердің 
жауларыңыз анау!» деп Ақордаға 
қарай саусақтарын шошайтты. 
С(йтіп, әділеттік іздеген аңғал 
жастарды жемқорлар отқа да, 
оққа да итерді. Обалына қалды. 
Айтпағымыз, осының бәріне 
кінәлі жабайы жемқорлық еді. 
Олар сауаты саяз жастардың 
қолымен от к(седі. Қан т(гілді. 
Тағы да айтамыз, Қаңтар дағда-
рысының  авторы – жүгенсіз 
жемқорлық. Жүгенсіз жемқор-
лықтың жауы жаңа Қазақстан 
еді. Бұл күрес әлі жүріп жатыр. 
Оны жеңу мүмкін болмай жа-
тыр. �йткені олар (ліспей бері-
сер емес.

«Жемқорлықты жеңудің 
балама жолы бар ма?» дейсіз. 
Бар деймін. Жүрегіне иман 
ұйыған кешегі к(шпелілер есік-
теріне құлып салмайтын. �йт-
кені олар кісінің сабақты инесін 
алуға Құдайдан қорқатын. 
Кешегі 70 жылдық құдайсыз 
қоғам бізді сол иманнан айырды. 
Біз Құдайдан қорықпайтын 

болдық. Халық несібесі – бюд-
жетке қол салатын болдық. �з 
қалтамыз толса болды, (згелердің 
сорлағанын ойламайтын болдық. 
Қалтамыз толған арам ақша – 
халықтың адал еңбегі екенін 
ойламайтын болдық.  Ойымызды 
ынсапсыздық,  имансыздық 
жайлады. Иманды ұмытып кеттік. 
Халқымыздың  жүрегіне  мың 
жылдай ұя салып ұйыған  Ясауи 
тәрбиесін тәрк еттік. Сол тәрбие, 
жүректердегі имани тәрбие бізді 
ұрлық-қарлықтан,  жемқорлықтан 
сақтайтын ұлы күш еді. Содан 
айырылып қалдық. Жолда ат 
басындай алтын жатса да нәпсісіне 
жеңдірмейтін сол ұлы күштен 
айырылдық. Қанша заңды қатайт-
сақ та жемқорлық сондықтан  жең-
діртпей келеді, біздіңше. 

ЯСАУИЯ ТАРИҚАТЫ 
ҚАЗАҚТЫҢ  РУХАНИ 

БОЛМЫСЫН 
ҚАЛЫПТАСТЫРДЫ

– Ясауия тариқатының ислам-
тануда прогрессивті р�л атқарғаны 
турасында пікірлерді жиі айтасыз. 
Осы ретте Ясауия аталатын сол ұлы 
тәрбиенің халық болмысын қалып-
тас тырудағы р�лі қандай болды?

– Ясауия тариқаты қазақтың  
рухани болмысын қалыптастырды. 
Егер қазақтың (зге халықтан бір 
(згешелігі бар болса, оны осы 
Ясауиядан іздеу қажет. Қараңыз. 

тақырыпты қозғау үшін бізге тек 
кино маманы болу аздық ететін еді. 
Мұрының сопылық сырын сезбей 
тұрып бұл тақырыпқа қалам тарту 
мүмкін емес еді. Күпірлік еді. 
8улиелер әлемін білмей тұрып Ясауи 
туралы айту мүмкін емес еді. Бұл 
тақырыпқа бара алмауымыздың 
себебі – осы. Бірақ біз бұл әлемді, 
әулиелер әлемін түсінуге талпын-
дық. Пірлердің пірі Қожа Ахметті  
тануға талпындық. Содан кейін  ғана  
бұл тақырыпқа қалам тарттық. 
Нәтижесінде, бүгінде «Ясауи» атты 
сценарий дайын. Қазір (з қолдау-
шысын күтіп тұр.

– Шығармашылығыңызға үңіл-
сек, Кеңестік заманның �зінде ашар-
шылық тақырыбына арнап ро ман 
жаздыңыз. Ал бүгінгі азаттыққа қол 
жеткізіп, еңсесін тіктеген тәуелсіз 
елде бұл тақырып ойдағыдай к�-
теріліп жүр ме? Алда Саяси қуғын-
сүргін құрбандарын еске алу күні 
келе жатыр. Айтулы күнге қоғам 
қан дай дайындықпен баруға тиіс? 

– «Ашаршылық және қуғын-
сүргін құрбандарын толық ақтау 
туралы» Президент пәрменімен 
құрылған Мемлекеттік комиссия 
қыруар жұмыс атқарды. Тақырыпқа 
қатысты Ресей, Қазақстандағы 
архив материалдарын том-том етіп 
шығарды. Алда – ұлттық аза тұту 
күні. Осы күн аты мен затына сай 
атап (тілсе екен дейміз. Заты 
дегеніміз – жоқтаусыз кеткен 
жарты халық аруағы. Ең алдымен 
бұл күні бүкіл елімізде мемлекеттік 
тулар түсірілсе. Экрандарда ойын-
сауық шегеріліп, к(рермен наза-
рына «Ашаршылық және қуғын-
сүрг ін  құрбандары туралы» 
әң гі ме лер, фильмдер ұсынылса. 
Мешіттер мен шіркеулерде дұғалар 
оқылса. Одан б(лек, тағы бір 
тірілер қолға алуға тиіс шара бар. 
Ол – ашаршылық, қуғын-сүргін 
құр бандарына арналған «Аза 
сарайын» салу. Бұл сарай Лондон-
дағы «Мадам Туссоу» музейі үлгі-

сінде салынса. Яғни, ішіндегі 
балауыз мүсіндер Ашаршылық 
және қуғын-сүргін құрбандарын 
к(з алдымызға «тірілтіп» әкелетін 
болса. Туристер үшін де, ол заман-
нан хабарсыз бүгінгі ұрпақ үшін де 
сол тарихтың «тірілген» нұсқалары 
бек әсерлі болар еді. «Мадам 
Туссоу» музейінде біз сондай күйді 
бастан кештік.

– Жақында Т�лен <бдіктің Ege-
men Qazaqstan газетіне берген 
сұхбаты жарияланды. Ағамыз жазу-
шылардың туындыларын шынайы 
тарих деп қабылдауға болмайтынын, 
әдебиеттің қарапайым шарттарын 
ұғынбай тарих қойнауындағы оқи-
ғаларды баяндау құптарлық емес 
әрекет екенін түйреп �тті. <дебиет 
майданында қалам тербеп жүрген 
ақын-жазушылар қазақ тарихы 
турасындағы тақырыптарды қозғау-
ға тиіс пе? Жазушының пікіріне 
нендей к�зқарас танытар едіңіз?

– Талантты тұлға Т(лен 8бдік-
тің Egemen Qazaqstan-ға берген 
сұхбатына  Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев жылы лебіз білдірді. 
Т(лен 8бдік сұхбаты, шынында да, 
оқырманды бейжай қалдырмайды. 
Оқырмандар арасында оның, 
әсіре се тарих тақырыбын қозғау-
шыларға қатысты айтқан  қышқыл 
ойлары қилы пікірлер тудырып та 
жатыр. Жазушы атын атамаса да 

КӨШПЕЛІЛІК
КӨП ЖЕРГЕ 

Смағұл ЕЛУБАЙ,
жазушы, кинодраматург:

осынау  ағыл-тегіл  адамшылық 
қазақ болмысына қайдан келді?  
Бойымызға мың жылдай ұялаған 
иманнан келді. Сол сопылық ілімді 
Ұлы Далаға таң шуағындай тарат-
қан Ясауия тәрбиесінен келді. Сон-
дықтан да, Абай: «Адамзаттың 
бәрін сүй, бауырым деп!» айта білді. 
Гуманизм майданында  жақсылық 
жасаудан  жарыс бола қалса, сопы-
лықтан (ткен жүйрікті  табу қиын 
болар еді. Кешегі қазақтарға тән 
ағыл-тегіл адамшылық, гума низм 
сыры осында деп білемін.    

– Аға, бүгінгі қазақ қоғамының 
мәдени кеңістігінде есіміңіз кино-
драматург р�ліндегі шығарма шылық 
туындыларыңызбен де к�пке мәлім. 
Мектеп бағдарламасынан бастап 

Кешегі Ұлы Отан соғысы жылда-
рында қызыл (кімет Қазақстанға 
Қиыр Шығыстан кәрістерді, Волга 
бойынан немістерді, Кавказдан 
шешен-ингуштарды әкеліп лек-
легімен т(кті. �здері ашаршы-
лықтан  ашқұрсақ отырса да  
халқымыз сол босқындарды құшақ 
жая қарсы алды. Бір  жапырақ 
нанын солармен б(лісті. Үйінен 
ысырылып орын берді. Тоңған-
дарын жылытты. Жылағандарын 
жұбатты. 8лгі халықтар қазақтан 
к(рген осы жақсылықтарын әлі 
күнге жыр етіп келеді. Ендеше 

Ясауи ілімі мен халыққа сіңірген 
еңбегі туралы қаншама рет оқы-
тылып, баланың санасына сіңіруге 
тырысқанымызбен Ясауи туралы 
экранизацияланған бірде-бір туын-
ды жоқ. Неліктен қазақ киносында 
әлі күнге дейін Ясауи бейнесі сом-
далмаған?

– Рас, кинода бұл тақырып 
қозғалған жоқ. Дұрысы қозғай 
алмадық. Оның үлкен себебі бар. Бұл 

Бұл ауыр да болса ащы шын дық. Кеңестік 
қызыл цензураның  заманында қаны тамып тұрған қазақ 

тарихын шынайы жазу мүм кін болмады. Отаршыл 
саясатқа бас шұлғымай ұлттың шынайы тарихын жазу 

мүмкін болмады. Қазақ әдебиеті үшін бұл 
қасірет болды. 
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ҚАЗАҚТЫ 
ИЕ ҚЫЛДЫ
да баяғы түркілерден қалған рухты, 
к�шпелілер заманын аңсап, оның 
мәдениеті туралы проза, �лең, мақа-
ла жазып, мақтанатынды шығар-
ғанын» айтып, шын мәнінде к�ш-
пелілер мәдениеті не деген сауалға 
жауап береді. Қалай ойлайсыз, бұл 
расымен әдебиетте әлі күнге дейін 
ескіліктен, бағзы заманғы қатып 
қалған таптаурындардан арыла 
алмай жүргеніміз емес пе?

– Кешегі қызыл империяның 
қандықол басшысы Сталин 1944 
жылы түркі тарихын зерттеуге, 
насихаттауға ресми түрде тыйым 
салды. Қазақ тарихын қаузаған 
Ермұхан Бекмаханов бастаған 
тарихшылар түрмеге тоғытылды. 
Бұл қудалау т&л тарихқа деген сұра-
нысты кемсітті ме, жоқ, тіптен,  
&ршітіп жіберді. Сондықтан да,  
Ілияс Есенберлиннің «Қаһары» 
қара базарда бір қойдың құнына 
сатылды. Айтпағымыз, түркілер 
тарихына тыйым салу – түркілер 
тарихына деген сұранысты үдетті. 
250 жыл бойы &з тарихына ш&лір-
кеп келген қазақтың Тәуелсіздік 
тұсында тұңғыш рет т&л тарихы 
тұсаудан босады. Тақырыпқа 
сұрапыл сұраныс туды. Содан 
ақын-жазушыларымыз қыза-қыза 
келе түркілер тарихындағы тиран-
дарды да жырлауға к&шті. Қай 
ұлттан екеніне қарамастан қан 
кеш кен тирандардың аты тиран 

ашаршылық бастан кешкен біз  
небәрі 3 есе  ғана к&бейіппіз. Егер 
3 ашаршылыққа ұрынбасақ, біз де  
табиғи &сіммен 28-30 есе к&бейіп, 
бүгінде 100 миллионнан асқан 
алып ел болып отырар едік. Солай 
к&шпелілік тұсында біз к&п болдық.  
Ол аз байлық па?! К&шпелілікте 
кемшілік к&п. Бірақ сол к&шпелі 
ата-бабамыз бізге басты байлық – 
ел байлығы мен жер байлығын 
қалдырды ғой! Сол байлық үшін 
ғасырлар бойы ат белінен түспей 
алыспап па еді?! Ендеше сол ата-
бабалар аруағына қанша тағзым 
етсек те к&птік етпейді, ағайын!

мил лиондай ұрпағын ата-жұртқа 
к&шіру мәселесі. Бұл мәселе тәуел-
сіз Қазақстанның күн тәртібінен 
ешқашан түспеуге тиіс. Сол шетел 
қазақтарының ата-жұртқа оралуы 
жолындағы кедергілер түгел алы-
нып тасталуға тиіс, ағайын! Тәуел-
сіздігіміз тұғырлы болсын десек. 
Мына қысқа күнде қырық құбылып 
жатқан заманда тіліміз, дініміз, 
діліміз түгел болсын десек...

СЫРТ К(ЗДІҢ БІЗГЕ 
БЕРГЕН БАҒАСЫ ТІЛ 

МАЙДАНЫНДА 
К(ЗІМІЗДІ 

АШҚАНДАЙ БОЛДЫ
– Тіл мәселесіне 

ойыссақ. Қазір к�п-
теген қазақ отбасының 

�з балаларын орыс 
мектепке беретінін жиі 

байқаймыз. (кініштісі, бұл 
үрдісті  уақыт �те келе 

санамыз да үйреншікті құбылыс 
ретінде қабылдап бара жатқан 
сыңайлы. Бұл ретте «тәуел сіздік» 

мәрте бе сін алып, жаһан мен 
тере земіз теңессе 

де ана тіліміздің 
дең гейін құлды-

ратып алған жоқ-
п ы з  б а  д е  г е н 
сауал туын дай-
ды. Мұның тү-
бі қайда алып 

барады?
– Ана тілімізге ат-

үсті қарау жақсылыққа апармайды. 
Қараңыз! Жаһандану деген жал-
мауыз ай сайын әлемде 2 тілді жал-
мап келеді. Жұтып келеді. Яғни, ай 
сайын 2 халық тарих сахнасынан 
к&шіп жатыр деген с&з. Келместің 
кемесіне мініп кетіп жатыр деген 
с&з. Бұл драма біздің к&з алдымызда 
&тіп жатыр. Екі апта сайын бір тіл 
&шіп, екінші бір тіл &сіп жатыр. Бір 
тіл бір тілді жалмап жатыр, жұтып 
жатыр. Мына жаңа ғасырдағы 
жаһандану жаңалығы – осы. 
Осынау ғасыр драмасын к&ріп 
отырып тіл үшін күреспеу, ең 
болмаса &з отбасыңда &з тіліңді 
сақтай алмау, қорғай алмау түптің 
түбінде қандай қасіретке алып 
баратынын айтып отырмыз. Ашық 
айтып отырмыз: тілің бар болса – 
барсың, тілің жоқ болса – жоқсың. 
Путин: «Іс жүзінде Қазақстан – 

орыстілді ел» деді емес пе? Сырт 
к&з – сыншыл. Сырт к&здің бізге 
берген бұл бағасы тіл майданында 
біздің к&зімізді ашқандай болды. 
Біз ауыр да болса ащы шындықты 
естідік. Ендеше бұл ащы шын-
дықты мойындап, тіл май-
данында батыл да бетбұрыст ы 
шешімдер жасайтын кез келді 
деген с&з. 

Соның бірі – мемлекеттік 
балабақшалар мен мектептерді 
түгел бір мемлекеттік бағдар-
ламаға к&шіру дер едік. Яғни, 
мектептерді қазақ, орыс деп 
б&лмей бір мемлекеттік бағдар-
ламаға к&шіру. Ұлтына қарамас-
тан бұл мектептерде барлық бала 
бірге оқыса. Мектепті бітірген 
балалар қазақ, орыс тілдерінде 
сайрап шықса. Олар Қазақстанда 
жұмысқа орналасқанда тілдік 
негізде ешқандай кедергілерді 
к&рмейтін болар еді. Қазақ мек-
тебін бітірген Герольд Бельгер 
Қазақстанды қалай сүйсе, 
мұндай мектепті бітіргендер де  
Қазақстанды солай сүйген болар 
еді. Айналып келгенде алдағы 10 
жылда тіл мәселесі &зінен-&зі 
шешілер еді. Ортақ тілдің арқа-
сында отандастарымыз ұлтараз-
дық, жікшілдік деген кеселдерден 
құлантаза  айығар еді. Cйткені &з 
тілін білетін &зге ұлт &кілдеріне 
деген қазақ құшағы қашанда 
ашық. Мұны күнде к&ріп жүрміз. 
Бельгерді қазақ бауырындай 
жақсы к&рді. Бельгер де қазақты 
жақсы к&рді. Тілдің арқасында. 
Ортақ бағдар ламамен оқытыла-
тын осындай мектепті бітірген-
дер арасынан ертең Бельгерлер 
қаптап шықпа сына кім кепіл?! 
Біз сонда Қазақ станда бұрын-
соңды болмаған, шынайы қазақ-
стандық патрио тизмнің салтанат 
құрғанына куә болар едік. Бір 
атаның баласын дай бұл бауыр-
лас тық ел эко номика  сы ның 
дамуы на да оң ықпал ететін  зор 
жемісті дүмпу болар еді. 

– <ңгімеңізге рақмет, аға! 
Ғұмырлы болыңыз!

Сұхбаттасқан
Алтынай 

БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

тарихқа &зінше тон пішетін кейбір 
қаламгерлерді түйрепті. Т&лен 
жазу шы бәрін емес, әдебиетіміздегі 
тарихи тақырыпқа жазылған кейбір 
романдарды түйреген шығар деп 
түсіндік.

ОТАРШЫЛ САЯСАТҚА БАС 
ШҰЛҒЫМАЙ, ҰЛТТЫҢ 

ШЫНАЙЫ ТАРИХЫН ЖАЗУ 
МҮМКІН БОЛМАДЫ

– Ағамыз қазіргі жастар қазақ 
кеңес әдебиетінің негізін қалаған аға 
буын жазушылардың к�бінің шығар-
маларын оқи бермейтінін, оның 
себебін заман ағымының �згеруімен, 
баяғыдай цензураның болмауымен 
байланыстырады...

– Бұл ауыр да болса ащы шын-
дық. Кеңестік қызыл цензураның  
заманында қаны тамып тұрған 
қазақ тарихын шынайы жазу мүм-
кін болмады. Отаршыл саясатқа 
бас шұлғымай ұлттың шынайы 
тарихын жазу мүмкін болмады. 
Қазақ әдебиеті үшін бұл қасірет 
болды. Бүгінгі  жастар соцреализм 
шығармаларын қабылдамай жатуы 
осыдан деп ойлаймын. 

ІЛИЯС ЕСЕНБЕРЛИННІҢ 
«ҚАҺАРЫ» ҚАРА БАЗАРДА БІР 

ҚОЙДЫҢ ҚҰНЫНА САТЫЛДЫ
– Т�лен ағаның тағы бір с�зін 

алға тартқымыз келіп отыр. Ол «қа-
зіргі қазақтың жасы да, жасамысы 

емес пе?! Олардың Гитлерден несі 
кем еді? Олардан ұлттық қаһарман 
жасау, әрине қателік еді. Бұл жерде 
мен Т&лен жазушы жағындамын. 
Бірақ мен к&шпенділер мәдениетін 
толық жоққа шығаруға қарсымын. 
Рас. К&шпенділіктің уақыты &ткен 
еді. Отырықшылыққа &тетін кез 
келген еді. Солай деп қазақты Голо-
щекинше Ұжмаққа таяқтап кіргізу 
неге алып келді? К&ш пелілердің 
қара шыбынша қы рылуына алып 
келді. Отырық шылыққа мүлдем 
бейбіт түрде де &туге болатын еді. 
Халықты қыр май. Осы тәсілді 
Голощекинге алашордашылар 
атынан Смағұл Сәдуақасов айтты. 
Ашық айтты. Соны айтқаны үшін 
олар қара тізімге ілікті. Басы кетті. 
Ата-бабамыз к&шпелі болғандық-
тан тарихтан таяқ жедік деуге менің 
аузым бармайды. Зұлымдық импе-
рия сымен к&рші отырғандық тан 
таяқ жедік десек, әділін айтқан 
боламыз. Қараңыз! 1897 жылғы 
жалпыресейлік тұңғыш халық 
санағы бойынша қазақтар бүкіл 
Орталық Азия к&ршілеріміздің 
жалпы санынан екі еседей к&п 
болды. 4 млн 84 мың кісі. Қырғыз-
дар 200 мың, &збектер 750 мың 
болды. Содан бүгінге дейін ашар-
шы лықты бастан кешпеген к&рші-
леріміздің табиғи &сімі 28-30 есе 
к&бейді. Ал большевизм тұсында 3 

К&шпелілік тұсында қазақтың 
к&беюінің тағы бір себебі болды. 
Отырықшылар қаласын тастап кете 
алмай омалып отырғанда жау қала 
халқын жаппай қылыштың жүзінен 
&ткізетін. Ал к&шпелі қазақ ауылы 
ел шетінде жау т&бесі к&рінгеннен-
ақ кең даланы бетке алып к&ше 
ж&нелетін. Ел шетінен кірген жау 
с&йтіп ауылдың орнын сипап қала-
тын. Қазақты жаппай қыра алмай-
тын. Cйткені к&шпелі ауыл &те 

мобильді болды. Кең дала оларды 
жойқын жаудан құтқарып отырды. 
Кең дала олар үшін стратегиялық 
р&л атқарды. Жаппай қырғыннан 
к&шпелілерді құтқарып отырды. 
К&шпелілердің 1897 жылғы санақта 
Орталық Азия отырықшы елдері-
нен екі есе к&п болуының бір  себе-
бі осында.

Осы орайда халық саны әңгіме 
болғаннан кейін бір мәселені 
айтпай кетуге тағы болмайды. 
Ол – большевиктік лаң тұсында 
жерін тастап дүниенің т&рт 
бұрышына торғайдай тозып кеткен 
қазақтың бүгінде шетелде жүрген 4 

ОЙТОҒЫС

СЫРТ К(З
БЕРГЕН Б

МАЙД
К(З

АШҚАН
– Тіл

ойысса
теген қа

�з бала
мектепке

байқаймыз. (
үрдісті  уақы

санамыз да үйрен
ретінде қабылдап
сыңайлы. Бұл ретте

мәрте бе сін алы
тер

д
д

раты
п ы
са
д
б

б
– Ан

үсті қарау жақсылық
Қараңыз! Жаһандан
мауыз ай сайын әлем
мап келеді. Жұтып ке
сайын 2 халық тари
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ТОҚТАДЫ
USAID ДЕГЕН НЕ?

Бұл ұйым 1961 жылы АҚШ 
пре зиденті Джон Кенне-

ди дің шешімімен әлемнің әр ай-
мағында денсаулық сақтау, де мок-
ра тия және азаматтық қоғамды 
қол дауға бағытталған бағдар ла ма-
ларды үйлестіру үшін құрылған 
ме кеме еді. Дегенмен &ткен ға-
сыр дағы «қырғи қабақ соғыс» 
ке   зіндегі идеологиялық те ке ті рес-
те маңызды р&л атқаратын құры-
лым дарыдң бірі болатын. Оны 
АҚШ Конгресі қаржыландырып 
кел ді. АҚШ орталық барлау бас-
қар  масымен де тығыз жұмыс іс те-
гені айтылады. Түрлі жобаларға 
қар жы б&лді. Оның ішінде таза 
ауыз сумен қамтамасыз ету, АИТВ/
ЖИТС (ВИЧ/СПИД) дертін ем-
деу, энергия қаупсіздігі, жем қор-
лық пен күрес тәрізді салалар бар. 
Адам құқығының сақталуы, сай-
лау қатарлы бағыттар да назардан 
тыс қалған емес. АҚШ &зінің &зге 
ел дерге жасайтын қаржылай қол-
дауының 60%-ға жуығын USAID 
ар қылы ұйымдастырып келген. 
Агенттік қарамағында жұмыс істе-
ген 10 мыңнан астам адамның үш -
тен екісі шетелдерде қызмет ат-
қарады. Олардың барлығы АҚШ 
азаматы емес. Агенттің 130 мем-
лекетке түрлі қолғабыстар жа сады. 
Соның ішінде Қазақстанда да 
бірқатар жобаларды жүзеге асыр ды.

Егер бірқатар деректерді алға 
тар  тар болсақ, 2023 жылы АҚШ-
тың &зге елдерге жасаған қар жы-
лай к&мегі 72 миллиард долларға 
жеткен. Соның 43,80 миллиарды 
USAID арқылы берілді. Ал 2024 
жылы АҚШ БҰҰ ұйымдастырған 
барлық гуманитарлық к&мектің 
42%-ын қаржыландырды. USAID 
жәрдемінің к&п б&лігі Азия, Аф-
рика, Еуропа елдеріне бағыттала-
тын. Дегенмен бұл агенттік жұ мы-
сының ресми сипаты, ал оның 
&зге қыры тағы бар сияқты.

МАСК НЕ ДЕЙДІ?

АҚШ «жұмсақ күшінің» орта-
лығы саналатын ұйымды жабу 
жай лы идея авторларының бірі 
мил лиардер Илон Макс еді. Ақ 
үй дің мемлекеттік басқару тиім ді-
лі гі департаментінің жетекшісі 
қыз метіне кіріскен соң USAID-ті 
жабу туралы ұсыныс айтқаны бар. 
Тіпті, ол агенттікті «қылмыстық 
ұйым» деп атады. Илон Маск 
USAID биологиялық қару жа сау-
ды қаржыландырғанын да алға 
тарт ты. Ол 2020 жылы адамзатты 
әбі герге салған COVID19 панде-
мия сын туғызған вирусты биоло-
гия лық қару деп санайды. Ал 
АҚШ Денсаулық сақтау министрі 
қыз метіне ұсынылған кіші Роберт 
Кен неди тіпті USAID пен АҚШ 
Ор талық барлау басқармасы тізе 
қо са жұмыс істейтінін мәлімдеген 
еді. Ол ОББ 1947-1997 жылдары 
түр лі елдерде 83 үкіметті ауыс тыр-
ға нын айтты. Антиваксер ретінде 
та нылған тұлғаның мәлімдемесіне 
бір ден сенуге болмайтын шығар. 

Whitehouse.gov сайты агенттік 
ақ шаны орынсыз шашқаны сон ша, 
былтыр Мысырдағы туризмді да-
мытуға 6 млн, Вьетнамда электро -
мобиль к&лігін дамытуға 2,5 млн, 
Гва темалада ЛГБТ қауымдастығын 
да мытуға 2 млн, Сербияда теңдік 
пен инклюзивтілікті қолдауға 1,5 
млн, Ирландияда инклюзия та-
қыры бындағы мюзикл жасауға 70 
мың доллар, Колумбияда транс-
ген  дерлік опера қоюға 47 мың 
дол  лар б&лгенін жазды. Ал Ақ үй 
&кі лі Каролин Левит агенттік Қа-
зақстанда дезинформациямен 
күрес  ке 4,5 млн доллар б&лгенін 
де мәлімдеді. 

500 мыңнан астам адамға тубер ку-
лез қаупі туралы ақпарат жет кіз-
ген. 2022 жылы USAID пен KA-
ZAKH INVEST инвестициялық 
заң наманы жетілдіру жайын тал-
қы лады. 2023 жылы Сыртқы істер 
вице-министрі Роман Василенко 
USAID &кілдерімен кездесті. 
С&йтіп, KazAID пен USAID ын-
ты мақтастығы талқыланғаны бар. 
2024 жылдың күзінде агенттік 
Қа зақстан кеденшілеріне жаңа 
ком пьютерлік серверлер табыс ет-
кен еді. Бұлардан б&лек жоба ла ры 
да толып жатыр. Яғни, алыс та ғы 
АҚШ-тың мекемесі дегенмен 
USAID – біржақты бағалауға кел  -
мейтін құрылым. Біздің пайым-
дауымызша, онымен тізе қо са 
жұ мыс істеген, қызметін ба қы лай 
алған елдер ұтпаса, ұтыла қойған 
жоқ. С&йте тұра, дәстүрлі құн ды-
лықтарға балта шабатын бастама-
лары да кездесетінін ескеру керек. 
Бәлкім, агенттік қызметін АҚШ 
би лігінде қандай саяси күш бол-
ғанымен, параллель жүргізе оты-
рып қарастыру керек шығар. 
\йт кені АҚШ демократиялық 
пар тиясы &кілдерінің глобалистік 
ұстанымы, республикашы лда ры-
ның консерваторлық к&зқарасы 
бай қалып қалатыны бар. Демек, 
ұйым да Ақ үй қожайынының қа-
ба ғына қарайтыны с&зсіз. Сол 
се бепті агенттік жұмысына бір-
жақ ты баға беру қиын. Ал USAID 
қызметін тоқтатыны жайлы ақ-
параттар әлем жұртының назарын 
аударып үлгерді. 

P.S. 
�лем саясатында ізі бар 
құрылымның жұмысын 

талқылаған жақсы, әрине. 
Сабақ үшін. Бірақ ең абзал 

жол – елдің сырттағы күштерге 
кіріптар болмай, +з мәселесін +зі 

шешіп, +з құндылығын +зі 
қадірлегені, адам капиталын 
дамыта түскені болса керек. 

Мемлекет пен халық күшті болса 
түрлі халықаралық ұйымдардың 

ықпалы да аз болар еді. 

Ақпан айының басы жаһандық саясаттағы «қызудың» көтерілуімен тағы есте қалатын 
түрі бар. «Тағы» деуімізге АҚШ президенті Дональд Трамптың шешімдері себеп бо-
лып отыр. Бәлкім, Уашиңгтондағы оқиғаларға «қазаны бөлектің қайғысы бөлек» деп 
қарауға болар еді, алайда АҚШ саясатында құбылыстар өзгеге әсер етпей қоймайды. 
Ал осы жолы АҚШ басшысы атақты USAID агенттігін жабуға бекінді. Түрлі қауесеттер 
тарап жатыр, құрылым қызметінің тоқтатуын сан-саққа жүгірткендер де, қуанғандар 
мен алаңдағандар да бар. Қазақстан да бұл дүрмекті айналып өте алмады.

АГЕНТТІК 
ҚАЗАҚСТАНДА ҚАНДАЙ 

ЖҰМЫС ІСТЕДІ?

Қазір USAID қызметіне қа тыс-
 ты алып-қашпа әңгіме Қазақ стан-
да да &ршіп тұр. Ұйым жұмы сын 
біржақты бағалайтын бей    небаянда 
да тарап үлгерді. Агенттік дәстүрлі 
емес құндылықтарды насихаттауға 
үлес қосатыны жайлы к&зқарасты 
жақтаушылар бар. Экономист Ра-
қым Ошақбаев «дезин фор ма ция-
мен күреске б&лінген 4,5 млн 
дол   ларды қазақстандық БАҚ пен 
үкі    мет тік емес ұйымдар америка-
лық нарративті қолдауға пай да-
лан ған шығар» деген күдігін айт-
ты. _рі әлеуметтік желіде бұл 
қар  жы үшін белгіленген талап тар-
ды к&ргісі келетінін жазды. Мә-
жіліс депутаты Магеррам Ма гер-
рамов Үкімет  басшысының 
орын басары, Ұлттық экономика 
ми нистрі Серік Жұманғаринге 
депу таттық сауал жолдап, USAID 
қыз метін тексеру қажет екенін 
алға тартты. Ол депутаттық сауа-
лын да Ақ үй таратқан деректерді 
алға тартты. Оның &з с&зінде «жы-
ныс тық азшылықтық құ қын қор-
ғау» ұранын к&тере тін дерді, 
дәстүрлі құндылықтарды ман-
сұқтаушыларды аталған агенттік 
қолдайтынын тұспал да ды. Алайда 
қоғамда агенттік жұ мы сының 
жақсы тұстарын баға лаушылар да 
бар.

Блогер _лішер Елікбаев 
агент тік б&лген қаржыға 

бір  ден күмән келтіруге болмай ты-
нын жазды. \зі де кезінде ұйым 
қар жысына 24 қысқа фильм түсір-
ге нін жазды. Ал жалпы ұйым жұ-
мы сына келсек, агенттік соңғы он 
жыл дың &зінде Қазақстанның 
мем лекеттік органдарымен бірша-
ма тізе қоса жұмыс істеген. 2014 
жы лы Қазақстан мен Тәжікстанда 
«Мемлекеттік басқару тиімділігін 
қолдау бастамасы» дейтін жобаға 
6,9 млн доллар б&лді. 2020-2021 
жыл дары азаматтық қоғам инс-
титуттары үшін 23 тренерді оқыт-
ты. Олар туберкулезбен күреске 
жұ мылуы керек еді. С&йтіп, олар 

Бір ақ сенбеу үшін де мол дәлел 
ке  рек. Дегенмен ақүйдегілер 
агент   тік қаржыны оңды-солды 
шаш   қанын алға тартып, түрлі де-
рек келтіріп жатыр. ForeignAssis-
tance.gov сайты 2024 жылы агент-
тік Африкада, Сахараның оңтүстік 
жа ғындағы аймақтар үшін 1,21 
млрд, Еуропа мен Еуразияға 7,35 
млрд, Таяу Шығыс пен Солтүстік 
Аф рикаға 4,51 млрд, Батыс жарты 
шар  ға 2,15 млрд, Орталық және 
Оң  түстік Азияға 1,92 млрд, Шы-
ғыс Азия мен Океанияға 1,72 
млрд, жалпы орташа алғанда әлем 
бойынша тұтас 7,84 млрд доллар 
б&л  генін жазды. 

Қазыбек МАЙГЕЛДИНОВ, 
саясаттанушы:

– АҚШ-тың халықаралық даму агенттігі 
(USAID) қызметінің тоқтатылуы халық-
аралық сахнада елеулі &згерістерге әкелуі 
мүм кін. \йткені USAID әлемдік гумани тар-
лық к&мектің 40%-ын қамтамасыз етеді. 
Одан б&лек, 120 дан астам елде денсаулық 
сақ тау, білім беру, Африкада таза ауызсуға 
қол жеткізу сияқты түрлі даму жобаларын 
қар жыландырып келген агенттік. _рине, 
осын дай қолдаудың тоқтауы к&птеген елдер-

де әлеуметтік-экономикалық қиындықтардың туындауына себеп болуы 
мүмкін. Екінші жағынан, АҚШ президенті Трамп Make America Great 
Again деген ұранын жалғастырып жатыр. Бірақ USAID-тың жабылуы 
АҚШ сыртқы саясатындағы жұмсақ күш құралдарының әлсіреуіне алып 
келуі ықтимал. Бұл ең алдымен АҚШ-тың &зге елдердегі ықпалының 
т&мендеуіне апарып соқтырады, Қытай сияқты бәсекелестеріне 
геосаяси артықшылықтар беруі мүмкін. Мысалы, Қытайда USAID 
сияқты ChinaAID деген Қытай халықаралық даму және ынтымақтастық 
агенттігі бар. Шетелдерге грандтар, арнайы субсидиялар, пайызы т&мен 
несиелер береді. Бұл ұйым USAID сахнадан кететін болса, босаған 
орын ды толтыруға дайын. _рі Қытайдың халықаралық беделін арт-
тыруға септігін тигізеді. С&йтіп, Қытайдың «жұмсақ күш» саясатының 
басымдығын к&рсетуі мүмкін. Одан б&лек, қазір әлемде гибридті соғыс, 
соның ішінде ақпараттық соғыс жүріп жатыр. Соның ішінде фейк тарату 
кең тарады. Фактчекке мұқтаждық басым. Айталық, ресейлік медиа 
біржақты ақпарат таратумен айналысуда. Қазақстан да ресейлік 
ақпараттық кеңістіктің аясынан шығып кеткен жоқ. \кінішке қарай, 
біз жеке ақпараттық кеңістігімізді толық қалыптастыра алмадық. Ал 
USAID б&летін қаржы біршама тепе-теңдіктің сақталуына мүмкіндік 
берді. Объективтілікті сақтауға, пропагандаға т&теп беруге ықпал етті. 
Бұл үрдіс бізде ғана емес, әлемнің к&птеген елдерінде байқалды. Бұл 
бір ғана мысал. Осы тұрғыдан қарастырсақ, құрылым жұмысының тоқ-

тауы ақпараттық кеңістікте Ресейдің басымдыққа ие болуына жол ашуы 
ғажап емес. 

Рас, USAID – АҚШ-тың &з құрылымы. Оған қатысты қандай шешім 
қабылдайтынын &здері біреді. Бәлкім, АҚШ-тың бір к&ксегені бар 
шығар, бірақ агенттік қызметі тек қаржыландыру емес. Бір жағынан, 
агенттік демократиялық институттарды дамытуға үлес қосты. С&йте 
тұра, түрлі түсті т&ңкерістерді ұйымдастырды, диверсиялар жасауға 
қолданылды дейтін де ақпарат тараған. Дегенмен ұйым қызметінің 
екінші жағы да бар. Қалай айтсақ та, бағдарламаның септігі тиген оң 
қадамдары болды. Айталық, Қазақстан тұрғысынан қарастырсақ, 
агенттіктің еліміздегі қызметі бір жағынан энергетика нарығын дамыту, 
іскерлік ортаны нығайту, кәсіпкерлермен жұмыс істеу, оларды 
мәселелерді шешуге арналған шешімдер табуға ынталандыру тәрізді 
бағыттары болды. Құрылымның жабылуы Қазақстандағы осы 
бастамалардың қысқаруына немесе тоқтауына алып келуі мүмкін. 
Алайда құрылым жұмысының дәстүрлі қоғамға жат бағыты да болғанын 
жасырмау керек. Депутаттар да айтты, агенттіктің бізге жат 
құндылықтарды насихаттау, соның ішінде ЛГБТ-ны қолдау тәріздері 
әрекеттері болғанын жоққа шығармаймыз. Ал USAID қызметін 
тоқтатуының Қазақстанға немесе тұтас аймаққа қандай пайдасы, я 
болмаса зияны тиеді дегенге келсек, менің пайымдауымша, жағымсыз 
әсер к&п болып кетуі мүмкін. АҚШ «жұмсақ күшінен» босаған орынға 
қытайлық немесе ресейлік баламалар орнығуға ұмтылуы ғажап емес. 
\йткені геосаяси текетірестер кезінде ешбір жерде ваккумға жол 
берілмейді. Біреуі кетсе, екіншісі орнын міндетті түрде басады. USAID 
кетсе, олардың орнын басқа ірі державалардың жобалары басуы мүмкін. 
Сондықтан мұндай жағдайда біз &зіміздің үкіметтік емес ұйымдарымызды 
дамытып, күшейтіп, мемлекет пен қоғам серіктестігін нығайтып, бір 
с&збен айтқанда, &зіміздің антивирусымызды қалыптастыруымыз қажет. 
\йткені бізде сыртқы күштердің ықпалын т&мендететін, фейктерге, 
жат құндылықтарға тосқауыл қоятын, дұрыс жұмыс істеп тұрған тұрақты 
механизм жоқ. Сырттан қаржыландыру немесе осындай ұйымдар 
қызметінің белең алуының себебі де осында. Сондықтан біз ұлттық 
бірегейлік пен ұлттық идеология мәселесіне де қатты назар аударуымыз 
керек сияқты. 

ОҚШАУ ОЙ

Амангелді ҚҰРМЕТ

«Ж±мсаќ к‰штiњ» 
Ж¦МЫСЫ
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АЙМАҚ

Бар жиған-тергенін алаяқ ком-
панияға аударып, бес жылдан бері 
қарыз қамытының астында жүрген 
атыраулықтардың саны – 493 
адам. Олар �здерін «ең адал тұрғын 
үй кооперативіміз» деп таныстыр-
ған компанияға 4,3 млрд теңге 
аударған. Аяғында үйсіз, ақшасыз 
қалғандардың жартысы пәтер 
жалдап, енді бірі туыстарының 
үйін жағалап, тентіреп жүр. 

«СарайшықИнвестГруп» ком-
паниясына жайлы баспана аламын 
деп 6 млн теңге қаржы аударған 
үлескерлердің бірі – Амандық 
Абдолов. «Маған компанияның 
тиімді бағамен жайлы баспана алу 
мүмкіндігін ұсынғаyы ұнады. 
«Небәрі бір жылдың ішінде салы-
н ып бітеді»  деген уәдені келісім-
шартқа жазып берген соң Амандық 
Абдолов кооперативке имандай 
сенген. 2019 жылы салым салған 
ол құрылыстың заңсыз екенін 
арада 5 жыл �ткеннен кейін бір-ақ 
білген. 

«Шыны керек, бұл ақшаны 
мен бір емес, бірнеше жұмыс істеп 

жүріп жинадым. Қазірдің �зінде 4 
жерде жұмыс істеймін. Бірақ ақ-
шам ның к�п б�лігі сырқат анамды 
емдетуге кетіп жатыр. Баяғы ескі 
1 б�лмелі барак үйде тұрып жатыр-
мыз. Анам жаңа үйді к�ріп кетсе 
екен деген арманым орындала ма, 
жоқ па, соған күмәнім бар», – дей-
ді алданған тұрғын Амандық Аб-
долов. 

«Кооперативтің келісімшартта 
жазған уәдесі бойынша біз осыдан 
т�рт жыл бұрын баспаналы болуы-
мыз керек еді. Бір ғана Saraishyq 
development кооперативіне жүзде-
ген адам ақша аударды. Арамызда 
бірден екі пәтердің ақшасын 
алдын ала толықтай т�леп таста-
ғандар да бар. Үйден үміт жоқ. 
Себебі оны салып бітіру енді мүм-
кін емес. Салымшылар �з ақша-
сына күзетші жалдап отыр. Соған 

турас ына хабарластық. Құзырлы 
орган тұрғын үй-құрылыс коопер-
тивтері құрылтайшылары ның 
заң сыз әрекеттерінен зардап шек-
кен азаматтардың құқықтарын 
қорғау ж�нінде жұмыс істеліп жат-
қанын хабарлады.

«Атамекен тұрғын үй», Family 
town, Baisanat Residence және Sa-
raishyqInvestGroup иелері қылмыс-
тық жауапкершілікке тартылып, 6 
жылдан 8 жылға дейінгі мерзімге 

іздестірілуі керек», – дейді Атырау 
қалалық прокуратурасының 
ор ын  басары Ерлан Какиев.  

К�птеген үлескердің ақшасын 
заңсыз иемденген компаниялар-
дың басшылары мен құрылтайшы-
лары түрлі мерзімге сотталды. 
Ол ар дың қатарында Nazik Group 
ЖШС директоры бес жылға бас 
бос тандығынан айырылды, басқа 
компаниялардың құрылтайшы-
лары на алты жылдан сегіз жылға 
дейін жаза кесілді. Сонымен қатар 
Атырау қаласының прокуратурасы 
екі құрылыс компаниясына жар-
на ма арқылы үлескерлердің ақ-
шасын заңсыз тартқаны үшін бір 
миллион теңгеден айыппұл салды.

Бірақ үлескерлердің талабы 
мұнымен бітпей отыр. «Сот кінә-
лілерді бас бостандығынан айыру-
мен шектелмей, салған ақшамыз-
ды қайтаруды талап міндеттесе, 
сот шешімдерінің нәтижесінде �з 
ақшамызды қайтарып алуға мүм-
кіндік болар еді» дейді үлескерлер. 
Ал үлескерлердің жарты б�лігі түбі 
баспаналы болатындары ақиқат 
болса, құрылыстың аяқталуын 
күткісі келеді. 

Шыны керек, үлескерлерге 
қа тысты проблема бір ғана Аты-
рауда емес, тәуелсіздік алған 30 
жы лдан астам уақыттан бері елі-
міздің түкпір-түкпірінде кездесіп 
жат қан жағдай. Алаяқтық схема-
мен азаматтардың ақшасын алып 
жатқан тұрғын үй компания-
ларының к�беюі – үлескерлерге 
қатысты заңнаманы қатаңдату 
қа жеттілігін к�рсетіп отыр. Елде 
тұрғын үй нарығында осындай 
жағдайлардың қайталанбауы үшін 
бақылауды күшейту және үлескер-
лердің құқықтарын қорғау бағы-
тында нақты шаралар қабылдануы 
қажет-ақ.

Мысалы, жақында Қарасай 
аудан ындағы «Үшқоңыр» су 
шар уа шы лығы колледжінің айна-
ла сын дағы дау аяқталып, оның 
мүл кі мен ғимараты мемлекетке 
қай тар ылды. 2016 жылы сенімгер-
лік бас қаруға алған жеке тұлға оқу 
орнын дамыту үшін 66,6 млн теңге 
инвес тиция тартуға уәде берген 
екен.  Алайда басқарушылар 
келісімшарт талабын орындамай, 
колледждің ғимараты мен мүлік-
терін мақсат сыз пайдаланып 
келген. Нәтиже сінде, сенімгерлік 
басқаруға берілген оқу орнының 
жұмысы нашарлаған к�рінеді. 
Осыны ескерген Алматы облысы-
ның әкім дігі жеке тұлғамен екі 
жылға жуық соттасып, «Үшқоң-
ыр» су шар уашылығы колледжін 
коммун алдық меншікке қай-
т арды. 

Сондай-ақ стратегиялық ма-
ңы зы бар нысандар санатына 
кіретін Есік к�лінің аумағындағы 
б�гет құрылысы да 2019 жылы 

– Бұл б�гет сатып алу құқығын-
сыз 49 жылға сенімгерлік басқаруға 
берілген. Учаскенің аумағы – 
141,643 гектар. 2018 жылғы тендер 
шар ты бойынша инвестор 1,1 
млрд  теңге салуы керек еді, бірақ 
мін деттеме орындалмады. Ша-
ғым нан кейін сот мүлікті мемлекет 
меншігіне қайтарды. Ал Есік 
к�ліндегі б�гетті қалпына келтіру 
жұмыстарын жүргізу үшін 2024 
жылы 23 млрд теңгеден астам ин-
вестиция тартылды. Нәтиже сінде, 

жергілікті тұрғындар тұрақты су-
мен қамтамасыз етіліп, туризм 
ин фра құрылымының дамуын да 
жақсартады. Яғни, б�гет жұмысы-
ның жақсаруы �ңір экономикасы-
на оң әсерін тигізеді, ауыл шаруа-
шы лығын �рістетеді, – дейді Ал -
маты облыстық Қаржы басқарма-
сы ның басшысы Бибігүл Ұзақова.

Жалпы, биыл Алматы облысы 
аумағындағы аса маңызды сипатқа 
ие 8 су шаруашылығы нысаны мем-
лекеттің басқаруына берілген екен. 

деп танылды. Қазір бұл нысандар 
толықтай коммуналдық меншікке 
қайтарылған. Дәл осындай жол-
мен жекенің иелігінде кеткен Ал-
маты экономикалық колледжі де 
мемлекет меншігіне қайта �ткен 
к�рінеді.

Жалпы, Алматы облысы аума-
ғындағы коммуналдық меншікті 
түгендеу барысында 967 нысанға 
қатысты шұғыл шешім қабылдау 
қажеттігі анықталған. Бұл тізімдегі 
188 нысан қараусыз қалған болса, 
341 нысан бос тұрған к�рінеді. 
Олардың дені коммуналдық бас-
қарудағы ғимараттар мен Білім, 
Денсаулық сақтау басқар ма лары-
ның қарамағындағы нысандар бар 
екен. Тексеруден кейін бұл ныс-
анның бірқатары бұзылса, кейбір 
ғимарттар аукцион арқылы сатуға 
шығарылмақ. Ал қалыпына кел-
тірілетін ғимараттарды заманауи 
оқу орындарына, спорт кешендері 
мен мәдениет ошақтарына айнал-
дыру жоспарланған. Қазір іріктел-
ген 69 нысан бойынша инвестиц-
иялық жобаны жүзеге асыру 
жұмысы басталған. 

Бұдан б�лек, аймақта пайда-
ланылмай жатқан алқаптарды да 
мемлекет меншігіне қайтару жұ-
мысы қарқынды жүріп жатыр. 
Мысалы, былтыр облыста жалпы 
алаңы 397 313 гектар болатын 1 340 
жер телімінің кәдеге аспай тұрғаны 
анықталған болатын. Бүгінге дейін 
аталған жер алқаптарының 84 100 
гектары мемлекет иелігіне  қай-
тарылды. Оның ішінде 52 100 гек-
тар алқапты бұрынғы иелері �з 
еркімен кері қайтарса, 32 мың 
гек тар жер сот шешімі арқылы 
мемлекет меншігіне �ткен екен. 

Кезінде Алматы облысында бірқатар стратегиялық 
маңызы бар нысанның түрлі жолмен жекеменшікке 
өтіп кеткені жасырын емес. Әсіресе, ел игілігі үшін 
салынған оқу ғимараттары мен су қоймалары «сенім-
гер лік басқару» деген желеумен ұзақ жыл бойына 
ықпалды адамдардың уысында болып келді. Кейінгі екі 
жыл ішінде ғана бұл мәселеге қозғау салынып, нысан-
дарды мемлекет меншігіне қайтару жұмысы басталған 
болатын. Қазір бұл істе оң нәтиже байқалады.

ҚАЙТАРЫЛҒАН НЫСАННЫҢ ҚАЙЫРЫ БАР

Жоғарыда айтылған Есік к�л індегі 
б�геттен б�лек, «Саз Тал ғар-7», 
«Байсерке-2», «Ворош илов», «К-3» 
су б�геттері мен қой малары сот 
шешімімен қайтыр ылса, тағы 3 
нысан �зара келі с ім нің нәтижесін-
де облыстың ие лігіне �ткен. 

Айтпақшы, сот шешімімен 
қай тарылған активтердің тізімінде 
жеке тұлғалардың пайдасына т�-
мен бағада сатылып кеткен ғимар-
ат тар да бар екен. Мәселен, жеке 
инвестор Қаскелең қаласындағы 
�нер мектебінің екі ғимаратын 
небәрі 134 млн теңгеге сатып алған 
к�рінеді. Облыстық Қаржы бас-
қармасының қарсылығынан кейін 
жеке тұлғамен арада ұзаққа соз-
ылған сот процесі �ткен. Нәти-
жесінде, ғимараттарды нарықтағы 
құнынан т�мен бағада сатып алған 
әрі инвестор ретіндегі міндет-
темелерін орындамаған адаммен 
жасалған келісімшарт жарамсыз 

Қалмаханбет
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Алматы облысы 

Стратегиялық ма ңы зы бар нысандар 
санатына кіретін Есік көлінің аумағын-
дағы бөгет құрылысы да 2019 жылы сенім-
герлік басқаруға берілген болтын. Алайда 
бөгетті 49 жылға жал ға алған басқарушы 
компания келсімшарт бойынша салуы тиіс 
1,1 млрд теңге инвестицияның көк тиынын 
да көрсетпеген.

сенім герлік басқаруға берілген 
бола тын. Алайда б�гетті 49 жылға 
жал ға алған басқарушы компания 
келсімшарт бойынша салуы тиіс 
1,1 млрд теңге инвестицияның к�к 
тиынын да к�рсетпеген. 

ҮЛЕСКЕРЛЕР ҮЙСІЗ ЖҮР«Айта айта Алтайды, 
Жамал апай қартайды» 
демекші, 500-ге жуық 
атыраулық бақандай 
алты жылдан бері 
баспанасыз пәтер 
жағалап жүр. Бар про-
блема «үлескерлердің 
ақшасы арқылы жай-
лы үй салып береміз» 
деген кооперативтердің 
уәдеcінен басталған. 

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

қарамастан қараусыз жатқан 
құры  л ыс нысаны тоналып, әбден 
күйі кеткен. Ең болмаса, алаяқтық 
жолмен алынған ақша неге жедел-
детіліп қайтарылмайды? Сондық-
тан біз, салымшылар құзырлы 
ор гандардан кінәлілерді жазалап, 
шығындарын �теп беруге к�мек-
тесу ді сұраймыз», – дейді зейнет-
кер Сәулеш Шайхиева.

Атырау облыстық мемлекеттік 
сәулет-құрылыс инспекциясы 
б�лімінің �кілі Рүстем Мәкі-
баев тың айтуынша, құрылысы 
2018 жылы басталған тұрғын үй 
кооп ера тивтерінің үй салуға 
рұқсаты болмаған. Сондықтан 
о б л ы с т ы қ  п р о к у р а т у р а н ы ң 
ұсынысы бойын ша құрылыс 
жұмыстары тоқтатыл ған. 

Қордаланған мәселе бойынша 
біз Атырау қаласының прокура-

бас бостандығынан айырылды. 
Қа ла прокуратурасының баста -
ма сы мен қалалық әкімдік және 
Мем  ле кеттік сәулет-құрылыс ба-
қылауы басқармасының қатысуы-
мен жұмыс тобы құрылды. Және 
құрылыс жүргізілген жер учаскесі 
халыққа қайтарылды. Зардап шек-
кен үлескерлерге енді инвесторлар 
ғана к�мектесе алады. Сондықтан 
тұрғын үйді аяқтауға инвесторлар 
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Елімізде спортты 
қолдауға ерекше көңіл 
бөлінуде. Әсіресе, 
бұқаралық спортты 
дамытуға мемлекет 
тарапынан арнайы 

бағдарламалар бекітіліп, 
түрлі спорт кешендері 
ашылған. Жастардың са-
ламатты өмірі спортпен 
байланысты екені мәлім. 
Сондай-ақ қай жаста 

болмасын спорт арқылы 
чемпиондық деңгейге 
жетуге барлық мүмкіндік 

қарастырылған. 

Астанадағы «Алау» мұз айды -
ны – еліміздегі қысқы спорт түр-
лерін дамытуға арналған ең таң-
даулы кешендердің бірі. Заманауи 
инфрақұрылымы мен жоғары 
дең гейдегі қызмет к!рсету сапа сы-
ның арқасында бұл кешен ха-
лықаралық стандарттарға сай ке-
летін беделді спорттық орта лық қа 

айналды. «Алау» к!п функ ционал-
ды ке ше нінде жастар мен жас!с-
пірім дерге қажеттінің бәрі бар. 400 
метрлік жылдамдық жо лағы конь-
ки құмар жандар үшін таптырмас 
мүмкіндік десек бо ла ды. Маман-
дардың ай туын ша, арнайы тех-
нологиялар не гізінде жабдықталған 
мұз жа бын дысы әлемдік деңгейдегі 
жа рыс тарды !ткізуге толық жауап 
бере алады. «Алау» – мұз айдыны 
ғана емес, халықаралық жарыстар 
!тетін алаң. Мұнда Азия ойындары, 
Дү ниежүзілік Қысқы Универ сиада, 
Жылдамдықпен коньки тебу бо-
йынша 1лем кубогының ке зең дері, 
Қазақстан чемпионаттары !тті. 

Бүгінде мұз кешенінде тәжі-
рибелі мамандардан тәлім алып 
жүрген жас!спірім спортшы лар-

дың қатары күн санап артып келеді. 
Солардың бірі – 16 жасар Жанарыс 
Мағжан. Ол жас!с пі рімдер ара-
сындағы Қазақстан чемпионатында 
екінші орын ие ленген және қазір 
шорт-трек спор тындағы мықт ы-
лардың қата рында. Алдына таудай 
мақсат қоя білген Жанарыстың 
арманы к!п. 

«2-сыныпта оқып жүргенімде 
бапкеріміз мектепке келіп, бізді 
осы спорт түріне ша қырды. Қы-
зығып, ата-анама шорт-трекке 

қатысқым келетінін айттым. Олар 
бірден қолдау білдіріп, мені «Алау» 
спорт кешеніне әкелді. Содан бері 
осы жерде жаттығып келемін. 
Командалық есепте ел чемпио на-
тында жеңіске жеттік. Келесі жылы 
әлемдік аре наларда бақ сынағым 
келеді», – дейді ол. 

Оның шорт-тректегі ең сү йік ті, 
үлгі тұтатын спортшысы – ұлттық 
құрама капитаны Денис Никиша. 
Олар бір бапкерден тәлім алған. 
Жанарыс жарыс мау сымы бастал-

ғанға дейін фи зи калық дайын-
дықты арттыруды мақсат етіпті. 
«Егер физикалық дайындықты 
күшейтпесек, ере сектер қатарына 
қосылғанда қиын дық туындауы 
мүмкін» дейді. Оның айтуынша, 
ақпан айы ның соңында жас!с-
пірімдер арасындағы Қазақстан 
чемпио наты !теді. 

«Шорт-трек – тактикаға негіз-
делген спорт. Қарсыластарды же ңу 
үшін әртүрлі стратегия қа жет. 1р 
жарыстың алдында қар сыластары-
мыздың стилін зерттеп, тактикалық 
дайындық жүргізу !те маңызды. Бұл 
спортқа қызыққан жас спорт шылар 
алдына нақты мақсат қо йып, бар-
лық жаттығу ларды орын дауы ке-
рек», – дейді болашақ чем пион.

«Алау» мұз айдыны чемпион-
дыққа апарар жол екені даусыз. 
Осы жолдан шығып, әлемді ба-
ғындыратын мұздағы мақтаныш-
тарымыз к!п болсын!

�лихан АЙТБАЙ, 
Қ.Ясауи атындағы 

Халықаралық қазақ-түрік 
университетінің 2-курс студенті

М�ЗДА�ЫМ�ЗДА�Ы
МАҚТАНЫШМАҚТАНЫШ

Қазір халыққа айтып, атақ-даң-
қын тізбелеп таныстырудың қа жеті 
жоқ жазушы, қазақ әдебиеті нің 
бірегей марғасқа тұлғасы Мұх тар 
Мағауин кезінде атақты «Қобыз 
сарыны» кітабымен т!ң кер іс салған 
қаламгер. Кеңестік кезде хандық 
дә уірдің жыраулық әдебиетін жа-
рыққа шығарып, зерт теу-алқис са-
сын Шыңғыс хан мен ұлы жырау 
Кет-Бұғадан бас тағаны белгiлi. 
Отыз жасқа жет пей орда бұзған Мұ-
хаңның бұл кітабы қолға түспейтін 
құнды еңбек бол ып бағаланды. Қаз-
ту ған, Асан Қай ғы жане Ақтамберді 
сияқты жыр аулардың рухы тіріл іп, 
жыр лары мен толғаулары батыл 
зерт теу ші арқылы түнекті жарып 
шық ты. Киелі ақын-жыр ау лардың 
есі мін ел білді, «аруақ рухы» ауна ды. 
Бір с!збен айтқан да, әдебиетке 
түбегейлі !згеріс әкел  ген «Қобыз 
сарыны» құбыл ыс болды. ?йткені 
хандық дәуір мен билердің зама ны, 

жыраулар дың жыры сол кездің 
саясаты бойынша кертартпа !мірді 
к!ксе ген идеологиялық дерт еді.

Арада біраз уакыт !ткенде әде-
биет әлемінде әйгіленіп, зерт-
теулерімен қатар к!ркем шығар ма-
лары да оқырмандарды оқыс !зіне 
тартқан қарымды каламгер ең к!п 
окылатын жазушыға ай нал ды. 
«Тазының !лімі», «Қара қыз» «Бір 
атаның балалары» хи кая лары мол 
таралыммен шығып оқырман ды 
баурап алды. Атақты «Қобыз сары-
нынан» кейін Мұхаң ежелгі акын-
жыраулардың құнды мұра лар ын 
толықтырылып, жи нақ талған «Ал-
даспан» антология сын (1970 ж.) 
жа рыққа шығарды. 1де биет әле-
мінде тағы да сілкі ніс, тосын бұл-
қыныс жасады. «Алдас пан» шықпай 
жатып, «дүр бе лең», «шу» шығарды. 
Кітапқа идеоло гия лық айып тағы-
лып, «Алдас панның» жолы кесіліп, 
жаза ға іл ік ті. Халыққа енді тарай 
бастаған кітаптың жаңа нұсқасы 
жиып алынып, баспада «бауыз дал-
ды». Қыс  қарып қиқаланды. 1рине, 
ав торға оңай соққан жоқ. Сон дық-
тан Мұхаң !мірінің біраз жылдарын 
«Алдаспанға» жасал ған қиянатты 
к!пке дейін ұмыта алмады. Бұл сой-
қан окиға ойына түссе, каны қазақ, 
жаны Алаш Мұхаң қазірге дейін 
ашынады. ?йткені тарихын талақ 
етіп, ұлт ын мәңгүрт қылған партия 
к!с ем дерін Мұхаң сол кездің !зінде 
жақсы к!рген жоқ. «Алдаспан» 

шық қанда ол кезде Ол жас Сүлей-
меновтың «шу» шы ғар ған кітабы 
«Азия» әлі жазылма ған еді. Пар-
тияның қылышынан қан  тамып 
тұрған уакытта кеңестік идеоло гия, 
саясатқа жат еңбек осы «Ал дас пан» 
еді. Кейін заман !згере бастағанда 
«Алдаспан» бес ғас ырға ұласып, 
халықтың ұлы ру хани мұ ра сына 
айналды. 

Бұдан екі-үш жыл бұрын 13 том-
дық шығармалар жинағы шық қан 
оның ішінде Мемлекет тік сыйлық 
алған атақты «Аласапыр ан» романы 
бар Мұхаңның еңбек тері шын 
мәнінде !те құнды ру хани қазына. 
Оны қаузап, дәл елдеп жату артық 
болар. Осы қа бырғалы қаламгер 
қазір де оқыр манды елең-елең ет-
кізіп, тағы да таңқал дыратын дү-
ниелер жазып, к!ш бас тап келеді. 
Соңғы кездері жаз ған «Шыңғыс 
ханның шапағаты» эссе-хикаясы 
мен «Одағай әңгіме лері» және басқа 
да тың туынды лары санада сілкі ніс, 
әдебиетте !згеріс жасады. Биыл  
ғана «Жұл дыз» журналында жа-
рияланған «Қыпшақ аруы» әң гі месі 
окырман тарапынан және зерт-
теушілер жағынан ер ек ше назарға 
ілініп, бұл бойынша сұхбат, пікір 
алмасу басталды. Осы жаңаша, со-
ны үр діс-тәсіл мен, !згеше ше бер-
лікпен жазыл ған шығарма ту ралы 
М.1уезов атындағы 1дебиет жане 
!нер инс титутында жазушы, зерт-
теу  шілердің басқосуы !тті. Шы-

Ару-сұлудың (Айсұлу) таңға жай ып 
бейне-бітімі шығармада белгілі 
тәсілмен емес баскаша бейнеленеді. 
Түйіп айтқанда «Қып шақ аруы» – 
Ай сұлу қазіргі әдебиеттегі тылсым 
тұлға, бейне-құбылыс.

Мұхаңның аталған шығарма сы 
талданған күннің ертеңінде алыс тан 
тағы бір шығармашылық жақ-
сылық, ақжолтай хабар жетті. Моң-
ғолиядағы 1лемдік Шыңғыс хан 
академиясынан «сүйінші хат» келді. 
Онда Тәңір деңгейіне к! тер ілген 
ұлы патша Шыңғыс хан жай ында 
бірегей еңбектер жазып, оны жа-
риялағаны үшін және адамзат та-
рихындағы белгілі тұл ғаны ма дақ-
т а п  қ о р ғ а ғ а н ы  ү ш і н  1 л е м д і 
Шын ғыс хан академия сына Мұх тар 
Мағауинның мүше бол ғаны жа-
йында хабарланған. Атақ құжат 
белгісін қайда, қашан алу жайы 
Мұхаңның !зінің ер кіне берілген. 
Сайыпқыран Шың   ғыс ханның 
шапағаты тағы жақсылық әкеліп, 
Аруақ құдіреті сезілді. Бұл жайын да 
белгілі бас ылымдар хабар беріп, 
жаңалықты жаһанға жеткізуде.

Мұхтар Мағауин – бұрын Қып-
 шақ, кейін Қазақ аталған ұлт тың 
рухы мен тұлға-бітімі.  ?йт кені бұл 
кісінің  жаны да тәні де, тіпті жейтін 
тамағына дейін ұлт (қазақ) иісі 
аңқыған, Тәңір күші тасыған, дала-
лық дарқандық асып т!гілген, тыл-
сым дүние сез іл ген, бір әулие бейне 
адам. ?йт кені к!п адам аңғара бер-

мейтін шығарма шы лық сәуегейлігі 
бар. «Қобыз сарыны» кітабының 
тү бінде кұ был ыс болатынын !зі 
ерте сезген. Ал басында сағы сын-
ған «Алдас панның» кейін жұл дызы 
жанып, жолы болатын ын білген. 
?йткені «қасиетті ал даспан» деген 
с!зді алғаш тілдік айналысқа, с!здік 
қорға кіргізген Мұхаң еді. Бірде 
белгілі жазушы Ілияс Есенберлин 
реті келгенде пайдалану үшін «Мұх-
тар «Алдас панды» маған берші» деп 
қалап, қолқа салады.

«Шыңғыс ханның шапағаты» 
жарияланғанда Мұхаңа небір ауыр, 
тіпті намысына тиетін д!рекі с!здер 
айтылды. Мұхаң Шыңғыс хан тура-
лы ұстанымы нан қайтқан жоқ. 
Қар сыластары на күйрете жауап 
берді. 1деби еттегі сайып қыр ан 
тағы жеңіп шықты. АҚШ, Ұлыбри-
тания, Үндістан сияқты ұлы мем-
лекет тердің белгілі қоғам қайрат-
кер лері мүше болған 1лем дік 
Шың  ғыс хан академия сының ғы-
лыми кеңесіне мүше болған Мұ-
хаңды топ жарғаны үшін еріксіз пір 
тұтасыз. Жалпы, Мұхаң әлем дік 
атақтарға құмар емес. ?здері беріп 
жатса, одан қалай бас тар тады. «Тү-
рік дүниесіне қызметі» Хал ықа ра-
лық сыйлығы Кеңестік дәуір ке-
зінде ежелгі ұлттық жыр ау лық 
әде биетті тірілткені үшін берілді.

Бұдан қырық жыл бұрын хан дар 
арқылы ұлттық сананы оят ып, 
ұлтшылдықты ұрпақ бойына сіңір-
ген Мұхан !з ұстанымын әлі тоқ тат-
пай жалғастырып келеді. Ер кін дік 
алған алмағайып за манда ұлттық 
рухты тұншық тырып жат қан қазіргі 
дүлей кара күштерді, ақша үшін 
бәрін сата тын азғындық әрекеттерді 
Мұхаң терең білді. Міне, сондықтан 
был тыр «Ұлтсыз дану ұраны» атты 
толғау-эссе жазды. Мұны  бір не ше 
басылым к!шіріп басып, бел гі лі бір 
баспа тез арада кітап етіп шығарды. 
Бұл еңбек қазір билік басындағы-
лардың назарына ілініп, ал халық 
болса онда ай тыл ғандарды қатты 
қолдап отыр. 

Мұхаң үшін қазақ ұлтынан бас-
қа Құдай жаратқан жер бетін де 
ерекше қауым жоқ. Ұлтының  рухы, 
ұлтының тілі мен ділі, сал ты мен 
ғұрпы бәрінен қымбат. Оның !з 
еліндегі атағы да, әлем дік даңқы да 
«Ұлтын сүю үрдіс» ұранынан, осы 
жолдағы рух күр ес ін ен, ға ламат қа-
лам герлік қуатшабытынан тұрады.

Ораз ҚАУҒАБАЙ
01.04.2005 ж.

ҚЫЗЫҚТЫРЫП ЖАТЫР
«ҚЫПШАҚ АРУЫ»

Мұхтар Мағауинның 
соңғы жарияланған 
шығармасы бойын-
ша пікір алмасу 
мен сұхбат бастал-
ды. Ал жазушының 
әлемдік Шыңғыс 
хан академиясы-
на мүше болуы өз 
алдына тағы бір 
шығармашылық 
рух қуатын көрсетіп 
отыр.

ғарма туралы белгілі әдебиет шілер 
А.Смакова, К.Раев, А.Егеу баев, 
жа зу шылар Қ.Мұхаметқалиев, 
Д.Дос жанов және каламгер А.Той-
шанұлы Мұхаңның «Қобыз сары-
нын» шығарған кездегі атал ған 
енбекті қазірri әдебиеттегі біре гей 
құнды дүние деп бағал ады. ?йтке ні 
шығарма кейіпкер лері тылсым 
дүние арқылы бай ла н ысып, ерек ше 
ойға батырады, әрі қатты қыз ық-
тырады. Пәлен мың жылғы тарих 
рухпен үндесіп, қазіргі !мір мен 
жалғасады. Кез інде дүниенің тең 
жартысын би ле ген к!не Қып шақ 
рухы, Тәңір !мір наным сені мі, 

Құрметті оқырман!

Бұдан 20 жыл бұрын Моңғолиядан Мұхтар 
Ма ғауинге оның әлемдік Шыңғысхан академиясы-
на мүше болғаны жөнінде жеделхат келді. Бұл кез 
Мұхаңның «Қыпшақ аруы» жайында жазғандары 
елді елең еткізген еді. Осы оқиғаға байланысты 
«Zaman Қазақстан» газетінде менің «Қыпшақ аруы 
қызықтырып жатыр» атты мақалам жарияланды. 
Сол мақаламды  оқырманға құнды тарихи дерек 
ретінде жаңғыртып, қайта ұсынғанды жөн көрдім.

 Автор
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Рас, ағамыз арамыздан ерте 
кетсе де, жылдардың ығына жығы-
лып қалған жоқ, ерге тән еңбегі, 
ерлігі, ерекшелігі онан сайын ас қақ-
тап, парасатты жолын пейіл к�гінде 
пайымдай бастадық. Иманың илан-
ған мұсылманның мәңгілік меке-
ніне аттанғанына екі жыл болса да 
ардақты ағамыздың рухы жердің 
асты мен үстін жалғап жатқандай 
жанымды жылымық жылытады. 
Кеңсайдың кең аспанынан адалдық 
пен тазалықтың, кісілік пен кіші-
пейілдіктің кейпі елестейді. 

Ерен де берен Бердібек аға 
�зекті �ңірдің оты �ршіген, тіршілігі 
тұқырған, қалыптасқан қоғамы 
қордаланған аймақтарға барып, 
елмен етене қызмет атқарды. Құр 
бармай, құтын кіргізіп, тірлігін 
түзеп, дамуын даңғыл жолға салып, 
жұп-жұмыр жұмыртқадай етіп, іс 
жүйесін бір ізге салып берді. Мұны 
мемлекет және қоғам қайраткері 
Мұхтар Құл-Мұхаммедше айтсақ, 
жеті аймақтың жүгін мойымай 
к�теріп, күнін күнгейге бұрып, тінін 
түлеген тіршілікке таңып, түтінін 
түзу шығарды, бүтінін бүлдірмей, 
барды бағалады, жоқты түгендеді.

Қашан да қазақ халқы ел бас-
қарған қайраткердің бойындағы 
іскерлігімен бірге мінезі, білім-
білігі, ақыл-парасаты, тауқыметке 
қарсы тұрар т�зімділігі сынды қа-
сиеттеріне айрықша мән бергені 
бел гілі ғой. Біз танып, білген Бер ді-
бек Мәшбекұлы обал мен сауаптың 
парқын ажырататын терең пара-
саттың иесі еді. Үлкенмен де, кіші-
мен де тонның ішкі бауындай бо-
лып, ортақ пікір, орайлы әңгіме 
тауып, қауымдасуға қабыса қала-
тын. Оған оңтүстік те бір, шығыс та 
бір, батыс та бір, ел мен елдің айыр-
масы жоқ, бір – Отан. Сондықтан 
шығар, ел сүйді, сүйкімді басшы 
болды, кетерінде к�птің к�ңілін 
кір бің басып, к�зден жас парлады.

+рине, әркімнің �сіп-�нетін 
жері – Мысыр шаһары. Сол себепті 
әрбір перзент туған жерін қастерлеп 
қана қоймай, оның қадіріне де жетуі 
қажет. «Туған елінің қадіріне жет-
пеген �з қадіріне жетпейді» дейтін 
халық даналығының мәнісі тереңде. 
Бердібек ағаның да ата-бабасының 
қасиеті сіңген құрметті т�рі – туған 
жерге деген ықылас-ынтасы тым 
б�лек еді. Ауылдағы ағайынның 
хал-жағдайын назардан түсірмей, 
ақсақалдарға сәлем-құрметі ерекше 
болатын. Ағамыздың осындай ерек-
ше қасиетін Жаңақорған ауданында 
әкім болған жылдары бұрынғыдан 
да жақын біле түстім, бірнеше рет 
кездесіп, ақыл-кеңесін тыңдадым. 

Жаңақорған ауданының тарихы 
бай. Оның маңайында ортаға сыр-
лық шаһарлар – Сығанақ, Сауран, 
3згент, Аққорған сынды орталықтар 
мен асыл дініміздің бастауында 
тұрған тұлғалар мәңгілік тыныштық 
тапқан киелі жер к�п. Осы жәннат-
тай жердің қасиетін таспалауды 
ойлап, белгілі документалист ре-
жиссер Қалила Омаров ағамызды 
елге шақырып, «Туған жерге тағ-
зым» жобасын қолға алдық. С�йтіп, 
жергілікті жердің кереметтерін 
түсірілім алаңына айналдырдық. 
Ұлы Жібек жолы бойындағы бір уыс 
құмның құдіретін, әрбір т�бенің 
мән-маңызын ашып, мағынасын 
түсіндіруге тырыстық. Осы тұста, 
туған жеріне перзенттік сағыныш-

пен асыға жеткен Бердібек ағамыз-
ды да кинотүсірілімге қамтып 
үлгердік. Бұл бастаманың байыбына 
барсақ, оны бізге берген уақыттың 
ерекше сыйы деп түсінемін. 

Бердібек Мәшбекұлының мем-
лекеттік қызмет саласындағы �мір 
мектебін саралайтын болсақ, ол 
нанғысыз іс-әрекеттің нағыз ме-
неджері, дұрысы, «кризис-менед-
жер» болғанын бағамдауға болады. 
Тіпті, жоқтан бар жасайтын, шы-
тырман шиеленісті шеше білетін 
шебердің �зі еді. 

3ткен ғасырдың 90-шы жыл-
дарындағы Қызылорда облысының 
жағдайын еске алсақ, Кеңестік 
империяның әбден күйреген кезе-

ңін к�з алдымызға келтіреді. Бұл 
кезде біз жас болсақ та, Қызылорда 
қаласының аянышты жай-күйін 
к�збен к�рдік. Далаға шықсаңыз, 
маса талайтын, үйге кірсеңіз, ыстық 
қапырықтан тұншығатын кез. К�-
шелері ойық-шұңқыр, үйлері әбден 
тозған. Бірде су тоқтайды, бірде 
жалп етіп жарық �шеді. Осы тұста, 
бір облыстың тағдыры Бердібек 
Мәшбекұлының мойнына түсті. 
Сүрінсе, сыбауға дайын, қиналса, 
тасадан тас лақтыруға құмар кісілер 
де кездесті. Ондайға оңай шағы-
латын осалың Бердібек аға емес, ол 
жауапкершілік жүгін онан сайын 
еселей берді. Бердібек Мәшбекұлы, 
біріншіден, �зін іскер, халықшыл 
азамат ретінде танытса, екіншіден, 
елдің еңсесін тіктеуге тірек болуы 
тиісті еді. 3йткені туған елге қызмет 
ету екі есе ауыр. Сондықтан күні-
түні тыным таппай, кабинетте оты-
руды білмей, халықтың ортасында 
жүрді. Апта құрғатпай аудандарды, 
ауылдарды аралады. Халықтың мұң-
мұқтажын біліп, ауруды асқын-
дырмай аяқ астында шешуге ты-
рысты, ал маңызды мәселелерге 
ке зең-кезеңімен іске асырудың қа-
мына кірісті. 

Уақытпен санаспай атқарылған 
еңбек те �з нәтижесін бере бастады. 
К�п ұзамай жағдай �згеріп, Қызыл-
орданың шырайы кіріп, тынысы 
кеңейе түсті. Кезінде Торғай, Семей, 
Талдықорған, Жезқазған облыстары 
тарап, басқа �ңірлермен қосылып 
жатқан кезде, Қызылорданың ке ле-
шегіне күдік ұялап тұрғанда Берді-
бек Сапарбаев �зінің сарабдал сая-
саты арқасында �ңірді �ркендетуге 
мүмкіндік бар екеніне сендіріп, 
араша түсті. Осылай тағдыры қыл 
ұшындағы қасиетті жеріміз �з иелі-
гінен айырылмады, үмітіне үкі та-
ғыл ды. Мұны үлкен азаматтық ерлік 
деп бағалауға әбден болады!

Оның жасаған жобалары бүгінгі 
күні маңызын жоймай, қайта �зек-
тілігі артып келеді. Мәселен, Арал 
теңізінің солтүстік б�лігін сақтап 

қалу жобасына Бердібек Мәшбек-
ұлы тікелей мұрындық болды. Ба-
сы-қасында �зі жүріп, бел шеше 
кі рісті. Шүкір, бүгінде осы жобаның 
игілігін ел к�ріп отыр. Кіші Аралдың 
к�лемін одан әрі ұлғайтудан да үмі-
тін үзбей келеді. Сәтін салса, Үкі мет 
дайындаған бағдарла ма лар дың оған 
мүмкіндіктері де жеткілікті. 

Сыр елінің жыры мен сыры 
түгелдене бастаған кезеңде Бердібек 
Мәшбекұлы Оңтүстік Қазақстан 
облысының әкімі қызметіне таға-
йындалды. Бұл тұста оңтүстіктегі 
к�п �ндіріс орындары қаңтарылып, 
Шымкент шаһарында да жылу мен 
жарық бірде бар, бірде жоқ болғаны 
ел есінде. Тұрғындардың мазасы 
шашқан қиын сәт-тұғын.

Тағы да сенімге селкеу түсірмеу 
міндеті тұрды. С�йтіп, бірінші ке-
зекте коммуналдық шаруашылы-
ғына қарасты мәселелерді шешетін 
жедел және нақты шараларды қолға 
алды. Бел буып бастады, берекесін 
байқатты. Бердібек ағаны �згелер-
ден тұлғаландыра түсетіні, оның 
ұлттың рухани және мәдени сер-
пілуін дұрыс бағдарлай білетінінен 
к�рінеді. 

3ткен ғасырдың 90-шы жыл-
дарының аяғындағы ауыр кезеңді 
бастан �ткеріп жатқан аласапыран 
шақта Түркістан қаласының 1 500 
жылдық мерейтойын кең к�лемде 
�ткізуі тас қараңғыға шырақ жақ-
қандай шырағдан болды десек жа-
ңылмаймын. Бұл – ұлтымыздың 
ру хани жаңғыруына тың серпін 
бер ді. Нәтижесінде, бірнеше жылда 
оңтүстік �ңірдің әлеуметтік-эко но-
микалық ахуалын тіктеп, таны мас-
тай �згеруіне жағдай жасады. 

Одан кейін әбден тығырыққа 
тірелген Кеден саласына да қан 
жүгіртіп, ұршықтай үйіріп әкетті. 
Тұңғыш Кеден кодексін жарыққа 
шығарды. Сол бойынша заңдық 
әлеуетін күшейтті. 

+леуметшіл тұлға әлеуметтік 
салаға жауапты министр де бол-
ды. Екі рет. Премьер-Министрдің 

орын басары да болды. Тағы да екі 
рет!

Бірақ Бердібек Мәшбекұлы қай 
кезде де кабинетте жұмыс істегеннен 
г�рі, елмен араласқанға, елдің мә-
селесін жергілікті жерде шешуге 
әбден дағдыланған менеджер еді. 

Осынау менеджерлік қабілетін 
Шығыс Қазақстан облысын басқар-
ған жылдары қайта к�рсетті. Оның 
шығысқа баруымен бірге елге қа-
зақы рух барды. Абайды ұлықтау 
биік деңгейге к�терілді. Шығыстағы 
ұлттың мәселесі к�шеде емес, әкім-
діктің платформасында айтыла 
бас тады. 3зге ұлт �кілдеріне де құр-
мет к�рсетудің жолын тауып, ха-
лықтың к�ңілінен шықты. 

Ағамыз қай жерде қиындық 
болса, сол жерде жүретініне бой үй-
реткен кезіміз еді. Шығыста табиғат 
мінез танытып, К�кжыра мен Жән-
тікей ауылы судың астында қалды. 
Комиссия құрып, мәселені жіті 
зерттеп, етікпен су кешіп, халықтың 
ортасында болды. Апта сайын апат-
тық ауылдарға соғып, жағдайды �з 
бақылауында ұстап, қалпына кел тіру 
жұмыстарына ерекше мән берді.

Облыс орталығында Абай ес-
керткіші бой к�тергенде к�ппен 
бірге қуанған едік. Ал шығыстың 
халқы қайраткермен коштасар 
сәтте, қимастық сезімін білдіріп, 
к�з деріне еріксіз жас алды. Бұл 
жаңалықты естіп, біз тағы қуандық! 
Іштей сүйсіндік. Қайраткерлік тұл-
ғасына таңырқап, таңғалдық. 

Азаматтық белсенділік – ол тек 
елдің алдына ең алдымен білегін 
түрініп шыға келетін елгезектік 
емес, ол – бүгінгі күн пәрменінен 
ертеңгі келешектің к�кейтесті мүд-
десін тапжылмай танып барып қай-
ратқа жүгініп, әрекетке жүгі нетін 
қапысыз к�регендікте. Сапар баев-
тың осы азаматтық белсенділігі 
облыстарды басқарған қызметінде 
ерекше к�рініп, �негесін тағылым 
етеді. 

Ақт�бе облысына әкім болып 
баруы облыста секталық ағым кү-

шейіп тұрған тұсқа тура келді. 
Радикалдар қоғамдық тыныштықты 
бұзуы әбден мүмкін еді. Осының 
алдын алуда жанкешті қызметтің 
үлгісін танытты. Сонда әкім болып 
тұрғанда шетелдік компанияның 
менеджерлерінен мемлекеттік тілді 
құрметтеуді талап еткені де халық 
жадынан �шпек емес. 

Жамбыл облысында ұлттар ара-
сына сына түсуі мүмкін болған күр-
д елі кезеңде Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев-
тың зор сеніміне ие болып, елдің 
аманатын арқалаған Бердібек Мәш-
бекұлы Сапарбаев облыс әкімі қыз-
метіне қайта тағайындалды. Бұл – 
бесінші облыс еді. Еліміздің қазіргі 
әкімшілік-аумақтық б�лінісі 
бойынша бағамдасақ – жеті облыс. 
Мұнда да �зге ұлт �кілдерімен кез-
десіп, мән-жайға қанығып, �зара 
түсіністікті жолға қоя білді.

Сосын «Бір ауыл – бір �ндіріс» 
жобасын қолға алып, үлгілі ауыл-
дардың картасын жасап, іргелі іс-
терді бастады. Сол тұста Жаңақорған 
ауданының іскер азаматтары тәжі-
рибе алмасуға ынталы болып, аға-
мызбен хабарластық. Бердібек 
Мәш бекұлы ұсынысқа ықылас та-
нытқанымен, Тараз қаласына біз дің 
жолымыз түспеді. Осы мүм кін діктің 
орайы келмегеніне �кінемін де. 

Түйіндей айтсақ, Бердібек 
Мәш бекұлы Сапарбаев қоғамның 
қай саласында, елдің қай аймағында 
мәселе ушығып тұрса, сол жерден 
табылып, буырқанып тұрған мәсе-
лелерді рет-ретімен шешіп, к�ре-
гендігін танытып жүрді. 

Шынында, ол қызмет істеген 
облыстарда үлкен абыройға жетті. 
Тек артынан жақсы с�з ерді. Оны 
халықтың ерекше құрметтеп сый-
лауының сыры – кісілігінде, кі-
шіпейілділігінде, қарапайымдылы-
ғында жатыр. Кез келген істің к�зін 
тауып, шешімін тарқата білуі – 
оның білімділігі мен біліктілігін 
к�рсетеді. Бастысы, халықпен ұда-
йы ақылдасып, олардың кеңесінен 
түйін тауып, оны тарқата білетін еді. 

К�рнекті мемлекет және қо-
ғам қайраткерінің тағы бір ерек-
шелігі – қоғамды мазалаған мә-
селелерді тап басып, оны шешудің 
жолын анықтап, шұғыл әрекет 
ете тін. Ол үшін мәселенің үлкен-
кішісі бол майтын. Барлық іске 
бірдей қарап, кез келген баста ма-
сын тыңғылықты атқаруға дағды-
ланған еді. 

Бердібек Мәшбекұлы туралы 
с�з еткенде, қай облыста болмасын, 
барлық ауданды аралап шығып, 
тіпті әрбір елді мекенді к�збен 
к�ріп, ондағы негізгі проблемаларға 
қанығып, шешуге бар ынта-шынта-
сымен кірісетін іскерлігі таңғал-
дырмай қоймайды.

Ұрпақтың ұрпаққа қалдырар ең 
асыл мұрасы – адамның �мірден 
жинаған тәжірибесі десек, Тәуел-
сіздіктің алғашқы жылдарынан атқа 
қонып, қиын кезеңдерде қаймық-
пай, қайта болаттай қайнап, шың-
далған азаматтың мол тәжірибесін 
келер ұрпаққа �неге ету – маңызды. 
Жасыратыны жоқ, біз Бекеңді құр-
мет тұтып �стік, үлгі к�рдік, одан 
�неге үйрендік. Бүгінгідей азамат 
қалыбымыз бірден орныққан жоқ, 
жақсының жолын, озықтың орнын 
к�ріп, тырыстық, талпындық, та-
бысты болдық.

Жалпы, Сапарбаевтың ғибратты 
ғұмырынан тарамыс тағдырдың да, 
талайғы тар жол тайғақ кешудің де 
түрлі амалдарын, жеңіс пен жемістің 
тәттілігін, �мірдің сан қырлы сипат-
тарын сезуге болады. Ал оны халық 
құрметтісі еткен – ерен еңбегі, ел-
жанды қасиеті, азаматтық парызы!

Руслан РҮСТЕМОВ,
Парламент Сенатының 

депутаты

ҚАЙРАТКЕР
Тау тұлғалы

Қазақтың тәуелсіздік тарихында өлшеулі ғұмырын 
өлшемсіз өнегеге ұластырған, мың санаттағылардан 
емес, шын саңлақтардан шыққан тау тұлғалар аз 
емес. Қасқа жолға салған Қасым ханның, ескі жол-
ды екшеген Есім ханның, тура жолды таңдаған 

Тәукенің қасиетіне бітім болмысы тартып, елі үшін 
туған ер-азаматтар ортамыздан ойып орын алып, 

есімі жұртының жүрегінде жатталғаны және шындық. 
Солардың бірегейі – Бердібек, саңлағы – Сапарбаев. 
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Оған дүниенің түкпір-түк-
пірінен келген құрметті қонақтар, 
Түркияның белгілі театр саң лақ-
тары қатысты. Театр �неріне қа-
тысты әр аталым бойынша же-
ңімпаздар анықталып, жүлделер 
тапсырылды. Осы халықаралық 
мәртебелі байқаудың $ділқазылар 
алқасының шешімімен Қазақ-
станның еңбек сіңірген қай рат-
кері, белгілі жазушы-драматург 
Думан Рамазанға «Түркі әлемінің 
ең үздік драматургі» атағы берілді. 

Халықаралық ТҮРКСОЙ 
ұйы мының бас хатшысы Сұлтан 
Раев с�зінде бұл мәртебелі атақ-

тың Думан Рамазанға берілгенінің 
себебін түсіндірді. 

– Думан Рамазанның дра-
маларымен бұрыннан таныспын. 
Ол – драманың қыр-сырын жетік 
білетін, ой-орамын тереңдеткен 
мықты драматург. Тарихи тақы-
рыпты да, заманауи тақырыпты да 
әбден зерттеп-біліп жазады. Ішкі 
қарама-қайшылық пен эпикалық 
шиеленісті ерекше бір жүйелі 
стильде баяндайтын айқын ар-
тық шылығы бар. Думан – қазақ 
драматургиясындағы ерек к�рі-
ніс, эстетикалық құбылыс, жаңа 
белес. Оның соңғы жылдары ұлт-

тық сахнада жасаған тарихи по-
лотнолары бүгінгі театрдың биі-
гіне сайма-сай. «Керей – Жәнібек», 
«Абылай ханның арманы», «Жо-
шы хан» және басқа да тарихи 
драмаларында ұлттық құндылық-
тар мен дәстүрлерге деген тарихи 
к�зқарасты қапысыз бейнелеген. 
Астанадағы Қ.Қуанышбаев атын-
дағы ұлттық драма театрының 
сах насында қойылған «Жошы 
хан» тарихи драмасы қазақ мә-
дениетіндегі жаңа кезеңнің бас-
талғанын паш етеді, – деп жоғары 
баға берді С.Раев. 

Салтанатты жиында драма-
тургке беделді дәрежені халық-
аралық ТҮРКСОЙ ұйымының 
бас хатшысы, әйгілі жазушы-дра-
матург Сұлтан Раев және «Театр» 
еларалық басылымының бас ре-
дакторы, атақты театр сын шысы 
Нұрхан Услу тапсырды. 

�семай РИНАТҚЫЗЫ

ДУМАН РАМАЗАН – ҮЗДІК ДРАМАТУРГ
Жақында Түркияның мәдени астанасы 
Ыстанбұл қаласында халықаралық ТҮРКСОЙ 
ұйымы мен Түркия театрлар қауымдастығы 
және Түркияда шығатын «Театр» газетінің 
ұйымдастыруымен түркі елдерінің театр 
қайраткерлерін марапаттау рәсімі өтті.

Елордадағы Ұлттық акаде мия-
лық кітапханада �ткен алқалы 
жиынға Түркі мәдениеті және 
мұ расы қорының президенті Ақ-
тоты Райымқұлова, $зербайжан 
Республикасының мәдениет ми-
нистрі Адил Каримли, Қырғыз 
Рес публикасы Президентінің 
ке ңесшісі Аслан Койчиев, Қа зақ-
стан Республикасы Президентінің 
кеңесшісі Бауыржан Омаров, 
Азия кеңесінің бас хатшысы 
Қайрат Сарыбай, Қырғызстан, 
Мажарстан, Түркия, Түрікмен-
стан, >збекстан Республи кала-
рының Т�тенше және �кілетті 
ел шілері, Қазақстан Республи ка-
сының Президенті $кімшілігінің, 
Сыртқы істер министрлігінің, 

Ғы лым және жоғарғы білім ми-
нистрлігінің, Мәдениет және ақ-
парат министрлігінің, TURKSOY 
халықаралық ұйымының �кілдері, 
Қазақстан Республикасының 
Пар ламенті Сенаты мен Мәжі-
лісінің бірқатар депутаты, мем-
лекет және қоғам қайраткерлері, 
ғалымдар мен зиялы қауым �кіл-
дері қатысты. 

Жиынды кіріспе с�зімен аш-
қан Түркі мәдениеті және мұрасы 
қорының президенті Ақтоты 
Райымқұлова академик Дархан 
Қуандықұлының түркі дүниесіне 
ортақ бай мұраны зерттеп-зер-
делеу, сақтау істеріне және бауыр-
ластық байланыстарды нығайтуға 
қосқан зор үлесіне тоқталды. 

Сонымен бірге басқосуда с�з 
алған Қазақстан Республикасы 
Президентінің кеңесшісі Ба-
уыржан Омаров «Тасқа жазылған 
тарих» жинағы жайлы мынадай 
мәселелерді атап к�рсетті:

– Біріншіден, «Тарихты жазу 
тарихты жасаумен бірдей �зекті» 
деп автордың �зі айтқандай, ол �з 
еңбегін қағаз бетіне түсіруге аса 
жауапкершілікпен қарайды. 
Монографияның ғылыми аппа-
ратының ауқымды және мазмұн-
ды болуына жете к�ңіл б�леді. 
Беделді ғалымдардың еңбектеріне 

сүйенеді. Сол зерттеулерді сара-
лай келіп, �зіндік ой қорытады. 
Екіншіден, ежелгі және орта 
ғасырлардағы біздің тек-та мы-
рымызға қатысы бар мемлекеттік 
құрылымдар туралы мәліметтер 
ұсынып, елдің рухын оятады, 
танымын байытады, ой-�рісін 
кеңейтеді. Үшіншіден, ол байыр-
ғы түріктердегі «ел» ұғымы мә-
селесін жан-жақты талдайды. Ел 
мен мемлекет түсініктерін б�ле-
жар май қарастырып, түп-т�ркі-
ніне үңіледі, даму жолдарын ай-
қындайды. Т�ртіншіден, түркі 
ха лықтарының танымындағы 
на ным-сенімдер туралы мол мәлі-
метке қанықтырады. Арғы-бергі 
деректерді салыстырып-сал мақ-

тай отырып, �з к�зқарасын та -
нытып, байлам-байыптамасын 
біл діреді. Бесіншіден, түркі дү-
ние сінің тұлғалары, сол тұл ғалар 
шыққан тектер мен тайпалардың 
таңбалары жайлы маңызды де-
ректерді топтастырады. Яғни, 
ең бек тің ғылыми ғана емес, фак-
тологиялық сипаты да мейлін ше 
мазмұнды, – деді Президент 
кеңесшісі.

Түркі мәдениеті және мұрасы 
қоры жарыққа шығарған ака-
демик Д.Қыдырәлінің әзербайжан 
тіліндегі Daşa yazılan tariх кітабына 

автордың байырғы баһадүр ба-
балар тарихының тереңінен сыр 
тартатын, жалпы түркологиядағы 
алуан тақырыпты арқау еткен 
ғылыми және ғылыми-танымдық 
мақалалары топтастырылған.

Осы кітаптың қырғыз тіліндегі 
басылымы саналатын «Ташка жа-
зылган тарых» кітабы да түбі бір 
түркі жұртының тарихын қазіргі 
заман тұрғысынан зер делеп, тұ-
ғырлы тұлғаларымызды жан-ж ақ-
ты тани түсуге жол аша тын, ғы-
лыми жаңалығы мол ең бек. Айта 
кету керек, бұл басы лым – Қырғыз 
Республикасы Пре зиденті жа-
нындағы Тарих ғы лымын дамыту 
комиссиясының шешімімен ба-
сылып шыққан алғашқы кітап. 

Сонымен қатар еңбектің Түркі 
Академиясы және ТҮРКСОЙ ха-
лықаралық ұйымының қолда уы-
мен Büyük Bozkır: Taşlara Yazılan 
Tarih деген атпен жарық к�рген 
тү рік ті ліндегі нұсқасы да киелі 
Ергенеқон, >түкен жерлерінен 
тамыр тартатын ашина дәуірінен 
бастап, Алтын Орда заманына де-
йінгі ортақ та рихымызды қам тыған 
бай мазмұ нымен ерек ше ленеді. 

Бұған қоса, оқырман назарына 
«Мазмұндама» баспасы шығарып 
ұсынып отырған «Тюркский мир: 
через призму истории» атты кі-
табы орыстілді оқырманға түркі 
тарихы мен тұлғалары туралы 
таным-түсініктерін айқындай 
түсуіне мүмкіндік беретінімен 
маңызды. 

Академик Д.Қыдырәлінің 
аталған жиында таныстырылған 
Kod adı Türkistan: Mustafa Çokay 
атты деректі ғұмырбаяндық кіта-
бы бұған дейін де бірнеше тілде 
жарық к�ріп, оқырман тарапынан 
�з бағасын алған туынды. Бұл 
жолы түрік оқырмандардың сұ-
ранысымен Анкарадағы Bengü 
бас пасынан қайта басылып 
шығып отыр.

М.ЖАСЫН

ТҮРКІ ӘЛЕМІНЕ ОРТАҚ ҚАЗЫНА

Таяуда Түркі мәдениеті және мұрасы қорының 
ұйымдастыруымен және Түркі Академиясының 
қолдауымен академик Дархан Қыдырәлінің 
«Тасқа жазылған тарих» атты кітабының 
әзербайжан, түрік және қырғыз тілдеріндегі 
басылымдарының, сонымен қатар орыс тілінде 
жарық көрген «Тюркский мир: через призму 
истории» атты еңбегінің, түрік тілінде шыққан 
Kod adı Türkistan: Mustafa Çokay деректі-ғұмыр-
намалық кітабының тұсаукесер рәсімі өтті. 
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Бір миллион гектардан аса 
ау мақты алып жатқан «Ан-

да сай» қорығы құрылғаннан бергі 
жар ты ғасырдан аса уақытта талай 
ау малы-т�кпелі заманды бастан 
ке шірді. Алайда сондай қиын қыс-
тау кезеңде де түз тілеуін тілеген 
жер гілікті қорықшылар қорықты 
аман алып қалу үшін қолдан кел-
ге нін аяған жоқ. Бір жылдары тұ-
қы мы тым сиреп кеткен құланның 
т� лін сырттан әкеліп, оның басын 
есе леп арттырды. Сондай-ақ ар-
қар, тау теке, елік, ақ б�кен, қара-
құй рық, шұбар күзен,  дуадақ, ла-
шын,  сұңқар, иттелгі, бүркіт сын ды 
аң-құстарды да жіті қор ғау ға алып, 
олар бүгін де «Қызыл кі тап қа» еніп 
отыр. Осындай то лайым тірлік ат-
қарылып, Та би ғат-Ана тумала рын 
жан салып қорғағанда байлығымыз 
басқа біреудің қолына �тіп кет ке-
ніне жаны ауыратын азаматтар аз 
емес. Соның бірі – «Андасай» қо-
ры  ғын талай жыл басқарған, эт-
ног роф, натуралист-құсбегі, 
Мойын құм ауданының Құрметті 
аза маты Жапар Тілеужанұлы. 

– «Андасай» қорығын мен бас-
қарып тұрған тұста талай мәрте 
қо рықты  алматылық «Охот зооп-
ром» мекемесінің қарауына �ткізу 
туралы бастама к�терілген. Алайда 
сол тұста облыс әкімі болған Серік 
Үм бетовпен бірге министрлікке 
«Ан дасай» қорығы Жамбыл облы-
сы ның қазынасы екенін айтып, 
бас қа �ңірге берілуіне жол бер ме-
ген едік. Бірақ аймақ басшылары 
ауы сып, мен зейнет демалысына 
шық қаннан кейін қорықты алма-
ты лықтар алып қойды. Талай жыл-
ғы тарихы бар, аң мен құсқа бай 
қо рықты Алматы облысының қа-
ра уына �ткізіп жіберу табиғат бай-
лығына жасалған қиянат деп есеп-
теймін. Қиын-қыстау кезеңде 
қо    рықта қорықшылар жалақысыз 
да жұмыс істеген кездер болған. Ал 
қазіргідей тоқшылық заманда �з 
қорығымызды басқа біреуге �ткізіп 
жіберу ұятты іс. 

Қорық аумағы – туризм-
ді дамытуға да қолайлы жер. 

1998-2000-жылдары Бетпақдалада 
ауыл шаруашылығына зиян кел-
тіретін қасқырлардың әр басын 
шет елдіктерге 200 доллардан ат-
қызып, туристік аңшылықты да 
жол ға қойғанбыз. Сол арқылы 
об лыстық қазынаға қомақты қар-
жы құйған едік. Ал бүгін қаумал 
Ал маты облысына қарайтын бол-
ған дықтан, Жамбыл облысына 
ен ді мұндай мүмкіндік берілмейді. 
4ңір табиғатына жауапты мамандар 
осы жағын жіті ойлануы керек, – 
дейді табиғат жанашыры.           

Құм�зек ауылының тұрғыны, 
Мойынқұм ауданының Құрметті 
азаматы Байұзақ Саурықов та ке-
зінде жанайқайын білдіріп, облыс 
әкімдерінен «Андасай» қорығына 
араша түсуін сұраған еді. Қария 
кейінгі жылдары қорықта �рт оқи-
ғалары жиілегенін, егер қорықшы-
лар қаумал аумағына емін-еркін 
кіре алатын болса мұндай жағдай 
болмайтынын мәселе етіп к�теріп, 
шы рыл қаққан болатын. Алайда 
«баяғы жартаc – сол жартас» күйі 
қа лып, қорық аумағына кірмек 
тү гі лі, ондағы аң-құстардың сана-
ғын жүргізуге де құқылы болмай 
қалдық.

Жалпы, қазір қорықты 
қай та қай тарудың жолы 

бар ма? К�птің к�кейінде жүрген 
– осы сауал. Мә селенің мән-жайын 
біл мек мақ сатта ең әуелі облыстық 
Та биғи ресурстар және табиғат пай-
далануды реттеу басқармасын бас-
қарып тұрған тұста қорық «Охот-
зооп ром» ме  ке месіне �тіп кет  кен 
Серік Қойба қов ты с�зге тарттық. 

– Негізі, бұл күрмеуі қиын мә-
се ле болып тұр. Ке зінде «Андасай» 

қорығы сол кездегі қажеттілікке 
бай ланысты «Охотзоопром» меке-
ме сіне �тті. Оған себеп – алматы-
лық мекеменің мүмкіндігі мол 
бол ды. Техника саны да, құрал-
жаб дықтары да, мамандары да 
сұ ранысты қанағаттандырып тұр-
ды. Алайда қазір �зіміздің де қо-
рық шыларымыздың жағдайы 
жақ сарып, техникалық базасы да 
ны ғая түсті. Сондықтан бұл қайта 
жан-жақты зерделеуді қажет ететін 
мә селе болып тұр. Қазір �ңірлік 
фи лиалында т�рағалық етіп отыр-
ған  Baytaq жасылдар партиясының 
негізгі бағыты да – осы қоршаған 
орта  мәселелеріне жіті к�ңіл б�лу. 
Алдағы уақытта «Андасай» қоры ғы-
на қатысты жағдайды биік мін бер-
лерде к�теретін боламын. Сол сәтте 
бір шешімі табылып қалар, – дейді 
Серік Мамыртайұлы. 

Табиғат саласында талай 
жыл еңбек еткен маман 

«Ан дасай» қорығының �зге �ңірге 
�тіп кетуінің себебін түсіндіргендей 
бол ды. Алайда қорықты қайта қай-
тару ға қатысты нақты ұсыныс айта 
ал мады. Сол себепті қазір облыс-
та ғы орман қоры мен жануарлар 
дү ниесіне жауапты мекеменің есі-
гін қақтық.

– Ашығын айту керек, «Ан да-
сай» қорығын қайта қайтару ту ра-
лы мәселе к�теріліп жатқан жоқ. 
Оған біздің мүмкіндігіміз де кел-
мей ді. Олай дейтініміз – былтыр 
Са рысу мен Мойынқұм ауданда-
ры на қарасты «Бетбақдала» деген  
қорық аштық. Одан б�лек, «Жуалы 
– Қарашат», «Қордай – Жайсан», 
«Үм бет» сынды қаумалдарымыз 
жұ мыс істеп тұр. Қазір �ңірдегі қо-
рық шылардың барлығы сол жақ қа 
жұмылдырылуда. Сол се беп ті егер 
«Ан дасай» қорығын ба сы бүтін об-
лысқа қайтаратын бол са, қорық-
шы лар қажеттілігі туын дайтыны 
анық. 7рине, қорық облыс қарауы-
на �тіп жатса әрекет етіп ондағы 

аң-құстарды қорғайтынымыз 
анық. Алайда әзірге ондай мәселе 
к� терілмеуде. 

Ел арасында «�зіміздің қо-
рыққа �зіміз кіре алмай 

қал дық» деген мәселенің айтылып 
жүр гені  жасырын емес. Бірақ біз 
қо рықтан толықтай қол үзіп қал-
ған жоқпыз. «Сапсан» сынды жа-
сағымыз қорық аумағында рейд-

тік ша ралар жүргізуге құқылы. 
Тек бекітілген аңшылық 

аумаққа ғана кіре ал-
майды. 

Қорық аума ғын-
да �рт бо ла қа ла-

тын жағдай 
бол  са да біз-
дің қорық-
шы лар мен 

орманшы лар 
жәрдем к�р   сетеді. 

Бір с�збен айт қанда, 
«Охот зооп ром» меке-

ме сінің ма ман  дарымен 
бір лесе жұмыс істейтін кез-

деріміз бар. Десе де, қорықтағы 
аң-құстардың санағын жүргізу 

тек алматық мекеменің құзыретін-
де. Жауапкершілік пен құқық со-
ларда басымдау, – дейді облыстық 
Табиғи ресурстар және табиғат 
пайдалануды ретту басқармасының 
Орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесін қорғау б�лі мі-
нің басшысы 7діл Жақыпов. 

Байқап тұрсақ, «Андасай» қо-
ры ғын қайта қайтару мәселесі де 
к�терілмепті. Оның орнына жергі-
лікті билік �кілдері жаңа қаумал 
ашқанды құп к�рген. Алайда ол 
қо рықтардағы аң-құстардың са-
нын к�бейтіп, жұмысты жүйе-
лейміз дегенше қанша уақыт �тері 
белгісіз. Оған қоса, қорық ашу 
үшін қазынадан қанша қаржы кет-
ті десеңізші...

Иә, осылайша талай жылғы 
тарихы бар, �сімдік пен 

жануарлар дүниесі толыққан қо-
рықты қолдан беріп, қол қусырып 
қарап отырғанымыз, әрине іш 
қын жылтады.  Одан б�лек, «Анда-
сай» қорығы аумағында аң-құстар-
дан б�лек, қаншама тарихи орын-
да рымыз қалып кетіп барады. 
Ке рей мен Жәнібек хан қазақ 
ұлы   сының құрылғанына ат шап-
тырған «Тұлпарсаз», қазақ хан ды-
ғының туы тігілген «Қозыбасы», 
�т кен  тарихтан  сырт шерткен 
«Бас Ақт�бе», «Аяқ Ақт�бе», «Құ-
ра лай сұлу»,  «Хан Қорасы», қазақ 
хан дары билік айтқан «Үлкен та-
ғы», «Кіші тағы», Аңырақай шай-
қа сы �ткен  «Итішпестің Алак�лі», 
жыр алыбы Жамбыл дүние есігін 
ашқан «Бес тораңғы», болмысы  
б� лек  «Байғара», «Болат таулары», 
«Қыземшек» шоқысы  сынды та-
рихи орындардың барлығы да ал-
матылықтардың қарауында. Ор ман 
шаруашылығы және жан   уар лар 
дүниесін қорғау б�лімінің басшысы 
7діл Қожабекұлының айтуынша, 
қазір аталған тарихи орындарға 
қаумал аумағымен �тіп баруға еш 
шек теу жоқ екен. Алайда ертең 
«қо рықтың аң-құсына зиян келу-
де» деген желеумен алматылық 
ме кеме тарихи орындарға аяқ 
бастыртпай қоймасына кім кепіл? 
Жергілікті билік �кілдеріне осы 
жағын ойлау керек-ау. 

 «Барды бағалай білмегенге бақ 
қонбайды» дейді қазақ даналығы. 
Шеңгел де �з жерінде дүрілдейтіні 
белгілі. Сондықтан бармақ тісте-
мей, қолда бардың  қадірін қазір 
біл геніміз абзал. 

«Андасайѓа»

Иә, осылайша талай 
жылғы тарихы бар, 
өсімдік пен жануарлар 
дүниесі толыққан 
қо рықты қолдан беріп, 
қол қусырып қарап 
отырғанымыз, әрине 
іш қын жылтады.  
Одан бөлек, «Анда сай» 
қорығы аумағында 
аң-құстар дан бөлек, 
қаншама тарихи 
орын да рымыз қалып 
кетіп барады. 

Жамбыл облысы аумағының басым бөлігін алып жатқан 
Мойынқұм ауданы – өндірісімен танылған өлке. Сондай-
ақ бұл мекен тау-тасы мен жазық даласын кезген арқар, 

елік, құлан, бөкеннен бастап, айдын сулары да қырғауыл-үйрек пен 
сан түрлі балыққа толы. Міне, осы қазынаны қорғау мақсатында 1966 
жылы «Андасай» қорығы зоологиялық  қорғалым болып құрылған болатын. 
Алайда осыдан жеті жыл бұрын  «Андасай» қорығы  алматылық «Охотзоо-
пром» мекемесінің қарауына өтіп, қақпасы тарc жабылды. Бүгінде Жамбыл 
жерінде тұрған қорыққа жергілікті қорықшылар аттап баса алмайды.  Ал 
осы қорықты қайта өңірге қайтаруға бола ма? Бұған қатысты жергілікті билік 
өкілдерінің жоспары бар ма? Әлде...

Саятхан 
САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы  

ТІРШІЛІК

АРАША
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ДИНАМИКТІ 
«ЖЕКЕШЕЛЕНДІРУ»

Техносарапшылар құлақ-
қаптың шығу тарихын 

адамзаттың тыңдау талғамымен 
тығыз байланыстырады. Яғни, 
бі реуге ұнаған дыбыс-дауыс енді 
бі ріне жақпайды. Осы «қо лай-
сыз дық» динамикті жеке мақ-
сат та қолдану технологиясын 
ту   ғызды және 1878 жылы элек-
тро динамикалық түрлендіргіш-
ке (динамик) алғашқы патент 
алын ды, бұл акустикалық жүйе-
ні әзірлеудің бастамасы болды. 

Динамикті «жекешелендіру», 
яғ ни оны бір адам ғана естуіне 
жағ дай жасау алғаш кәсіби мақ-
сатта жүзеге асты. 1880 жылдың 
ба сында телефон опера тор-
лары жеке құлаққаптарды 
қол дана бастайды. Бұл 
бір б*лмеде бірнеше 
адам ның бір-біріне 
ке дергі жасамай те ле-
фонмен с*йлесуіне 
мүмкіндік берді. Бұл 
уақытта 1890 жыл-
дары Англияда Elec-
trophone System ком-
паниясы құрылды, 
олар концерт зал да-
ры на микрофондар 
ор натып, абоненттерге 
те лефон арқылы сим фо-
ния лар мен театрлық пьеса-
лар тыңдауды ұсынды. Бұл 
қызмет түрі ақылы еді – жылына 
5 фунт. Ал тағы бір фунт қос-
саңыз, екінші динамик қосуға 
болатын, бұл құлаққаптарды 
сұранысқа ие етті. 

Ол кездегі құрылғылар-
дың пі шіні қазіргі құ-

лақ қаптарға ұқсаған жоқ. Ал-
ғаш қы жеке тыңдау жүйелері 
ауыр болды. Телефон оператор-
лары пайдаланатын құлаққап-
тар дың салмағы т*рт келідей,  
тыңдаушының иығына тіреліп 
тұ ратын. Ал Electrophone ұсын-
ған құрылғы дәрігердің сте тос-
копына ұқсайтын. 1891 жылы 
фран цуз инженері  Эрнест 

Меркадье bi-telephone құрыл-
ғысын патенттеді. Бұл қазіргі 
құ лақішілік құлаққаптардың 
про тотипі еді, ол 130 жылдан 
астам уақыт бұрын ұсынылған. 
Дәл осы прототипте *нертап-
қыш құрылғыны ыңғайлы ету 
үшін амбушюрлерді пайдалану-
ды ұсынды.

үйі нің асханасында жа-
сай ды және бұл жаңа лы-
ғын қа рапайым әрі қымбат 
па тент ке тұрарлық деп сана-
майды. Осылайша, жас инже-
нердің идея сын басқа *ндіру-
шілер к* шіріп, сәтті *німдер 
жасап шы ғарды. 

1924 жылы құлаққаптар 
та рихындағы келесі үлкен 

жаңалық Ойген Бейер жа-
сай ды. Ол Берлинде Ele-
ktrotechnische Fabrik Eu-
gen Beyer атты дыбыс 
зо райтқыштар шыға-
ра тын зауыт құрды. 1937 
жыл ға қарай Beyerdy-
namic атауымен танымал 

болған компания әлемдегі 
алғашқы динамикалық 

құлаққаптар – DT 48 үлгісін 
шығарды. Бұл құлаққаптар 

Бол дуиннің радиогарнитурасы-
на қарағанда әлдеқайда жоғары 
дыбыс сапасын ұсынды. 

1950 жылдары жеке тыңдау 
мә дениетінің жаңа кезеңі бас-
талды. Бұған бірнеше маңызды 
фак тор әсер етті: халық табы сы-
ның *суі, стереожүйенің пайда 
болуы және винил пластинка-
лар дың кең таралуы. Осы мүм-
кін дікті пайдалана отырып, 1958 
жы лы америкалық джаз музы-
канты Джон К. Косс әлемдегі 
ал ғашқы стереоқұлаққаптар – 
SP/3 үлгісін ұсынды. 1960 жыл-
дары басты музыка к*зі радио 
бол ды, сондықтан нарықта AM 
жә н е FM толқынын қа былдай-
тын радиоқабылдағышы бар 

жы лы Sony компаниясы порта-
тив ті дыбыс дәуірін жасай алды. 
Олар Walkman плееріне MDL-
3L2 құлаққаптарын қосып сат-
ты. Сәйкесінше, тыңдаушы кез 
келген жерде – жолда, к*лікте, 
та биғат аясында музыка тың дай 
алатын болды. 1979 жы лы Bose 
компаниясы шу ба сатын құлақ-
қаптарды ой лап тапты. Бұл тех-
но ло гия сыртқы шуды жоюға 
к * мек тесіп, тың дау шы ларға 
му  зы ка мен дыбысты таза әрі 
кедергісіз тыңдауға мүм кін дік 

берді.
2005 жылы Bluetake 

ком па ниясы ал ғаш қы 
Bluetooth тех ноло-
гия сының к*мегімен 

i-Phono BT420EX үл-
гісін шы ғарды. Бұл мо-

дель сым сыз байланыс тех-
но логия сын пайдаланатын 

алғашқы құ   лаққаптардың бірі 
болды. 2000 жылдардың басында 
құ лаққаптар жай ғана қолдан-
балы құрылғыдан стильді ди-
зайнмен ерекшеленетін аксес-
суарға ай нал ды. Бұл *згеріс үшін 
Apple, Bose және Beats by Dr. Dre 
ком па нияларын ерекше атап 
*туге бо лады, олар құлаққаптың 
ди зай нымен еркін эксперимент 
жа сап, *з *німіне Bluetooth, 
дауыс тық басқару және ақылды 
қыз меттер сынды жаңа техно ло-
гияларды енгізуде батыл болды.
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ЦИФРЛЫ ӘЛЕМ

құлаққаптар пайда болды. Бір 
қызығы, нарықта әлі күнге дейін 
радиоқұлаққаптар бар.

ЖАҢАШЫЛДЫҚ 
ЖЫЛДАРЫ

90-жылдарға дейін құлақ-
қаптарды сапалы әрі ыңғайлы ету 
мақсатында түрлі жаңашыл дық 
жасалды. 1968 жыл Sennheiser ал-
ғашқы HD 414 ашық құлаққап-
тарын шығарды. Бұған дейінгілері 
ауыр, басқа киілетін тұсы жабық 
бол ды. Бұл ұшқыштар мен әс-
кери лердің талаптарына сай 
бол ғанымен, қарапайым тұ-
тыну шыға қолайсыз еді. 1979 

АҚШ тарихында ақталу мерзімі бойынша ре-
кордмен – 25 жылдан кейін кінәсіздігі анықталып, 

бостандыққа шыққан афроамерикалық Гленн 
Форд көпшіліктің есінде шығар, сірә?! Форд бір 
сұхбатында: «Бостандыққа шыққанда жұрттың 

бәрі ФТБ сияқты құлағына бірдеңе салып 
алған, неге бұлай істеп жүр деп таңғалғаным 
есімде. Сөйтсем, бұл  құлаққап екен, олар жай 
ғана әуен тыңдап жүрген» дейтіні бар. Расын-

да, о баста тек қызметтік мақсатта қолданылған 
құлаққаптар бүгінде әркімнің қалтасында бар. Әрі 

бастапқыда тыңдауға ғана жараған құрылғы бүгінде 
тілдесуге мүмкіндік беріп отыр. Ал оның даму тарихы тіптен қызық…
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САПА мен ДИЗАЙН

Қазіргі бізге таныс пішіндегі 
ал ғашқы құлаққаптардың бірі – 
америкалық Натаниэль Бол-
дуин нің Radio Head-Set *нерта-
бы сы болды. 1910 жылы жылы 
қол  данысқа енген құрылғы 
адам  ның басына ыңғайлы киі-
летін – дәл мұндай құрылымды 
әлі күнге дейін кездестіреміз. Ол 
уақытта дыбыс әлі моноформат-
та болғанымен, қолданушылар 
бұл жаңашылдыққа ерекше 
қуан ды. Болдуин бұл *німін *з 


